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مديرکل بيمه سلامت استان قم خبرداد:

حذف دفترچه و کارت 
بیمه سلامت از مهر ماه

8

مديرکل بيمه سلامت استان از توقف چاپ دفترچه کاغذی بيمه 
و کارت سلامت از مهرماه خبر داد. محمدرضا فخاريان قمي  روز 
چهارشنبه در نشست  خبری با اصحاب رسانه گفت: از مهرماه 

براي هيچ يک از بيمه شــدگان بيمه ســلامت دفترچه کارتي 
صادر نمي شــود و نياز است بيمه شدگان صندوق روستايي و 
بيمه سلامت همگاني که اعتبار دفترچه آن ها به اتمام رسيده 

مديرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم:

120 هزارتن گندم ، تاپایان سال به استان قم حمل می شود

بيمه شدگان برای اصلاح و تکميل پرونده خود اقدام کنند
خدمات بيمه ای فقط با کارت ملی انجام می شود
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درديداروزير اطلاعات با مراجع تقليد و علمای قم تاکيد شد:

برخورد با مفسدان اقتصادی وخنثی 
سازی توطئه های دشمنان

وزير اطلاعات :احيای سرمايه اجتماعی در دولت سيزدهم دنبال می شود 

عباس فرساد*
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روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم :

قمی های بالای ۱۸ سال می توانند واکسینه شوند

مراجع تقليد و علمای حوزه علميه قم در ديدار وزير اطلاعات 
با ايشان، بر برخورد شديد اين وزارتخانه با مفسدان اقتصادی 

و رانتخواران و بهبود وضعيت معيشتی مردم وضرورت خنثی 
سازی توطئه های دشمنان برای نفوذ در کشور تاکيد کردند. 
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آیین کلنگ زنی وآغازعملیات ساخت واحد تولیدی محصولات بتنی مسلح و 
غیرمسلح سازمان همیاری شهرداری های استان قم پیش روز پنجشنبه با حضور 

استاندارو برخی از مسئولان استان درشهرک صنعتی محمودآباد آغاز شد.
استاندارقم تاکيد کرد:

لزوم تقويت همياری و هم افزايی بين شهرداری های استان 
استاندارقم دراین آیین گفت: کلنگ زنی واحد تولیدی محصولات بتنی مسلح 
و غیرمسلح سازمان همیاری شهرداری ها در شهرک صنعتی محمودآباد برای 
پشتیبانی از ساخت وسازها و مسائل زیربنایی در سطح شهرداری های استان انجام 

شد.
بهرام سرمست اظهارداشت: لازم است سازمان همیاری شهرداری ها هم افزایی و 
پشتیبانی از شهرداری های استان داشته باشد و شهرداری ها به تعامل و هم یاری 

بپردازند تا با کمک هم مشکلات احتمالی بخش ها را مرتفع کنند.
سرمست افزود: درقم این زنجیره باید تکمیل شود و شهرداری ها نیز باید از 
امکانات و ظرفیت ها در راستای توسعه متوازن شهرهای دیگر همکاری و تعامل 
داشته باشند تا بتوانیم توسعه متوازن را در استان داشته باشیم و به صورت یکجانبه 

مسائل و مشکلات شهرهای اقماری سرریز شهر قم نشود.
وی با بیان این که راه اندازی این بخش باعث درآمد پایدار در سازمان همیاری 
شهرداری ها و پشتیبانی از شهرداری می شود، ادامه داد: این اقدام حمایت از تولید 
است و انتظار داریم هر چه سریع تر با اقدامی جهادی واحد تولیدی محصولات بتنی 

مسلح و غیرمسلح تکمیل شود و در خدمت شهرداری های استان قرار گیرد.
ضرورت توسعه متوازن بين شهرهای اقماری و شهرداری قم

وی با بیان این که لازمه پشتیبانی از همه شهرداری های استان استفاده از ظرفیت 
شهرداری قم است، خاطرنشان کرد: توسعه تک بعدی در استان نمی تواند نشانگر 
توسعه پایدار باشد، بلکه در راستای توسعه متوازن بین شهرهای اقماری و شهرداری 

قم باید اقداماتی انجام شود.
سرمست افزود: در این راستا راه اندازی این واحد مبارک است و امیدواریم در آینده 

زمینه و بستر مناسب برای همیاری بین شهرداری های استان ایجاد شود.
استاندارقم درادامه  با بیان این که سازمان همیاری شهرداری های استان می 
تواند در آینده برنامه های توسعه ای بهتر و بیشتری داشته باشد ابراز امیدواری کرد 

این پروژه هرچه سریع تر به بهره برداری برسد.
بستر سرمايه گذاری در استان قم فراهم است 

سرمست دربخش دیگری از سخنان خود با بیان این که در شعاع ۱۲۰ کیلومتری 
تهران شهرک های صنعتی اشباع شده اند، تصریح کرد:در این راستا یک هزار و 
۳۵۰ هکتار از اراضی ملی را به شهرک های صنعتی استان الحاق کردیم که رقم 
قابل توجهی است و در سال های آینده می تواند پاسخگوی نیاز سرمایه گذاری های 

صنعتی در استان باشد.
وی ادامه داد: آب دومین زیرساخت مهم سرمایه گذاری است که برای این موضوع 
نیز سهمیه ای که از صنعت داشتیم پیگیری و ظرفیت های بالقوه استانی را نیز 

بالفعل کردیم.
به گفته سرمست،  برای تامین انرژی برق نیز تفاهم نامه ای با شرکت برق انجام شد 
و در حال تامین است؛ از نظر استفاده از ظرفیت نیروگاه های خورشیدی در حال 

جذب سرمایه گذار هستیم و از نظر تامین گاز نیز مشکلی نداریم.

وی خاطرنشان کرد: بستر سرمایه گذاری در استان قم فراهم است و می توانیم 
پذیرای سرمایه گذاران از سطح استان و فراستان باشیم.

مديرعامل سازمان همياری شهرداری های استان قم:
واحد توليدی محصولات بتنی سال آينده افتتاح می شود 

مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان قم  نیز در این آیین از افتتاح 
واحد تولیدی محصولات بتنی مسلّح و غیرمسلح در هفته دولت سال ۱۴۰۱ در 

شهرک صنعتی محمودآباد خبر داد. 
 حسین طالعی اظهارداشت: این واحد با هدف تأمین نیاز شهرداری های استان 

و تأمین درآمد پایدار برای سازمان همیاری احداث می شود.

وی با اشاره به اینکه میزان عرصه این پروژه پنج هزار و ۷۳۲ متر مربع و میزان 
اعیانی آن ۳ هزار و ۸۰۰ متر مربع است خاطرنشان کرد: پیش بینی سرمایه گذاری 
در این پروژه، ۵۰ میلیارد تومان است که برای تأمین آن در حال رایزنی با بانک های 

عامل استان هستیم.
مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان قم در عین حال میزان اشتغال 
مستقیم و غیرمستقیم را در این واحد تولیدی، ۱۵۰ نفر اعلام کرد و یادآور شد: 
واحد تولیدی محصولات بتنی مسلح و غیرمسلح در شهرک صنعتی محمودآباد پس 
از افتتاح و در هر سال به میزان ۱۲ میلیون متر مکعب محصولات بتنی تولید خواهد 
کرد. وی زمان احداث این واحد را یک سال دانست و اذعان کرد: قول می دهیم که 

این واحد تولیدی را در هفته دولت سال ۱۴۰۱ به بهره برداری برسانیم.

باحضوراستاندارقم صورت گرفت؛

کلنگ زنی واحد تولیدی محصولات بتنی
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شهردار قم گفت: با اعتباری بيش از ۲۱۵ ميليارد تومان، ۵۲ دستگاه 
اتوبوس نو خريداری و به ناوگان حمل ونقل عمومی شهر قم اضافه می شود.
سيد مرتضی سقاييان نژاد، با اشاره به برنامه ريزی انجام گرفته برای رفع 
شهر  عمومی  حمل ونقل  ناوگان  نوسازی  در  قم  شهرداری  دغدغه های 
افزود: اهتمام در خدمات رسانی مناسب و توسعه حمل ونقل عمومی يکی 
از مهم ترين برنامه های شهرداری می باشد که همواره تلاش شده است، 
بخش  اين  خدمات  کيفی  و  کمی  سطح  ارتقای  برای  اثرگذاری  گام های 

تا  اينکه در اين 6 سال  بر  تأکيد  با  معاون فنی و عمرانی شهرداری قم 
۱400 بالغ بر يک ميليون و ۵00 تن آسفالت در معابر سطح شهر توزيع 
صورت گرفته است گفت: در اين مدت به طور متوسط بالغ بر ۵0 درصد 
معابر شهر قم آسفالت يا روکش شده است. عباس حلوايی زاده با اشاره 
به تلاش ها و موفقيت های شهرداری قم در اجرای طرح نهضت آسفالت 
در  گسترده  و  منسجم  به صورت  آسفالت  توزيع  موضوع  داشت:  اظهار 
سال های گذشته جز اولويت های شهرداری بوده که خوشبختانه عملکرد 

شهردار قم:
۵۲ دستگاه اتوبوس نو وارد ناوگان حمل ونقل عمومی می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:
بیش از۵0 درصد معابر شهری مجدد آسفالت شده است
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اميرآبادی نماينده قم تاکيد کرد: 

برخورد با واکسن هراسی
 در استان قم

نماينــده مــردم قــم در مجلــس 
شورای اسلامی با تاکيد بر برخورد 
با واکسن هراسی در استان، گفت: 
درکنار برخورد با واکســن هراسی 
بــا هــر گونــه شــايعه پراکنــی در 
موضوعات مختلف که امنيت ملی 
را به خطر می  اندازد بر اســاس اين 
2قانون برخورد خواهد شــد. احمد 

رئيس قوه قضاييه:

از صدور قرار بازداشت موقت 
پرهیز شود

رئيس بنياد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس ؛

دفاع مقدس متعلق
 به آحاد ملت است

 رئيــس قــوه قضاييه خطــاب به 
داديــاران و بازپرس هــا و قضــات 
گفــت: در گام اول در مواجهــه بــا 
مراجعان خود قرار متناسب صادر 
کنيــد و تــا آنجا که مقدور اســت و 
لازم نيست از صدور قرار بازداشت 
موقت پرهيز شود.  حجت الاسلام 
والمسلمين غلامحسين محسنی 
اژه ای  روزپنجشنبه در بيستمين 

رئيــس بنيــاد حفــظ آثار و نشــر 
ارزش هــای دفــاع مقــدس گفت: 
وزارت دفــاع، امــورات نيروهــای 
مسلح را ســاماندهی و همچنين 
بــا  را  مســلح  نيروهــای  ارتبــاط 
بخش های کشوری تنظيم و برقرار 
می کند که اين مســئله بســيار با 
اهميت اســت.  ســردار ســرتيپ 
7بســيجی »بهمــن کارگــر« رئيس  2
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باحضوراستاندارقم صورت گرفت؛

کلنگ زنی واحد تولیدی محصولات بتنی 
استاندارقم تاکید کرد:
لزوم تقویت همیاری و هم افزایی بین شهرداری های استان 
مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان قم:
واحد تولیدی محصولات بتنی سال آینده افتتاح می شود

  آفرین برهمت و غیرت پرستاران 

مريزاد دستی که مرخستگان را               دوای دل و راحت جان ببخشد
در روزگاری نه چندان دور درکتابها ازخودگذشتگی و وظیفه شناسی بانویی 
بچشم میخورد فلورانس نایتینگل زبان زد همگان بود بانوی پرستاری که شهره 
عام وخاص قرار داشت با قلبی مملو در عاطفه وکرامت انسانی بکارش مشغول 
بود امروزه ما درکشورمان امثال فلورانس نایتینگل ها را زیاد داریم ودر این اوضاع 
وحشت زای کرونایی هرکدام از این پرستاران مهربان ودلسوز یک فلورانس هم 
وطنند این جان برکفان فداکار بیش از وظیفه شان بخدمت مشغولند خواب با 
چشمشان غریبی میکند وگاهگاهی از خستگی توان ایستادن ندارند و باصدای 
ناله هربیماری برق آسا از جای می جهند وآنچه درتوان دارند برای بهبود حال آنان 
در طبق اخلاص قرار میدهند.برماست که شرایط آنها را احساس کنیم وبا مهربانی 

وآرامش به گفته های آنان احترام بگذاریم.
دل آسوده چه داند که تن خسته چه باشد

من گرفتار کمندم توچه دانی که سواری
اینجانب به عنوان یک شهروند وهموطن از زحمات این بزرگواران با نوشتاری 

قدردانی میکنم وسلامت وسعادت برایشان آرزو میکنم.

 آفرين
آفرين برشما پرستاران 

 مرهم جان وزخم بيماران
آفرين برشما وهمتتان 
 آفرين برشما وغيرتتان

آفرين برشما که همچون شمع 
 خويش را عاشقنه ميسوزيد

تاکه خاموش ميشود شمعی 
 باز شمع دگر می افروزيد

شب چو ميايد وسرآمد روز 
 همه در خانه های خود خوابند
ليک دست و زبان وچشم شما 

 همه بيدار ودرتب وتابند
آفرين برشما که در دل شب 

 مونس وهمنوای بيماريد
آفرين برشما خدا داند 

 که شما بهترين پرستاريد

راه سخت ترمیم
 اعتماد عمومی

سرمایه های اجتماعی را شاید بشود به دو گروه عامه 
و توده های مردم و خواص تقسیم کرد. یعنی کسی که 

مسئولیت حکمرانی را بر عهده دارد باید در مسیر حرکت خود به هر دو بخش ذکر شده 
توجه کند.

هر کشور و دولتی برای رسیدن به موفقیت باید سرمایه ای داشته باشد. مهم ترین 
سرمایه هر دولت، سرمایه اجتماعی و اعتماد عمومی است. هر وقت این سرمایه ضعیف 
شود همه کارها به کندی پیش می رود. حتی کارهای خوبی که انجام می شود هم در 

سایه بی اعتمادی دیده نمی شود.
اگر بخواهیم بر اساس اعداد و ارقام صحبت کنیم، کارهای بزرگی در دولت آقای 
روحانی انجام شده، واقعی هم هستند، افتتاح شده و مورد بهره برداری مردم هم قرارا 
گرفته اند؛ اما چون سرمایه اجتماعی پایین بوده است و دیوار بی اعتمادی بلندی  بین 
مردم و دولت ایجاد شده اساسا این موارد دیده نشد. چون توجه مردم به موضوعات دیگر 

است.  
مثلا یک پروژه چندین میلیاردی در مجموعه ای افتتاح شده، اما یک فیش حقوقی 
چند میلیونی هم از یکی از مدیران آن مجموعه بیرون آمده است؛ نسبت این فیش در 
برابر آن پروژه عظیم به عدد خیلی  کم است اما چون حس بی عدالتی در جامعه وجود 

دارد؛ آن فیش دیده می شود اما پروژه انجام شده نادیده گرفته می شود.
بخش مهمی از ایجاد و حفظ  سرمایه های اجتماعی به مسئولین کشور مربوط می 
شود. اگر زندگی شخصی مدیری به سمت تجملات رفت، مردم از او عبور می کنند. 
همچنین اگر  در مدیرت کشور هم رفتار و عملکرد درستی نداشته باشد باز مردم به او 

بی اعتماد خواهند شد.
مدتی است که رئیس جمهور جدید  بر سر کار آمده  اما رفتاری از خود نمایش می دهد 
که پیش تر غریبه شده بود. اینکه مدیر و مسئولی بدون سر و صدا و فرش قرمز به شهر ها 
و روستا ها و مناطق محروم برود تا به جای سخنرانی حرف مردم را بشنود برایمان عجیب 
شده است.  اینکه رئیس جمهوری بداند درد حاشیه نشین ها چیست تا اینکه خودش 
به چشم ببیند خیلی در تصمیم گیری اش فرق دارد. برای همین مهم است مسئولین از 
خود مردم مشکلات را بشنوند و به جای گزارش ها خودشان به چشم ببینند. این ها از 

جمله مواردی است که می تواند باعث افزایش سرمایه اجتماعی شوند.
عوامل زیادی باعث کاهش سرمایه های اجتماعی می شود. همه آن ها هم به دولت 
روحانی مربوط نیست، اما بخش کوتاه مدتش برای هشت سال گذشته است که قابل 
انکار نیست . رابطه بین ملت و دولت با بی اعتمادی و سوء تفاهم همراه بود. زحمت 

ترمیم این بی اعتمادی زیاد است و کار رئیس جمهوری و وزرا سخت خواهد بود.
مهم ترین وعده ای که در دولت گذشته داده شد؛ حل مسئله هسته ای و به تبع آن 
حل تحریم ها و حل مسائل اقتصادی در کشور بوده است. به هر دلیلی این شعار محقق 
نشد. اثرش را در بی اعتمادی نسبت به دولت گذاشت. باید سهم دولت در کاهش 
مشارکت مردم در انتخابات را ببنیم.  باید برای رفع این بی اعتمادی تلاش شود.  ترمیم 

سرمایه اجتماعی سخت است و راه سختی منتظر رئیس جمهوری  است.
فعال سياسی اصولگرا

سخنگوی وزارت امور خارجه:

جزایر سه گانه تعلق قطعی به ایران دارد
سخنگوی وزارت  امور خارجه در واکنش به بیانیه ۱۴۹ وزیران امور خارجه شورای 
همکاری خلیج فارس تاکید کرد: جزایر سه گانه ابوموسی، تنب کوچک  و تنب بزرگ 
تعلق قطعی به ایران داشته و بیانیه های ملال آور و تکراری صادره در این خصوص تغییری 
در ایرانی بودن ابدی آنها ایجاد نخواهد کرد.  سعید خطیب زاده اظهار داشت: جمهوری 
اسلامی ایران هرگونه مداخله  در برنامه هسته ای صلح آمیز و موشکی خود و همچنین 
امور مرتبط با سیاست های دفاعی بازدارنده خود را مردود می شمارد. خطیب زاده بار 
دیگر بر اولویت جمهوری اسلامی ایران به ویژه دولت سیزدهم در تقویت همکاری ها و 
توسعه مناسبات با همه همسایگان بدون مداخله های خارجی  تاکید و ابزار امیدواری 
کرد معدود کشورهای شورای همکاری که سعی در تحمیل دیدگاههای ایران ستیزانه 
خود دارند، بجای نگاه به بیرون از منطقه و طرح درخواست های غیر عملی از کشورهای 
فرامنطقه ای، با تغییر روش به مذاکرات درون منطقه ای توجه کنند و اقدامات اعتماد 

سازی را برای تقویت دیپلماسی انجام دهند. 

بيژن مقدم*
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دبيرکل حزب اراده ملت: 

جریان اصلاحات عملکرد دولت 
را رصد و بررسی می کند 

دبیرکل حزب اراده ملت تاکید کرد: جریان اصلاحات تا به شیوه درست خودش را در 
ترارزوی نقد قرار ندهد مشکل خواهد داشت و باید خودش را سروسامان دهد. 

احمدحکیمی پور در پاسخ به این سوال که با توجه این که دولت سیزدهم رسماً آغاز 
به کار کرده است، حال این مسئله مطرح می شود جریان اصلاحات که همیشه منافع 
ملی برایش ارجحیت داشته چه کمکی می تواند به دولت کند و آیا می تواند طرف 
مشورت قرار گیرد، گفت: اصلاح طلبان کشورشان را دوست دارند و هر کمکی هم 

بتوانند برای حل مشکلات و معضلات موجود انجام خواهند داد. 
دبیرکل حزب اراده ملت خاطر نشان کرد: این دولت از یک جریان سیاسی خاصی 
می آید و برنامه ها و اهدافی را  برای اداره کشور اعلام کرده است. همچنین وعده هایی را 
در زمان رقابت های انتخاباتی مطرح کرد که امروز همگان به هر حال دوست دارند این 
وعده های اعلام شده عملی شود و ما هم در جریان اصلاحات به  جد دوست داریم که 
چنین اتفاقی رخ دهد اما این که از اصلاح طلبان کمک بخواهند که نمی دانم تا این 
لحظه اتفاق افتاده است یا خیر، طبیعتاً اگر دولت و دولتمردان انتظاری داشته باشند 
و کمک و مشورتی بخواهند مسلماً اصلاح طلبان دریغ نمی کنند چرا که مملکت برای 

همه مردم ایران است. 
وی ادامه داد: البته بعید می دانم دولت رویکرد مشورت گرفتن از جریان اصلاحات را 
در دستور کار قرار دهد و اگر چنین بلوغ سیاسی در جریانات سیاسی باشد فرقی هم 
نمی کند چه در اصلاح طلبان و چه اصولگرایان شکل گیرد بسیار کار خوبی است که 
این جریانات سیاسی از مشورت با جریان رقیب بی نصیب نمانند و از تجربیات استفاده 

کنند کار عقلانی است. 
حکیمی پور تاکید کرد: اصلاح طلبان باتوجه به وعده هایی که دولت داده است 
طبیعتاً یک مدتی را مهلت می دهند و شرایط را رصد می کنند تا ببینند این وعده ها به 
کجا رسیده است و بعد از چندماه شروع به ارزیابی خواهند کرد چرا که وظیفه نهادها، 
احزاب، تشکل ها و جریانات سیاسی همین است که رقیب شان را رصد و کارکرد و 
عملکردشان را بررسی کنند تا ببینند بین وعده ها و آن چیزی که رخ داده چه فاصله ای 
وجود دارد و وعده ها به کجا رسیده است؟ لذا این کمترین وظیفه یک مجموعه سیاسی 
است که دولت مستقر را هم نقد و هم یاری کند و کمک کند مشکلات درست دیده شود 

تا به نحو احسنت برطرف شوند. 
وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر این که با توجه به آنچه در جریان انتخابات 
ریاست جمهوری رخ داد،  محورها و الویت ها در گفتمان اصلاح طلبی چه چیزی باید 
باشد و همچنین این جریان باید در مواجهه با انتخابات پیش رو چه راهبردی را اتخاذ 
کند، بیان کرد:  قبل از هر چیز جریان اصلاحات باید تکلیف خودش را با خودش 
مشخص کند؛ حرف های اساسی که دارد چیست؟ گفتمانش بر روی چه محورها 
و مسائلی تاکید می کند؟چه راه کارهایی را برای خروج از وضعیت کنونی پیشنهاد 

می دهد؟

رئيس بنياد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس ؛

دفاع مقدس متعلق به آحاد ملت است
رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس گفت: وزارت دفاع، امورات 
نیروهای مسلح را ساماندهی و همچنین ارتباط نیروهای مسلح را با بخش های کشوری 

تنظیم و برقرار می کند که این مسئله بسیار با اهمیت است. 
سردار سرتیپ بسیجی »بهمن کارگر« رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس ظهر روزپنجشنبه در دیدار با امیر سرتیپ »محمدرضا آشتیانی« وزیر دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح که در این وزارتخانه صورت گرفت، اظهار داشت: وزارت دفاع 

نقش بی بدیل و مهمی را در نیروهای مسلح و کشور ایفا می کند.
وی با اشاره به رسالت وزارت دفاع در پشتیبانی از نیروهای مسلح گفت: وزارت دفاع 
امورات نیروهای مسلح را ساماندهی و همچنین ارتباط نیروهای مسلح را با بخش های 
کشوری تنظیم و برقرار می کند که این مسئله بسیار با اهمیت است؛ چراکه برای 
دستیابی به این هدف، باید درک مناسبی از سیستم های کشوری و نیروهای مسلح 

داشت.
رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در ادامه، حضور امیر سرتیپ 
آشتیانی در وزارت دفاع را یک موقعیت ممتاز برای کشور و نیروهای مسلح قلمداد 
کرد و افزود: حضور امیر آشتیانی در رده های مختلف نیروهای مسلح و نقش ارزنده 
وی در این عرصه، می تواند بسترساز گام های بلند و مؤثر در حوزه ارتقای توان دفاعی 

باشد.
سردار کارگر اضافه کرد: امیدواریم که امیر آشتیانی همچنان که در سِمت های قبلی 

موفق بوده اند در این عرصه خطیر نیز همچون گذشته، موفق و سرافراز باشند.
وی سپس با اشاره به اقدامات بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در 
سال های اخیر گفت: این بنیاد در دوره دولت گذشته ۲۳ موزه دفاع مقدس را در سطح 
کشور ساخت؛ همچنین زمانی که در بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
مشغول به فعالیت شدم ۸۷۰ یادمان شهدای گمنام ساخته شده بود که امروز با همت 
تلاشگران این عرصه، ۲ هزار و ۵۰۰ یادمان شهدای گمنام در سراسر کشور ایجاد شده 

است.
رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با اشاره به فعالیت های 
بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در حوزه نشر کتاب، بیان کرد: 
پیش از این، بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در طول ۲۰ سال 
۷۰۰ عنوان کتاب به چاپ رسانده بود، اما در طول هشت سال گذشته بیش از 
هفت هزار کتاب به رشته تحریر درآمده و چاپ شده است. سردار کارگر ادامه داد: 
در حوزه راهیان نور نیز در سال ۱۳۹۲ نیز نزدیک به چهار میلیون نفر از مناطق 
عملیاتی دوران دفاع مقدس بازدید داشتند که این رقم در سال ۱۳۹۷ به بیش از 

هفت میلون نفر رسید.
وی اظهار داشت: ما همواره اعلام کرده ایم که دفاع مقدس متعلق به آحاد ملت بزرگ 
ایران است و اجازه ندادیم که هیچ گروه، حزب، قشر و جناحی دفاع مقدس را به انحصار 

خود دربیاورد؛ چراکه دفاع مقدس با پشتوانه همه مردم به پیروزی رسید.
رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با تأکید بر اینکه اگر مردم به 
کمک نیروهای مسلح نمی آمدند و جبهه های حق علیه باطل را یاری نمی کردند، شاهد 
پیروزی های بزرگ در دوران دفاع مقدس نبودیم، گفت: امروز نیز مردم و دستگاه های 
دولتی با همان روحیه پای کار انقلاب و دفاع مقدس هستند و مجموعه بنیاد حفظ آثار و 

نشر ارزش های دفاع مقدس هیچ مشکل لاینحلی را پیش روی خود نمی بیند.

معاون حقوقی رئيس جمهوری:

 برای مبارزه با فساد به اراده قوی
 نیاز داریم

معاون حقوقی رئیس جمهوری با بیان اینکه برای مبارزه با فساد به اراده قوی نیاز 
داریم، گفت: مردم واقعا از فساد در گوشه کنار کشور منزجر و ناامید شده اند. 

محمد دهقان چهارشنبه شب در یک گفت وگوی تلویزیونی به بررسی جزئیات اصول 
دوازده گانه دولت در پیشگیری و مقابله با فساد پرداخت.

وی گفت: جمعی از افراد با تجربه پس از انتخابات دور هم جمع شدند و نقشه ملی 
مبارزه با فساد را نوشتند. براین اساس برای هرکدام از دستگاه ها شرح وظایفی در 

راستای مبارزه با فساد نوشته شده است.
معاون حقوقی رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه مبارزه با فساد جاده ی صاف نیست 
و دشواری های زیادی در راه است، افزود: خود دولت می تواند لانه اصلی فساد باشد 
اما دولت می تواند با اراده مدیر اجرایی کشور تا پایین ترین سطوح را وادار به مبارزه با 

فساد کند.
وی با اشاره به اینکه دستگاه های دولتی باید مردم و نهادهای ناظر را به طور شفاف 
در جریان اقدام های خود قرار دهند، گفت: رسانه ها باید نقش مطالبه گری خود را 

پیگیری کنند و اگر کسی مشکلی نداشته باشد از شفافیت فرار نمی کند.
دهقان در ادامه با بیان اینکه وظایف مشخصی برای همه دستگاه های  اجرایی کشور 
در سند ملی گنجانده شده است، افزود: متناسب با دستگاه های اجرایی وظایفی در 

نظر گرفته شده است که این اصول به تصویب رئیس جمهوری رسیده است.
معاون حقوقی رئیس جمهوری همچنین با بیان اینکه سیاست های دولت برای مقابله 
با فساد عصاره برنامه یاران رئیس جمهوری برای دستگاه ها در مبارزه با فساد است، 
افزود: هر اقدامی برای مبارزه با فساد لازم است و کشور نیازمند یک مامور ویژه مبارزه 

با فساد است.
وی تصریح کرد: برای مبارزه با فساد کشور نیازمند متولی است چرا که پیش از 
این شاهد بودیم که بازرسی کشور می گفت من چشم نظام هستم و قوه قضائیه هم 

می گفت من ایستگاه آخر هستم.

آموزش مجازی و چالش  های 
پیش روی جامعه 

 آموزش حضوری به واسطه حضور معلم و یادگیرنده 
در یک فضای آموزشی و در زمانی مشخص حائز اهمیت 

است؛ زیرا امکان تعامل و ارتباط چهره به چهره از این طریق فراهم می شود. همچنین 
آموزش حضوری این امکان را به معلم می دهد تا از طریق بازخورد چهره متوجه شود که 
دانش آموز، درس ر فرا گرفته است یا خیر. علاوه بر این آموزش حضوری، این امکان 
را فراهم می کند که معلم بفهمد آیا دانش آموز بر درس تمرکز دارد یا خیر. در صورتیکه 
در آموزش مجازی چنین شرایطی فراهم نیست. زیرا چهره دیده نمی شود و تنها صدا 

شنیده می شود.
از طرفی آموزش حضوری برای دانش آموز هم مزایایی دارد. برای مثال وقتی درسی را 
متوجه نشود، از معلم سوال می پرسد و به این شکل سایر دانش آموزان هم حتی آنهایی 
که حواسشان به درس نبوده، به درس و مطلب ارائه شده توجه می کنند. روی هم رفته 
مزایای آموزش حضوری را می توان در این نکته دانست که آموزش بسیاری از مفاهیم به 

واسطه حضور دانش آموز در محیط آموزشی شکل می گیرد.
دانش آموزان به دلیل عدم حضور در محیط آموزشی از برخی آموزش  ها باز می مانند. 
زیرا سابق بر این، یکسری آموزش  ها از طریق حضور در مدرسه، ارتباط با معلم یا اولیای 
مدرسه و یا دوستان شکل می گرفت. برای مثال دانش آموزی ممکن است به هم کلاسی 
خود کمک کند و مدادی بدهد و این کنش، خود بیانگر نوعی همدلی و کمک به همنوع 
است که با بسته شدن مدارس، اصلا چنین کنش هایی رخ نمی دهد و این مساله در 
پایه اول ابتدایی خودش را بیشتر نشان می دهد. زیرا دانش آموز از محیط خانواده جدا 
و به واسطه حضور معلم و همکلاسی ها وارد دنیای دیگر می شد. از طرفی سنجش 
یادگیری هم از طرف معلم دشوار است. آنچیزی که در قالب آزمون های کلاسی در قالب 
ارزشیابی به صورت مستمر یا تکوینی صورت می گیرد، سنجش از مطالب تدریس شده 
است. در صورتیکه این نوع یادگیری صرفا یک نوع یادگیری در حوزه دانشی محسوب 
می شود. ما یکسری یادگیری هایی در سطح مهارت، دانشی و نگرشی دنش آموز 
داریم که مهم تلقی می شوند و سنجششان با آزمون امکانپذیر نیست، بلکه با مشاهده 
امکانپذیر است و وقتی مدارس باز نباشند، این امکان فراهم نمی شود. هر چند باید این 
را اشاره کرد که ممکن است یادگیری در طی سال های تدریس طولانی صورت بگیرد. 
یعنی اگرچه ممکن است دانش آموزان نمره خوبی در آن درس نگیرند، اما یادگیری 
حاصل شده است. برای مثال معلم در کتاب مطالعات اجتماعی، مفهومی مثل مفهوم 
حقوق شهروندی را به دانش آموز یاد داده است که چراغ راهنمایی و رانندگی یک نمونه 
برای رعایت نظم در سطح شهر است. اینکه دانش آموز آن را رعایت می کند یا نمی کند، 

از طریق آزمون سنجیده نمی شود.
بسته بودن دانشگاه ها شرایط متفاوتی را به واسطه متفاوت بودن محیط آموزش و 
پرورش و آموزش عالی ایجاد می کند، اما این دو محیط نقاط اشتراکی هم دارد. برای 
مثال، ما شاهد هستیم دانشجویانی که وارد دانشگاه می شوند، هنوز در کانتکست 
دبیرستان فکر می کنند، یاد می گیرند و صحبت می کنند و تعاملاتشان هم در همان 

زمینه قبلی است.
اما تفاوت مهم دیگر به واسطه رده سنی دانش آموزان و دانشجویان است. فهم بسیاری 
از مطالب انتزاعی برای دانشجو آسانتر است اما در مدرسه دانش آموزان ابتدایی با 
مشکلات بیشتری در این مورد مواجه هستند. به خصوص اینکه در سیستم آموزشی 
متمرکزی ایران که یک صافی به نام کنکور برای ورود به دانشگاه وجود دارد، بسته بودن 
مدارس معضل مهم و اساسی برای بسیاری از خانواده ها محسوب می شود. همچنین 
در آموزش عالی بسته شدن دانشگاه، بسیاری از رشته ها را بیش از رشته های دیگر تحت 
تاثیر قرار داده و مشکلات بسیاری را به وجود آورده است. برای مثال رشته هایی که 

ماهیت کارگاهی و آزمایشی دارند.
به واسطه مجازی بودن آموزش ها، باید به جرات گفت که سطح سواد دانش آموزان 
بسیار متفاوت از زمانی شده است که آموزش  ها حضوری بودند. زیرا بسیاری از والدین 
و دوستان به جای یادگیرنده در آزمون و کلاس شرکت می کردند و دانش آموز در زمان 
کلاس یا خواب بود و یا در حال استراحت بود.از طرفی پل  های ارتباطی بسیاری توسط 
دانشجو یا دانش آموز برای شرکت در آزمون زده می شد که باز این امر امکان سنجش 
دقیق را از معلم می گرفت. بنابراین، بعد از باز شدن مدرسه و دانشگاه گویی الفبای هر 
درسی به یادگیرنده باید مجدد آموزش داده شود و این مساله بغرنج در دوره ابتدایی به 
خصوص آنها که پایه اول را مجازی و قاعدتا اکنون به پایه سوم رسیده اند، بسیار خودش 
را نشان می دهد. معنا و مفهوم نظم عملا در سیستم آموزشی از بین رفته و رسمیت و 
اهمیتی که کلاس و درس در آموزش حضوری داشته در آموزش مجازی رعایت نشده 

است.
خانواده های بسیار کمی بودند که فرزندانشان را مجبور می کردند که همانند آموزش 
حضوری، شرایط را رعایت کنند. از سوی دیگر با وجود معایب بسیار آموزش مجازی 
ممکن است پس از بازگشایی مدارس، این شیوه آموزشی به رغم فراهم شدن زیرساخت  

هایش به فراموشی سپرده شود که باز امر خوبی نیست.
عدالت آموزشی ابعاد مختلف دارد. برای مثال عدالت جنسیتی و عدالت بهره مندی 
از امکانات آموزشی از ابعاد مهم آن است. پیش از کرونا و بسته شدن مدرسه، این امر 
یک مساله مهم محسوب می شد، چرا که به معنای واقعی عدالت آموزشی در سیستم 
آموزشی ایران کمرنگ است و لذا با ورود آموزش مجازی عدالت آموزشی بیش از پیش 
از بین رفت. زیرا خانواده ها با وضعیت اقتصادی پایین، توانایی تهیه امکانات لازم برای 
حضور فرزندانشان در کلاس را نداشتند، در حالیکه در آموزش حضوری چندان با این 

مشکلات مواجه نبودند.
در آموزش مجازی هزینه تهیه سیستم و گوشی هوشمند و اینترنت سبب شد بسیاری 
از خانواده  ها فرزندانشان را از مدرسه رفتن و شرکت در کلاس منع کنند. در واقع 
باید گفت بیشترین تاثیر آموزش مجازی بر عدالت آموزشی در بعد امکانات بود و این 
فاجعه ای است که پس از کرونا در آموزش نشان داده می شود. چه بسا در آینده با افراد 

بیشمار بیسواد مواجه خواهیم بود.
تاثیراتی که آموزش مجازی در سیسم آموزشی به واسطه نبود زیر ساخت ها و عدم 
همکاری خانواده و عدم تعریف صحیح از دانش و یادگیری شکل گرفته، در آینده 

فاجعه ای بسیار بزرگ به بار خواهد آورد.
عضو هيات علمی دانشگاه 

مديرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم خبرداد:
احداث مسجد دارالسلام در بهشت معصومه)س( 
 مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم برخی از پروژه های این سازمان را 
مورد اشاره قرار داد و گفت: پروژه پیاده روسازی ۹ هزار و ۹۰۰ مترمربع محوطه آرامستان 

بهشت معصومه)س( در دست اقدام است.
سید سیف الدین موسوی با اشاره به برنامه های سازمان آرامستان ها در سال جاری 
اظهار داشت: ساخت المان در میادین و بوستان های آرامستان بهشت معصومه)س( 

شهر قم با اعتبار یکصد میلیون تومان در حال اجرا است.
وی برخی از پروژه های سازمان آرامستان های شهرداری قم در بهشت معصومه)س( را 
مورد اشاره قرار داد و گفت: ساخت ۵ هزار قبر عادی دوطبقه با اعتبار پیش بینی شده ۸ 

میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان طی ۹ ماه از مردادماه سال جاری آغازشده است.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم ادامه داد: همچنین احداث آرامگاه ۴ 
و ۶ نفره روباز یک و دوطبقه نیز در ذیل این قرارداد در بازه زمانی ۹ ماهه تا فروردین ماه 
سال آینده آماده بهره برداری خواهد شد. موسوی خاطرنشان کرد: ساخت مسجد 
دارالسلام)نماز میت و نمازخانه( نیز با اعتباری بالغ بر یک میلیارد تومان به عنوان یکی از 

پروژه های جاری این سازمان در دستور کار قرارگرفته است.
 

معاون خدمات شهری شهرداری قم تاکيد کرد:

ضرورت اقناع سازی علمی درباره واکسیناسیون
معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به ضرورت واکسیناسیون عمومی مردم تا 
بازگشت وضعیت عمومی شهر به شرایط عادی، گفت: مسئولان درمانی، کارشناسان و 
اصحاب رسانه نسبت به اهمیت واکسیناسیون باید اقناع سازی علمی کنند و ضرورت 

این کار را برای خنثی سازی تخریب ها و شایعات پیرامون این طرح را دنبال کنند.
عباس ذاکریان اظهار داشت: تخریب علیه واکسیناسیون در قم ساماندهی شده است 
و باید تدابیر لازم برای پاسخگویی علمی و فرهنگ سازی عمومی مورد توجه مسئولان 
استانی باشد. وی یادآور شد: طبق آمار و اطلاعات دانشگاه علوم پزشکی قم، اغلب 
بیمارانی که مبتلا به کرونا می شوند یا در وضعیت وخیم این بیماری قرار دارند افرادی 

هستند که تاکنون واکسن کرونا را دریافت نکرده اند.

اخبار

 

مراجع تقلید و علمای حوزه علمیه قم در دیدار وزیر اطلاعات با ایشان، بر برخورد 
شدید این وزارتخانه با مفسدان اقتصادی و رانتخواران و بهبود وضعیت معیشتی 
مردم وضرورت خنثی سازی توطئه های دشمنان برای نفوذ در کشور تاکید کردند. 

حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل خطیب وزیر اطلاعات روز پنجشنبه در 
سفر به شهر مقدس قم با شماری از مراجع تقلید و علمای حوزه علمیه دیدار و گفت 

و گو کرد. دیدارهای وزیر اطلاعات در قم بدون حضور خبرنگاران محلی برگزار شد.
آيت الله مکارم شيرازی: 

توفيق دولت سيزدهم در گرو حل مشکلات اقتصادی است
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید در دیدار با وزیر اطلاعات گفت: امنیت 
در کشور ما خوب است و در مجموع ناامنی نداریم اما راجع به مسائل اقتصادی 
همچنان نگران هستیم و معتقدیم توفیق دولت سیزدهم و رئیس جمهوری در گرو 

حل مسائل و معضلات اقتصادی است.
این مرجع تقلید اضافه کرد: انتظار داریم تحولی در عرصه اقتصادی و سفره مردم 

ایجاد شود که البته هنوز آثارش نمایان نیست.
وی ادامه داد: برای این که مشکلات اقتصادی حل شود باید جلوی افراد فاسد 
و مفسد گرفته شود، سه گروه هستند که کار اقتصاد مملکت را خراب می کنند، 
گروهی همان افراد قاچاقچی هستند که از طریق قاچاق اجناس و کالا و بعضا زد و 

بند با برخی از مسئولان، کار خود را به پیش می برند.
این مرجع تقلید افزود: دسته دیگر رانت خواران اند که اجازه نمی دهند اقتصاد 
کشور سامان پیدا کند؛ آنان از دولت تسهیلات بسیار خوبی می گیرند و بعد هم به 
تعهدات خود عمل نمی کنند؛ همان کالا و اجناسی که با قیمت پایین خریده بودند 
را با قیمت بالا در بازار به فروش می رسانند؛ این که چطور می شود جلوی شان را 

گرفت خود جای بحث است.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: برخی از تجار و کسبه بی انصاف دسته سومی 
هستند که اجازه نمی دهند آرامش به بازار و سفره مردم باز گردد؛ این دسته به وقت 
گرانی اجناس، کالاها را گران می فروشند اما وقتی به هر دلیل کالاها و اجناس ارزان 
شود، حاضر نیستند به قیمت ارزان بفروشند، واقعا اینها خود اسباب فساد در بازار 

هستند و باید در این خصوص فکری کرد.

وی بر لزوم توجه به علل به جای پرداختن به معلول در ساماندهی و حل مسائل 
اقتصادی تاکید کرد و افزود: اگر تنها بیاییم به همین مجازات اقتصادی اکتفا کنیم، 
مغازه ها را ببندیم و جریمه کنیم، با این امور، مشکل اقتصادی حل نمی شود، 

ریشه ها را باید درست کرد.
به گفته این مرجع تقلید، باید با شجاعت روابط افراد فاسد و مفسد را قطع کرد و در 
مقابل آنها ایستاد، در این صورت است که مسائل اقتصادی تحول و سامان پیدا می 

کند، و مردم هم نتیجه اقدامات و عملکرد دولت را خواهند دید.
مراقبت نسبت به نفوذ، بويژه در شهر مقدس قم 

وی در بخش دیگری از سخنان خود خواستار توجه بیشتر رسانه ملی و دیگر رسانه 
ها به مسائل و مشکلات اقتصادی شد و تاکید کردد: به طور حتم کرونا مساله مهمی 

است اما نباید با پیش کشیدن کرونا مسائل اقتصادی را فراموش کنیم.
آیت الله مکارم شیرازی همچنین مراقبت نسبت به نفوذ، بویژه در شهر مقدس قم 
را موضوع مهمی دانست و بیان کرد:خطر نفوذ در قم به ویژه با توجه به مرکزیت حوزه 
های علمیه، بیش از دیگر شهرهاست؛ دولت های خارجی برای نفوذ در دستگاه 
علما و دانشمندان و مراجع نقشه های مهمی دارند؛ در این خصوص واقعا باید 

هوشیار بود و در این زمینه وزارت اطلاعات باید به خوبی نقش آفرینی کند.
وی در پایان ضمن دعا برای موفقیت دولتمردان و رئیس جمهوری اظهار داشت: با 
برنامه ریزی، شجاعت، تلاش مسئولان و همراهی مردم مشکلات حل شود. مسائل 
خارجی بوده و هست، اگر ما مشکلات داخلی را حل کنیم دشمنان خارجی نمی 
توانند ضربه بزنند، کما اینکه تا بحال هم نتوانسته اند. شما اشراف خوبی نسبت به 

مسائل این حوزه داشته و دارید.
آيت الله علوی گرگانی: دولت وضعيت اقتصادی را سامان دهد

آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید نیز در دیدار با وزیر اطلاعات 
با تاکید بر ضرورت حل مشکلات اقتصادی، گفت: اقتصاد کشورمان مشکلات 

زیادی دارد و مردم از دولت سیزدهم انتظار دارند اقتصاد کشور را سامان ببخشد.
وی برطرف کردن مشکلات جامعه را مورد تاکید قرار داد و افزود: مردم در اضطراب 
قرار دارند و از دولت انتظار داریم موضوع ناامن بودن اقتصاد را مورد توجه قرار دهد.

این مرجع تقلید در ادامه خاطرنشان کرد: امنیت نظام بسیار مهم است و دشمن 
هر لحظه برای کشورمان نقشه می ریزد که باید به مقابله با آن بپردازیم.

وی مقابله با برنامه های شوم دشمن را مورد تاکید قرار داد و اضافه کرد: دشمن 
تلاش می کند نظم و نظام کشورمان را از بین ببرد و مردم در ناامنی قرار بگیرند که 

نقش و رسالت شما در این زمینه بسیار مهم است.
آیت الله علوی گرگانی گفت: اگر دشمن بر کشوری مسلط شود آرام نمی نشنید 
و دست و پا می زند تا ناامنی ایجاد کند، از شما می خواهیم که موضوع نفوذی ها را 

مورد توجه قرار دهید که در هر لباسی وجود دارند.
قدردانی آيت الله نوری همدانی از ايثارگری سربازان گمنام امام زمان)عج(

در ادامه دیدارهای وزیر اطلاعات در قم، آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع 
تقلید در دیدار با وی از ایثارگری سربازان گمنام امام زمان)عج( قدردانی کرد.

آیت الله نوری همدانی در این دیدار ضمن تقدیر از ایثارگری های سربازان گمنام 
امام زمان )عج( با اشاره به روایات ائمه معصومین)ع( بر اهمیت تلاش های این 

وزارتخانه تاکید کرد.
در ابتدای این دیدار وزیر اطلاعات ضمن اشاره به وضعیت منطقه و نقشه های 
استکبار جهانی علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی به تشریح برنامه های این 

وزارت خانه پرداخت.
ديدار وزير اطلاعات با آيت الله العظمی سبحانی

حجت الاسلام والمسلمین خطیب در ادامه دیدارهای خود در قم با حضور در دفتر 
آیت الله جعفر سبحانی با این مرجع تقلید دیدار و گفت و گو کرد.

رییس جامعه مدرسین: وزارت اطلاعات نقش کلیدی در مانع زدایی از تولید دارد
رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز در دیدار با وزیر اطلاعات با تاکید بر 
جایگاه وزارت اطلاعات در تامین امنیت اقتصادی بر نقش کلیدی این وزارتخانه در 

مانع زدایی از تولید تاکید کرد.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری با تأکید بر اینکه وزارت اطلاعات باید 
پرچمدار مبارزه با فساد باشد، به نقش مردمی و بسیار مهم و کلیدی این وزارت 
خانه در تأمین امنیت برای رونق تولید و مانع زدایی در مسیر آن، اشاره نمود و اظهار 
داشت: در سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی، شاهد درخشش و اقدامات 

خوب این وزارتخانه بوده ایم به حدی که تعجب دشمنان را برانگیخته  است.
حجت الاسلام والمسلمین خطیب نیز در این دیدار گزارشی از اقدامات دولت در 
بحث سلامت و تامین واکسن و تلاش های سربازان گمنام امام زمان )عج( در تامین 

امنیت و خنثی سازی توطئه ها را ارائه کرد.
توليت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( :

برخی به دنبال ايجاد شکاف ميان مردم و مسولان هستند
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( نیز در دیدار با وزیر اطاعات 

تاکید کرد: : این دولت نشان داده که اهل خدمت به مردم برای رضای خدا است و 
مردم باید مراقب باشند چراکه افرادی از روی جهل و یابصورت سازمان یافته و وابسته 

به گروه های شکست خورده معاند به دنبال شکاف میان مردم و مسولان هستند.
آیت الله سید محمد سعیدی با اشاره به وظیفه و اصحاب فرهنگ و رسانه در یاری 
رساندن به دولت و مقابله با دشمنان افزود: در تاریخ موارد زیادی داریم که مردم با 
حاکم عادل همراهی نکردند و شخصیتی مانند امیرالمؤمنین)ع( در غربت خانه 

نشین شدند.
وی با تاکید بر لزوم معرفت افزایی مسوولان و مدیران در مسائل دینی و اعتقادی، 
اظهار کرد: به ویژه افرادی که در مسئولیت های مهم قرار می گیرند نیاز به تقویت 

اعتقادات و مباحث دینی دارند و نباید از این مسائل غافل شوند.
به گفته نماینده مجلس خبرگان رهبری، اینکه دولت مردان برای زیارت حضرت 
معصومه)ع( و دیدار با مراجع و علما اهتمام دارند بسیار ارزشمند است و امیدواریم 
این دولت منسجم بتواند در خط مستقیم حرکت کند و عمل به منویات مقام معظم 

رهبری را سرلوحه کار خود قرار دهد.
وی با بیان اینکه اگر کسی تقوا داشته باشد خداوند راه را به او نشان می دهد، 
افزود: اگر چه که مؤمن باید در هر کاری که می کند تخصص پیدا کند اما اگر تلاش 
خود را انجام دهیم و تقوای الهی را در کارهای خود رعایت کنیم خداوند راه های 

ناشناخته را برای ما باز و کارهای ناممکن را ممکن می کند.
نماینده ولی فقیه در استان قم با تاکید بر اینکه هرکس نصرت و کمک خدا را 
می خواهد باید خدا و دین خدا را یاری کند، گفت: باید نسبت به رعایت تقوا به عنوان 
یک ارزش و نسبت به یاری دین خدا به عنوان یک وظیفه عمل کرد زیرا این دو عامل 

در گشایش کارها بسیار مؤثر است و کمک و یاری خداوند را برای ما به دنبال دارد.
احيای سرمايه اجتماعی در دولت سيزدهم دنبال می شود 

وزیر اطلاعات نیز در دیدار با تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( 
با  با اشاره به رویکردهای مهم کابینه دولت سیزدهم، گفت: تعامل و ارتباطات 

کشورهای همسایه از سیاست های مهم دولت است.
از  کرد:  اظهار  سیزدهم  دولت  برنامه های  به  اشاره  با  خطیب  الاسلام  حجت 
اولویت های مهم دولت بحث سلامت و کرونا است که رئیس جمهور همه دولت را 
برای حل مسأله واکسن بسیج کرده است. وی واردات واکسن های ویژه دانش آموزان 
و دانشجویان را مورد توجه قرار داد و افزود: امیدواریم با تزریق این واکسن ها مدارس 
و دانشگاه ها هر چه زودتر حضوری شوند و تلاش مضاعف دولت بر این است که تا 

پایان سال مراسم ، اجتماعات و کسب و کارها به حالت عادی برگردد.
وزیر اطلاعات در پایان با تاکید بر لزوم ایجاد امید در جامعه گفت: احیای سرمایه 

اجتماعی در دولت سیزدهم دنبال می شود.

درديداروزير اطلاعات با مراجع تقليد و علمای قم تاکيد شد:

برخورد با مفسدان اقتصادی وخنثی سازی توطئه های دشمنان

 نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
برخورد با واکسن هراسی در استان، گفت: درکنار برخورد 
با واکسن هراسی با هر گونه شایعه پراکنی در موضوعات 
مختلف که امنیت ملی را به خطر می  اندازد بر اساس این 

قانون برخورد خواهد شد.
مراکز  از  بازدید  جریان  در  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
درمانی و واکسیناسیون قم در خصوص تصویب قانون 
برخورد با واکسن هراسی در کشور افزود: بر اساس ماده 
۱۱۰ قانون و فرمان مقام معظم رهبری تمام مصوبات 
ستاد ملی کرونا لازم الاجراست و به صورت قانون محسوب 
می  شود و نیاز به فرایند قانون گذاری مجلس شورای 
با توجه به افزایش آگاهی عمومی در  اسلامی ندارد و 

کشور نیازی به برخورد اجباری با این دسته از افراد نیست 
و باید توجه کنیم این افراد توجهی به جان و سلامتی 
مردم ندارند و مردم هر چه زود تر به مراکز واکسیناسیون 
برای تزریق واکسن مراجعه کنند تا دچار موج  های جدید 

کرونایی نشویم.
پرداخت مطالبات کادر درمان قم در روز های آينده 

 وی  در خصوص تاخیر در پرداخت اضافه کار پزشکان و 
پرستاران نیز یادآور شد: این موضوع با قول دانشگاه علوم 
پزشکی استان در چند روز آینده پرداخت خواهد شد. 
امیر ابادی در رابطه با پرستارانی که پس از سال ۹۶ به بعد 
استخدام شده اند نیز اضافه کرد: این موضوع از طریق 
وزارت بهداشت پیگیری می  شود تاموضوع کارانه کادر 

درمان حل شود. وی تصریح کرد :هفته  پیش رو لایحه 
صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی در مجلس 
آغاز می شود و برخورد با نکات این چنینی در آن قانون 

پیش بینی شده است.
40 درصد جمعيت قم واکسن دريافت کردند

رییس دانشگاه علوم پزشکی استان قم نیز در جریان 
این بازدید با اشاره به اینکه تاکنون حدود ۴۰ درصد از 
جمعیت هدف استان قم واکسن دریافت کردند گفت: 
جمعیت هدف تحت پوشش استان قم ۹۶۰ هزار نفر 
است که برای جلوگیری از مواجه شدن با موج  های بعدی 
کرونا لازم است تا ۶۰ درصد جمعیت استان واکسن تزریق 

کنند.

اميرآبادی نماينده قم تاکيد کرد:  

برخورد با واکسن هراسی در استان قم

ميمنت عابدينی بلترک*
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 علائم پنهان و آشکار آلرژی + راهکارها ادویه هایی با بیشترین میزان ویتامین و 
آنتی اکسیدان

ادویه ها و گیاهان معطر علاوه بر اینکه مقدار کمی ویتامین، املاح و فیبر به غذا 
اضافه می کنند، حاوی آنتی اکسیدان هایی هستند که عوامل تخریب کننده 
سلول ها یعنی رادیکال های آزاد را خنثی کرده و سطح سلامتی را ارتقا می بخشند.
مفیدترین ادویه ها و گیاهان معطری که همه ما باید آنها را در رژیم غذایی خود 

مصرف کنیم، از این قرارند:
زردچوبه: زردچوبه خاصیت ضد التهابی، ضد ویروسی، ضد باکتریایی، ضد 
سرطان و ضد قارچ دارد. در طب سنتی چین زردچوبه درمان همه چیز بوده است؛ 
از دیابت گرفته تا آلرژی، آرتریت و آلزایمر. ماده فعال موجود در زردچوبه کورکومین 
است و یک ترکیب آنتی اکسیدانی محسوب می شود که باعث کاهش التهاب می 
گردد. همچنین نشان داده شده است که کورکومین منجر به کاهش رشد سولل 
های سرطانی می گردد. ترکیبات ضد التهابی زردچوبه مانع بروز تورم و درد می 

گردد و از بروز علائم آلزایمر جلوگیری می کند.
فلفل: حاوی کپسایسین است و سابقه طولانی تری در استفاده های دارویی 
در هند و چین دارد. فلفل منبع فوق العاده آنتی اکسیدان ها است که به مبارزه 
با رادیکال های آزاد می رود و در برابر آسیب سلولی که اغلب نشانه آشکار پیری 

زوردس است، محافظت ایجاد می کند.
زنجبيل: در طب سنتی چین علاوه بر زردچوبه، از زنجبیل نیز برای مبارزه با 
التهاب، درد، تسکین درد عضلات و درمان خستگی استفاده می شده است. 
ترکیبات موجود در زنجبیل مانند داروهای ضد التهابی مانند ایبوپروفن برای 
درمان آرتریت عمل می کند. زنجبیل علاوه بر این ادویه مفیدی برای گلودرد، 
سرماخوردگی، و ... محسوب می شود. حتی شما می توانید زنجبیل را به طور 

مستقیم روی مفصل دردناک از طریق کمپرس قرار دهید.
دارچين: کاهنده قند خون است و مصرف آن به افراد مبتلا به دیابت بسیار 
توصیه می شود. دارچین حاوی ترکیبات آنتی اکسیدانی و ضد التهابی است که 
احتمال آسیب سلولی و بیماری های مزمن را به حداقل می رساند. نشان داده 
شده است که برای محافظت در برابر بیماری های قلبی، دارچین یک گزینه بسیار 

مفید است.
ميخک: یک منبع غنی از آنتی اکسیدان است که به مبارزه با رادیکال های آزاد 

می رود و به عنوان یک ضد قارچ قدرتمند عمل می کند.
رزماری: حاوی ترکیبات آنتی اکسیدانی و ضد التهابی است و منجر به حذف 
رادیکال های آزاد مرتبط با التهاب مزمن می شود. رزماری حاوی فلاونوئیدها است 
و ثابت شده که مانع رشد سلول های سرطانی پانکراس و جلوگیری از بواسیر می 

شود.

روده  یا  کولورکتال  سرطان  موارد  می دهد  نشان  گسترده ای  مطالعه ی 
بزرگ در میان جوانان رو به افزایش است. در این مطلب همراه ما باشید تا 
فاکتورهایی را که منجر به این بیماری می شوند مطرح کنیم و بگوییم چگونه 

می توان جلوی سرطان روده بزرگ را گرفت.
آمار ابتلا به سرطان روده بزرگ طی دهه های گذشته افزایش قابل توجهی 
داشته است. یکی از هشداردهنده ترین جنبه های این مسئله این است 
که جوانان زیاد به این بیماری دچار می شوند؛ اما تعداد موارد ابتلا به این 

بیماری در میان افراد سنین بالاتر در حال کاهش است.
انواع  نیز می گویند شامل  به آن سرطان کولون  سرطان روده بزرگ که 
متفاوتی از سرطان می شود که رکتوم، روده بزرگ یا کولون را درگیر می کند. 
سرطان روده بزرگ یکی از شایع ترین انواع سرطان هاست. در واقع پزشکان 
تخمین می زنند از هر بیست نفر یک نفر در طول زندگی خود دچار سرطان 
روده بزرگ می شود. همچنین تعداد زیادی از موارد سرطان روده بزرگ، آن را 

به دومین عامل مرگ ناشی از سرطان در دنیا تبدیل کرده است.
علائم سرطان روده بزرگ

بیشتر اوقات، سرطان روده بزرگ با تشکیل توده های کوچکی از سلول ها 
در رکتوم یا روده بزرگ شروع می شود. علائم سرطان روده بزرگ می تواند در 

ابتدا نامحسوس باشد، خصوصا در افراد جوان تر:
. خونریزی از رکتوم، با درد یا بدون درد

. خون در مدفوع، حین یا بعد از دفع
. خون در توالت

. تغییر در الگوی دفع؛ این تغییر می تواند یبوست، اسهال یا هر دو باشد
. تغییر در شکل یا اندازه ی مدفوع، خصوصا اگر مدفوع باریک تر شده باشد
. نیاز به تلاش بیشتر برای خارج کردن مدفوع در صورتی که قبلا چنین 

مشکلی وجود نداشته
. کاهش وزن بدون دلیل واضح

. افزایش احساس خستگی و کاهش تمایل به ورزش کردن
. احساس پُری، نفخ یا گرفتگی در ناحیه شکم

علت ها و ريسک فاکتورهای سرطان روده بزرگ
دانشمندان همچنان در حال مطالعه روی این مسئله هستند که چرا موارد 

سرطان روده بزرگ در میان جوانان رو به افزایش است. آن ها تخمین می زنند 
تنها ۱۰ تا ۲۰ درصد از موارد، ناشی از فاکتورهای ژنتیکی و وراثتی اند، مثلا 
سندرم لینچ )سرطان کولون غیرپولیپی ارثی( و پولیپوز آدنوماتوز خانوادگی.
دانشمندان می گویند وقتی یک بیماری الگوی خود را از نسلی به نسل 
بعدی تغییر می دهد، علت آن بیشتر در فاکتورهای محیطی نهفته است تا 
عوامل ژنتیکی. ضمنا آن ها دریافته اند دو ریسک فاکتور آشکار برای سرطان 

روده بزرگ وجود دارد.
رژيم غذايی، باکتری ها و التهاب

بروز  با  مستقیما  ناسالم  غذایی  رژیم های  گوناگون،  تحقیقات  طبق 
زودهنگام سرطان روده بزرگ ارتباط دارند. مثلا رژیم غذایی که پُر از چربی ها 
و گوشت های فرآوری شده است در کنار مصرف اندک میوه ها و سبزی ها، 

یک ریسک فاکتور است.
چاقی اغلب با یکجانشینی و بی تحرکی مرتبط است و ضمنا می تواند 

موجب سرطان روده بزرگ شود.
همچنین تغییرات در میکروبیوم روده، مثلا وجود انواعی از باکتری ها، 

ریسک فاکتوری در خیلی از افراد زیر پنجاه سال محسوب می شود.
آلودگی  های شيميايی

برخی از مواد شیمیایی موجود در محیط هم می توانند سبب سرطان روده 
بزرگ شوند. مثلا خیلی از سموم موجود در هوا، آب، خاک و غذا می توانند 

در این بیماری دخیل باشند.
برخی از شواهد در دسترس نشان می دهند این مواد شیمیایی می توانند 
این مواد می توانند سبب جهش های  تغییر بدهند. همچنین  را   DNA
مضری در سلول های رکتوم و کولون شوند. این مواد قادر به ایجاد تغییراتی 

در باکتری های روده نیز می باشند.
محصولات سمی می توانند مضر باشند، حتی اگر در معرض این مواد 
بودن زمانی اتفاق بیفتد که جنین در رحم مادر است. قرار گرفتن در معرض 
انواع مواد شیمیایی به طور همزمان می تواند منجر به فعل و انفعالات بسیار 

خطرناکی بشود.
مطالعات روی موارد سرطان روده بزرگ چگونه انجام شده اند؟

انجمن سرطان آمریکا گزارشی منتشر کرد که در آن اطلاعاتی از یک 

مطالعه ی گسترده که در سال ۲۰۲۰ انجام شده وجود دارند. این مطالعه 
نشان می دهد افزایش قابل توجهی در موارد سرطان کولورکتال در میان افراد 
زیر پنجاه سال وجود دارد. این اطلاعات توسط سازمان ها و موسسات مرتبط 

زیادی ارائه شده است.
این مطالعه از اطلاعات جمع آوری شده بین سال های ۱۹۹۵ و ۲۰۱۶ 
پوشش  را  متحده  ایالات  جمعیت  از  درصد  که ۹۵  است  کرده  استفاده 
می د اده و ضمنا شامل اطلاعات از دیگر نواحی دنیا نیز می شده است. 
این تحقیق تا سال ۲۰۱۶ را شامل می شود زیرا اطلاعات به دست آمده از 
سال های بعدی نیازمند گذشت یک دوره ی دو تا چهار ساله است تا پردازش 
و منتشر شود. اما دانشمندان تخمین هایی زده اند که تا سال ۲۰۲۰ را 

پوشش می دهد.
مطالعات چه چيزی را نشان می دهند؟

نتیجه ی تحقیقات نشان می دهد که موارد سرطان کولورکتال در افراد بالای 
۶۵ سال رو به کاهش است. ضمنا موارد این بیماری در میان افراد جوان تر 
رو به افزایش می باشد. محققان تخمین می زنند که سرطان روده بزرگ، ۱۲ 

درصد از افراد زیر پنجاه سال را در سال ۲۰۲۰ درگیر کرده است.
موارد ابتلا به سرطان روده بزرگ در میان افراد ۲۰ تا ۳۹ سال از سال 
۱۹۸۰ افزایش داشته است و در مورد افراد ۴۰ تا ۵۴ سال، این افزایش از 
سال ۱۹۹۰، چشمگیرتر بوده است. اما طی بیست سال اخیر، آمار سرطان 
کولورکتال در افراد پنجاه سال و بالاتر کاهش یافته است. موارد ابتلا با سرعت 
۲.۲ درصد در هر سال در میان افراد زیر پنجاه سال روند افزایشی داشته اند. 

در مورد نرخ مرگ و میر نیز یافته ها به شرح زیرند:
. در افراد بالای ۶۵ سال: نرخ مرگ و میر از سال ۲۰۰۸ با سرعت ۳ درصد 

در هر سال شروع به کاهش کرده است.
. در افراد ۵۰ تا ۶۴ سال: نرخ مرگ و میر با سرعت ۰.۶ درصد در هر سال 

کاهش یافته است.
. در افراد زیر ۵۰ سال: نرخ مرگ و میر با سرعت ۱.۳ درصد در هر سال 

افزایش یافته است.
جزئياتی در مورد مطالعه

در این مطالعات به طور دقیق مشخص نشده است که تفاوت های مشاهده 
شده که مرتبط با نژاد هستند واقعا به خود نژاد مربوط اند یا سبک زندگی.

محققات  آمد.  دست  به  مطالعات  این  از  نیز  دیگری  مهمی  یافته های 
نسبت  سال ۲۰۱۸  در  بالاتر  و  سال  پنجاه  افراد  از  درصد  دریافتند ۶۶ 
به تست های غیربالگری خود دقیق و پیگیر بوده اند. یک واقعیت تکان 
دهنده ی دیگر نیز این که بیشتر از نیمی از موارد سرطان کورلورکتال ناشی 
از ریسک فاکتورهایی هستند که می توان آن ها را تغییر داد، یعنی خارج از 

کنترل نیستند.
مثل هميشه پيشگيری بهتر از درمان است

محققان دریافته اند خیلی از موارد سرطان روده بزرگ قابل پیشگیری اند. 
برای پیشگیری از این بیماری لازم است سبک زندگی سالمی داشته باشید؛ 
باید مرتبا ورزش کنید، وزن بدنتان را کنترل نمایید و رژیم غذایی سالمی 

داشته باشید.
همچنین باید تست های غیربالگری خود را به موقع انجام دهید. همانطور 
که گفتیم این مسئله شامل همه ی افراد می شود، نه فقط افراد سنین بالاتر. 
تشخیص سرطان کولورکتال در مرحله ی ابتدایی می تواند تفاوتی به اندازه ی 

تفاوت مرگ و زندگی ایجاد کند.

دو ريسک فاکتور مهم در سرطان کولورکتال

آشنايی با علائم پنهان و آشکار آلرژیافزایش ابتلای جوانان به سرطان روده بزرگ
علائمی که شاید ندانید واکنش آلرژیک هستند
بسیار  مزمن  عارضه  یک  آلرژی  
شایع است که به واکنش بسیار شدید 
سیستم ایمنی نسبت به موادی معمولا 
بی ضرر در محیط گفته می شود. اگر 
بدن نسبت به غذا آلرژی داشته باشد، 
بیشتر علائم در اطراف دهان، حلق و 
یا معده رخ می دهند. اگر آلرژن چیزی 
می کند،  تنفس  را  آن  فرد  که  باشد 
علائم معمولا چشم ها، بینی و ریه ها را 
درگیر می کنند. پاییز در راه است و مشکل برخی افراد، علائم آلرژیکی است که 
در این فصل با آن روبه رو می شوند. آلرژی می تواند علائمی ایجاد کند که شاید به 

سختی بتوانید آن ها را به آلرژی ربط داد:
گوش درد

گوش درد معمولا به دلیل عفونت گوش ایجاد می شود اما آلرژی های فصلی نیز 
ممکن است علت گوش درد باشند. وقتی بدن نسبت به گرده یا دیگر آلرژن ها 
به عنوان یک ماده مضر واکنش نشان می دهد، سیستم ایمنی هیستامین ترشح 
می کند که می تواند باعث شود غشا مخاطی حفره های بینی و گوش ملتهب 
شوند. این التهاب ممکن است جلوی تخلیه ی مایعات یا موکوس را گرفته و این 

گرفتگی باعث گوش درد شود.
حملات آسم

همان آلرژن هایی که باعث آبریزش چشم در برخی از افراد می شوند ممکن است 
باعث حمله آسم در عده ای دیگر شوند. بدن چیزی را که در واقع بی خطر است 
)مانند گرده درخت( به عنوان یک باکتری مضر تلقی می کند و برای محافظت 
از خودش، سیستم ایمنی هیستامین ترشح می نماید که منجر به علائم آلرژیک 
می شود؛ اما در برخی از افراد، هیستامین بر ریه ها و راه های هوایی نیز اثر گذاشته 

و علائم آسم ایجاد می کند.
عفونت های مکرر

عفونت  از علائم معمول آلرژی ها نیست اما ممکن است در برخی افراد اینگونه 
باشد، خصوصا در کسانی که در حال حاضر دچار نقص سیستم ایمنی هستند. 
مایعات در  آن تجمع  نتیجه ی  به گرفتگی شوند که  آلرژی ها می توانند منجر 

سینوس هاست. بنابراین ریسک عفونت در سینوس ها و گوش ها بیشتر می شود.
حلقه های تيره پای چشم ها

حلقه های تیره پای چشم ها معمولا ناشی از خستگی زیاد یا کمبود خواب 
مزمن اند. اما این تیرگی می تواند علامتی از آلرژی هم باشد که به آن شینر آلرژیک 
می گویند. آلرژن ها موجب التهابی می شوند که به رگ های ظریف پای چشم ها نیز 
می رسد. گرفتگی رگ های ریز در زیر پوست نازک پای چشم ها باعث ظاهر شدن 

حلقه های تیره در این قسمت خواهد شد.
از دست دادن حس بويايی

آلرژن هایی که مخاط بینی را تحریک می کنند ممکن است موجب از دست رفتن 
موقت حس بویایی شوند. البته این علامت چندان شایعی از تب یونجه نیست، مگر 
اینکه آلرژی بسیار شدید باشد. سرماخوردگی، عفونت های سینوسی یا پایین بودن 

کیفیت هوای تنفسی نیز می تواند سبب از دست رفتن موقت حس بویایی شود.
درد سينوس

وقتی گرده گل یا غبار یا دیگر ذراتی را که به آن آلرژی دارید تنفس می کنید، 
سینوس ها ملتهب می شوند زیرا سعی دارند آلرژن ها را دفع کنند. بنابراین وقتی 
شما آلرژی دارید، سینوس هایتان ملتهب می شوند و ممکن است حفره های 

سینوس مسدود شوند.
بالا کشيدن بينی

یکی از شایع ترین علامت های آلرژی، رینیت است. رینیت، التهابی در بافت 
مرطوب غشا حفره بینی است که باعث تورم و گرفتگی در داخل بینی می شود. 
غشای متورمی که به آلرژن هایی مانند گرده ها واکنش نشان می دهد، اغلب دلیل 

اصلی بالا کشیدن های زیاد و شدید بینی است.
عطسه

بینی مانند فیلتری برای بدن است و عطسه نیز واکنشی است که بدن از آن برای 
بیرون راندن ذرات ریزی که سوراخ های بینی را مسدود می کنند استفاده می کند. 
وقتی ذرات ریزی مانند گرده و گرد و غبار یا هر چیزی که به آن آلرژی دارید، غشا 
بینی را تحریک می کنند، احساس قلقلک مانند ناخوشایندی ایجاد می  نمایند و 

در نتیجه عطسه می کنید.
سرفه

سرفه نیز راه دیگری برای بدن است تا از شر ذرات خارجی و آلرژن ها از حلق و 
ریه خلاص شود. سرفه کردن، هوا را وادار می کند تا با فشار از ریه ها خارج شده و 
موادی را که به ریه متعلق نیستند بیرون براند. تنفس کردن گرده یا هر چیزی که 
به آن آلرژی دارید باعث می شود ریه ها واکنش شدید نشان بدهند و سرفه کنید تا 

این مواد خارج شوند.
آبريزش چشم ها

بدن برای مرطوب نگه داشتن چشم ها و همچنین کمک به خارج کردن ذرات 
خارجی از آن ها اشک تولید می کند. اما گاهی بدن اشک بسیار زیادی تولید 
می کند و در نتیجه چشم ها دچار آبریزش می شوند که به آن اپی فورا می گویند. 
تولید زیاد از حد اشک می تواند ناشی از تحریک یا التهاب سطح چشم نیز باشد که 

به دلیل آلرژی به وجود آمده است.
خارش چشم ها

خارش چشم ها اغلب به دلیل برخی از انواع آلرژی ایجاد می شود. یک ماده 
در  بدن  می شود  باعث  باشد  حیوان  موی  یا  خاک  گرده،  می تواند  که  محرک 
بافت های اطراف چشم ها هیستامین ترشح کند. در نتیجه خارش، قرمزی و تورم 
ایجاد می شود. قطره چشم معمولا درمانی برای التهاب چشم ناشی از آلرژی است 

که به آن ورم ملتحمه آلرژیک نیز می گویند.
خارش بينی

کار بینی خیلی فراتر از عبور هوا برای تنفس است. این عضو مهم بدن، هوا را 
پیش از اینکه وارد ریه ها شود گرم می کند و رطوبت به آن می افزاید. بینی، ذرات 
خارجی را نیز گیر انداخته و اجازه نمی دهد وارد ریه ها شوند. آلرژی نسبت به مواد 
محیط های داخلی و خارجی مانند موی حیوان، گرده ها و یا حتی مایت های 

خانگی می تواند سبب التهاب در بینی شده و خارش ایجاد کند.
گرفتگی بينی

وقتی بینی شما با آلرژن ها تماس پیدا می کند، بدن موادی مانند هیستامین و 
لکوترین ترشح می کند. در نتیجه رگ های خونی متورم شده و گرفتگی در بینی 
ایجاد می شود، متعاقبا تولید موکوس افزایش یافته و گرفتگی بینی بیشتر می شود.

خارش گلو
وقتی بدن با آلرژن هایی مانند گرده ها تماس پیدا می کند، هیستامین ترشح 
می نماید که ایجاد گرفتگی می کند. گرفتگی ممکن است باعث شود با دهان 
نفس بکشید و در نتیجه گلویتان خشک شود. موکوس می تواند پشت حلق تجمع 

کرده و تحریک و خارش در حلق ایجاد نماید و احساس خارش به شما بدهد.
آبريزش بينی

ترشح بینی، موکوسی است که از حلق پایین می رود و از بینی خارج می شود 
که  است  این  موکوس  نقش  است.  سرماخوردگی  یا  آلرژی ها  حاصل  معمولا  و 
باکتری ها، میکروب ها و آلرژن هایی که به ریه راه پیدا می کنند را گیر بیندازد. آلرژن ها 
محرک هایی هستند که بدن فکر می کند باکتری های مضرند و در نتیجه با آبریزش 
بینی واکنش نشان می دهد تا این محرک ها به بیرون رانده شده و وارد ریه ها نشوند.

سردرد سينوسی
گاهی آلرژی ها باعث التهاب بافت مخاطی سینوس ها می شوند. این التهاب 
ممکن است سبب ترشح مایعاتی شود که جلوی تخلیه سینوس ها را می گیرند. 
در نتیجه فشار در حفره های بینی افزایش یافته و منجر به سردرد می شود. کسی 
که دچار چنین حالتی شده ممکن است در اطراف چشم ها، گونه ها و پیشانی 
احساس فشار نیز بکند. سردردهای سینوسی ناشی از آلرژی ها چندان شایع 
نیستند و اغلب افرادی که سردردهای سینوسی دارند به میگرن مبتلا هستند که 

تشخیص داده نشده است.
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مديرکل بازرسی استان قم تاکيد کرد:

لزوم حفظ منافع مردم و استان
 در قراردادها 

مدیرکل بازرسی استان از سامانه آب شیرین کن و مرکز پایش و راهبری تأسیسات آب و 
فاضلاب قم بازید کرد و از نزدیک در جریان عملکرد این سامانه ها قرار گرفت. 

علی جان صادق پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در بازدید حجت الاسلام 
محمود طالبی از سامانه آب شیرین کن قم به ارائه گزارشی از نحوه فعالیت این سامانه 
پرداخت و گفت: در حال حاضر توان تولید ۶ هزار مترمکعب آب در شبانه روز را داریم این 

در حالی است که تنها حدود ۱۵۰۰ مترمکعب آب توسط شهروندان برداشت می شود.
وی با اشاره به کاهش محسوس برداشت آب از دستگاه های آبسار در شهر اظهار 
داشت: با توجه به انتقال آب از سد کوچری به قم و شیرین شدن نسبی آب، بسیاری از 
شهروندان تمایل چندانی به برداشت از دستگاه های آبسار ندارند و از آب شبکه که هم 
از نظر بهداشتی و سلامت و هم از نظر طعم، مطلوبیت و استاندارد شرب را دارد استفاده 
می کنند. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم همچنین با اشاره مدیریت سامانه 
آب شیرین کن قم توسط بخش خصوصی، به تشریح برخی از مشکلات قراردادی با 
بخش خصوصی اشاره کرد و حمایت اداره کل بازرسی را برای رفع این مشکلات ضروری 
دانست. مدیرکل سازمان بازرسی استان نیز در این بازدید، ضمن قدردانی از تلاش های 
شرکت آب و فاضلاب در تأمین آب در شهر، خاطرنشان کرد: با تلاش های صورت گرفته 
در سال های اخیر کیفیت آب شهر بسیار بهتر از قبل شده و به نظر می رسد که نیاز 

چندانی به سامانه آب شیرین کن نباشد.
حجت الاسلام طالبی همچنین مسائل مربوط به قرارداد سامانه آب شیرین کن مابین 
شرکت آب و فاضلاب و شرکت خصوصی مورد تأکید قرار داد و یادآور شد: اداره کل 
بازرسی ضمن نظارت بر حسن اجرای قوانین و مقررات در دستگاه ها، در این گونه 
قراردادها، مصلحت استان و مردم را بر منافع شرکت های خصوصی ارجح می داند و در 
این زمینه نظر نظارت کافی خواهد داشت. مدیرکل سازمان بازرسی استان در ادامه از 
مرکز پایش و راهبری تأسیسات آب و فاضلاب استان بازدید کرد و از نزدیک در جریان 
نحوه کنترل از راه دور تأسیسات آبفای استان قرار گرفت. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان قم در تشریح فعالیت های این مرکز گفت: تمام تأسیسات شرکت آب و فاضلاب 
استان اعم از چاه ها، تصفیه خانه ها، ایستگاه های پمپاژ و... تا فاصله بیش از ۸۰ کیلومتر 

به صورت از راه دور، آنلاین و ۲۴ ساعته در این مرکز رصد و کنترل می شود.

معاون نظام مهندسی کشاورزی استان قم:

طرح آموزش کسب وکارهای کشاورزی 
در روستاها اجرا می شود

 معاون آموزشی و فنی سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان قم 
ترویج  مدیریت  همکاری  با  روستایی  کسب وکار  و  ترویجی  آموزش های  طرح  گفت: 

سازمان جهادکشاورزی در مناطق روستایی و محروم استان، اجرا می شود.
مجید پهلوانیا ظهارداشت: سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم طرح 
آموزش های ترویجی و کسب وکار روستایی را با همکاری مدیریت ترویج سازمان جهاد 
کشاورزی و به کمک مراکز خدمات کشاورزی غیردولتی و مراکز مهارت آموزی به نام 
طرح آموزش های مهارتی شهید سلیمانی در مناطق روستایی و محروم استان آغاز اجرا 
می کند. وی افزود: این آموزش ها که از مهرماه سال جاری آغاز می شود شامل رشته های 
کشاورزی از جمله گیاهان دارویی، پرورش زنبور عسل، گلخانه و مشاغل خانگی و 
کسب وکارهای روستایی بوده و کاملا رایگان برای روستائیان و ساکنین مناطق محرم 

استان برگزار خواهد شد.
پهلوانی توسعه اشتغال روستایی، کاهش مهاجرت از روستاها، بکارگیری جوانان 
روستایی در واحدهای کشاورزی از جمله گلخانه، دامداری و صنایع تبدیلی را از جمله 
اهداف طرح شهید سلیمانی برشمرد و گفت: گروه های هدف با همکاری مراکز جهاد 
آموزش،  ارائه  از  پس  و  شده  شناسایی  استان  غیردولتی  خدمات  مراکز  و  کشاورزی 
گواهینامه آموزشی به کارآموزان ارائه خواهد شد.  وی با اشاره به این که بخش های کهک 
و دستجرد به عنوان مناطق هدف اجرای این طرح انتخاب شده اند، ادامه داد: با اجرای 
از طرح های مورد نظر، زمینه شکل گیری فرصت های متعدد شغلی در بخش کشاورزی 
قم به وجود خواهد آمد و تعداد قابل توجهی از افراد جویای کار در این حوزه، خواهند 
توانست در زمینه های مرتبط با مهارت خود فعالیت کنند. وی با تاکید بر این که در مناطق 
روستایی قم یک شبکه منسجم و فعال را در قالب مراکز خدمات کشاورزی غیردولتی 
در اختیارداریم، بیان داشت: مناطق روستایی کانون حضور کشاورزان استان است و 
در همین رابطه از ظرفیت کارشناسان حاضر در مراکز کشاورزی غیردولتی برای انتقال 
هرچه بیشتر جدیدترین یافته های علمی این حوزه به بهره بردارن استفاده خواهیم کرد. 
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوی که 
کشاورزی به تنهایی بیش از ۴۵ درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را 
به خود اختصاص داده است. میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال 

حدود یک میلیون تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.

معاون فرهنگی حرم مطهر کريمه اهل بيت)س( اعلام کرد:

برنامه های اربعینی آستان مقدس
 حضرت معصومه)س( 

معاون فرهنگی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( با اشاره به اینکه برنامه های اربعینی 
حرم با ۱۸ عنوان در ۶ حوزه مراسم، رسانه، فرهنگی، بین الملل و موکب دنبال می شود، 
گفت: تلاش ما این است که با رعایت شیوه نامه های بهداشتی بتوانیم میزبان زائران در 

قم و خدمت رسان زائران اربعین در مسیر نجف به کربلا باشیم. 
حجت الاسلام والمسلمین مهدی احمدی با اشاره به آمادگی آستان مقدس برای 
میزبانی از زائران در اربعین حسینی با رعایت شیوه نامه های بهداشتی اظهار کرد: در ایام 
اربعین هر روز قبل از نمازهای ظهر، مغرب و بعد از نماز عشا محافل سخنرانی در صحن 

صاحب الزمان)عج( دنبال می شود.
وی از برگزاری مراسم ویژه در شب و شام اربعین حسینی  خبرداد و گفت: زیارت اربعین 
ظهر روز اربعین در صحن صاحب الزمان)عج( قرائت می شود. معاون فرهنگی حرم مطهر 
کریمه اهل بیت)س( با اشاره به انعکاس برنامه  رسانه ای آستان فاطمی از شبکه قرآن با 
محوریت قرائت دعای توسل و زیارت حضرت فاطمه زهرا و فاطمه معصومه سلام الله 
علیهما عنوان کرد: خانه های فاطمی نیز که شامل سخنرانی های ضبط شده در حرم 

مطهر می شود هر روز بعد از نماز عشا از شبکه قرآن منعکس می شود.
وی از برگزاری محفل نوجوانان فاطمی با حضور محدود نوجوانان در عصر روز اربعین 
یاد کرد و گفت: برنامه های فرهنگی مختلفی از جمله یادواره شهدای دفاع مقدس، 
نمایشگاه واقعه نگاری اربعین و پویش قدمی برای تو در ایام اربعین توسط خادمان حرم 
مطهر دنبال می شود. احمدی با اشاره به برگزاری مراسم عزاداری بین المللی به زبان های 
عربی و اردو و همچنین برپایی محفل عزاداری برای بانوان زائر گفت: زیارت نیابتی برای 
مخاطبان عربی، اردو، انگلیسی و تایی زبان حرم مطهر بانوی کرامت در ایام اربعین دنبال 
می شود. وی از برپایی موکب آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( در عمود ۱۰۸۰ مسیر 
پیاده روی نجف به سمت کربلا خبرداد و گفت: این موکب از دهم صفر تا اربعین حسینی 
میزبان زائران اربعین خواهد بود و علاقه مندان برای مشارکت در برپایی، اطعام، عزاداری، 
فعالیت های فرهنگی و خدماتی موکب آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله 
علیها می توانند کمک های مالی خود را به شماره کارت ۶۲۸۰۲۳۱۲۵۵۰۰۵۰۰۰ بنام 

»آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها« واریز کنند.
 

رييس اداره آموزش وپرورش استثنايی قم:

2۶ هزار نوآموز قمی سنجش سلامت شدند
  ۶۰ و  هزار   ۲۸ جاری  سال  در  گفت:  قم  استثنایی  آموزش وپرورش  اداره  رییس 

نوبت گیری در طرح سنجش سلامت نوآموزان انجام شده و تاکنون ۲۶ هزار و ۱۵۵ نوآموز 
مورد سنجش قرار گرفته اند.

مهدی آقاکوچکی افزود: امسال نیز با رعایت پروتکل های بهداشتی این طرح در ۱۵ 
پایگاه نواحی مختلف آموزش وپرورش شهر قم و ۲ پایگاه در شهرهای کهک و جعفریه 
اجرا  شد. وی اضافه کرد: در این طرح دانش آموزان غربالگری شده و مشکلات احتمالی 
آن ها از نظر بینایی، شنوایی و آمادگی تحصیلی که معمولا خانواده ها آگاه نیستند، 

شناسایی می شود و راهکارهایی برای حل این مشکلات ارائه خواهد شد.
به گفته وی، کارشناسان طرح سنجش حدود ۶ هزار نوآموز را برای سنجش تخصصی تر 
در زمینه هایی از جمله بینایی، شنوایی، جسمی حرکتی، آمادگی تحصیلی و اوتیسم به 

پایگاه های مرتبط ارجاع داده اند که نتایج آن به تدریج به مدارس اعلام می شود.
آقاکوچکی بیان کرد: سنجش نوآموزان پیش دبستانی نیز از هفته گذشته آغاز شده و 

تاکنون ۵۵۲ نوبت گیری انجام شده است.

مدير کل گمرکات استان قم خبر داد:

کل فعالیت های کمرگ هوشمند است
مدیر کل گمرکات استان قم با بیان اینکه عمده تلاش گمرکات استان ارائه خدمات 
به صادرکنندگان است، گفت: خوشبختانه سال ۹۲ در گمرک کشور سامانه جامع امور 
گمرکی راه اندازی و به مرور زمان ارتقا پیدا کرد و در حال حاضر کل فعالیت های کمرگ 

هوشمند است.
اسفندیار دریکوندی در برنامه مردم و مسئولین با بیان اینکه گمرک استان قم در سال 
در  مختلف  های  حوزه  در  را  گمرکی  خدمات  شده،اظهارداشت:  گذاری  پایه   ۱۳۷۷
دو گمرک قم و منطقه ویژه سلفچگان به فعالین اقتصادی استان، واحدهای تولیدی و 

شرکت ها ارائه می شود.
وی با اشاره به اینکه بیشترین حجم عملکرد کاری گمرکات استان در سنوات قبل 
واردات خودرو، کالاهای لوکس وتجاری بوده، یادآورشد: در چند سال اخیر به دلیل 
محدودیت ها و ممنوعیت در خصوص واردات خودرو و برخی از کالاهای تجاری دیگر 
تغییر مسیری در روند فعالیت گمرک در استان و منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به 

وجود آمد.
دریکوندی در این خصوص اظهار کرد: تا قبل از سال ۹۶-۹۷ حجم بالایی از کالاهای 
تجاری و خودرو وارد منطقه ویژه سلفچگان و از آنجا ترخیص می شد اگر چه درآمد خوبی 
برای استان داشت امّا بعد از آنکه توسط مسئولین نظام و خاصه مقام معظم رهبری نگاه به 
تولید داخلی تقویت شد از حجم بالای واردات کالاهای تجاری و بازرگانی به منطقه کاسته 

شد و شرکت های داخلی کار تولید را به عهده گرفتند.
وی ادامه داد: در حال حاضر بیش از ۱۵۰ شرکت فعال در منطقه ویژه سلفچگان داریم 
لذا جایگزینی خوبی صورت گرفته و محصولات در زمینه خودرو، مواد و لوازم آرایشی، 
لوازم خانگی در برندهای خوب در منطقه ویژه تولید می شود و خوشبختانه زیر ساخت 
لازم در خصوص نگاه به تولید داخلی با تأکید مقام رهبری در منطقه سلفچگان و دیگر 

شهرک های صنعتی استان شکل گرفته است.
دریکوندی با بیان اینکه عمده تلاش گمرکات استان ارائه خدمات به صادرکنندگان 
است، عنوان کرد: خوشبختانه سال ۹۲ در گمرک کشور سامانه جامع امور گمرکی راه 
اندازی و به مرور زمان ارتقا پیدا کرد و در حال حاضر کل فعالیت های کمرگ هوشمند 
است و تولیدکنندگان با ورود به سامانه کالای خود را اظهار می کنند لذا با توجه به شرایط 
کرونا و تأکید استان کمترین حضور ارباب رجوع در گمرکات استان تحقق یافت همچنین 
در حوزه صادرات، ما صادرات کمتر از یک روز را داریم و در مسیرهای سبز و زرد ایستایی در 

گمرک وجود ندارد و کالا از مرز خارج می شود.
وی با اشاره به اینکه در سال ۹۹ علی رغم اینکه نزدیک به دو ماه مرزها کاملا بسته بود 
با تلاش همکاران آمار خوبی در استان قم داشتیم تصریح کرد: در ۵ ماهه نخست امسال 
هم در حوزه واردات تقریبا ۱۰۳۶ اظهارنامه داشتیم که نسبت به مدت زمان مشابه سال 
قبل که ۹۸۴ اظهارنامه بود ۳/۵ درصد افزایش پیدا کرده همچنین وزن کالاهای وارداتی 
۱۹ هزار و ۸۴۴ تن بوده و ۵/۸ درصد افزایش داشته و از نظر ارزش دلاری ۸۶ میلیون و 

۹۸۶ هزار دلار بوده که ۲/۱ در حوزه واردات قطعی رشد داشتیم.
مدیر کل گمرکات استان قم در خصوص صادرات توضیح داد: در حوزه صادرات تعداد 
اضهارنامه ها امسال ۱۸۶۶ مورد بوده که نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته ۵۷ 
درصد رشد داشته همچنین وزن کالاهای صادراتی ۷۶ هزار و ۷۶۱ تن بوده که ۱۰۱ 
درصد رشد داشته و از نظر ارزش دلاری ۷۵ میلیون و ۶۶۲ هزار دلار بوده که نسبت به 

مدت زمان مشابه سال گذشته ۵۴ درصد رشد داشتیم.
دریکوندی با بیان اینکه تقریبا ۵۰ درصد واردات و صادرات استان در مسیر سبز انجام 
می شود گفت: شرکت ها بسته به نوع کالا و خوش نامی در سیستم انتخاب مسیر وارد 
مسیر سبز می شوند لذا کنترلی صورت نمی گیرد و در بحث واردات در مسیر سبز و زرد 

بلافاصله حمل کالا انجام می شود.
وی افزود: بحث پنجره تجارت فرا مرزی را داریم و در قالب سامانه جامع امور گمرکی 
دریافت مجوز سازمان های همجوار به صورت آنلاین انجام می شود و امکان جعل با این 
سامانه به کلی از بین رفته لذا لینک به سازمان های همجوار یکی از مهم ترین اقدامات 

انجام شده است.

رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم : 

1۴ واحد صنعتی راکد در قم 
به مدار تولید بازگشت 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: از ابتدای امسال تا پایان 
مردادماه، ۱۴ واحد صنعتی راکد مستقر در شهرک های صنعتی استان قم، به مدار تولید 

بازگشت. 
محمود سیجانی اظهارداشت: در این مدت تعداد ۱۴ واحد صنعتی راکد و غیر فعال در 
زمینه تولید صنایع نساجی، غذایی و فلزی، با ایجاد اشتغال برای ۱۱۳ تن و سرمایه ثابت 

یک هزار و ۲۳ میلیارد ریال، فعال شده و به چرخه تولید بازگشته است.
او ادامه داد: گسترش تولید و اشتغال در بخش صنعت با رعایت اصول زیست محیطی، 
یکی از مهمترین برنامه های توسعه اقتصادی استان قم به شمار می آید و در این رابطه فعال 

سازی واحد های راکد از مولفه های مهم و موثر در اجرای موفق این برنامه است.
به احداث واحد های صنعتی  با اشاره   رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
جدید در کنار احیای واحد های صنعتی راکد در قم، افزود: بخش صنعت استان به دلیل 
امتیاز های متنوع همچون نزدیکی به عمده بازار های مصرف کشور و دسترسی به امکانات 
زیرساختی مورد نیاز، در کانون توجه سرمایه گذاران است و ظرفیت شهرک های صنعتی آن 

به سرعت با ایجاد واحد های تولیدی جدید تکمیل می شود.
سیجانی در ادامه با بیان این که مسئولان بخش های اقتصادی قم در کنار سرمایه گذاران 
علاقه مند به فعالیت در بخش صنعت این استان هستند، گفت: طرح های مهم و شاخص 
با سرمایه گذاری بالا در استان شناسایی و مشکل های آن احصا و در سطح ملی مورد 

پیگیری قرار گیرد.
 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم همچنین تاکید کرد: اواویت قم در بخش 
سرمایه گذاری با سرمایه گذاران داخلی است و همزمان از سرمایه گذاران خارجی که 
دانش فنی و سرمایه اقتصادی داشته باشند نیز با استفاده از همه ظرفیت های قانونی 

حمایت کامل صورت می گیرد.
 او بیان کرد: حمایت از سرمایه گذاری برای داخلی سازی صنایع به منظور خنثی سازی 
تحریم های خارجی از جمله راهبرد های مهم اقتصادی در قم است و تاکنون این استان 
اقدام های قابل توجهی در این خصوص انجام داده تا حدی که بسیاری از محصول های 
تولید شده در قم علاوه بر عرضه به بازار داخلی و تامین نیاز مردم به بازار های بین المللی 

نیز صادر می شود.

مدير کل حفاظت محيط زيست استان قم :

با تخلفات زیست محیطی
 برخورد قاطعانه می شود

مدیر کل حفاظت محیط زیست استان قم از پلمب دو واحد آلاینده در شهرک صنعتی 
سلفچگان خبر داد. 

سید رضا موسوی مشکینی اظهارداشت: خط تولید آلاینده دو واحد صنعتی در شهرک 
سلفچگان قم پس از صدور اخطاریه های لازم، با هماهنگی و مساعدت مراجع قضایی 

پلمب شد.
وی افزود: این دو واحد ذوب فلزات و ریخته گری چدن در بخشی از خطوط تولید خود 
از فیلتراسیون لازم استفاده نکرده و فعالیت آنها منجر به آلودگی شدید هوا در این منطقه 

شده بود.
مدیر کل حفاظت محیط زیست استان قم ضمن اشاره به اینکه کارشناسان محیط 
زیست چندین بار از این دو واحد بازدید کرده و اخطاریه های لازم را برای آنان صادر کرده 
بودند، اظهار کرد: این دو واحد صنعتی در لیست صنایع آلاینده استان قرار داشته و 

پرونده قضایی برای آنها تشکیل شده بود.
از سوی واحدهای  استانداردهای زیست محیطی  و  بر ضرورت رعایت ضوابط  وی 
تولیدی تأکید کرد و ادامه داد: بدون تردید برای رسیدن به پیشرفت و توسعه پایدار در 
کشورمان، نیازمند رعایت تمامی مؤلفه های زیست محیطی از سوی فعالان اقتصادی 

هستیم.
موسوی مشکینی با اشاره به حمایت های سازمان حفاظت محیط زیست در راستای 
رونق تولید و کسب و کار در کشور تصریح کرد: به طور حتم با هرگونه تخلف زیست 
محیطی که طبیعت و سلامت عمومی جامعه را با مخاطره مواجه کند، بر اساس ضوابط 

قانونی قاطعانه برخورد خواهد شد.
وی در پایان ضمن توضیح اینکه همشهریان می توانند هرگونه شکایت و گزارش خود 
از تخلفات و آلودگی های زیست محیطی را با شماره تلفن ۱۵۴۰ و ۳۲۶۰۲۹۸۱ در 
میان بگذارند، افزود: حفظ و حراست از محیط زیست باید یکی از دغدغه های جدی و 

اولویت های امروز مردم و مسئولان باشد.

اکنون با تسریع روند واکسیناسیون در کشور همه، استان ها از قله خیز پنجم 
کرونا عبور کرده اند و روند بستری رو به کاهش است، اما عبور از این خیز پایان 

کرونا نیست.
برپایه این گزارش ، از ابتدای شیوع کرونا در کشور)اسفندماه ۹۸( تاکنون، این 
ویروس پنج خیز داشته و خیز پنجم کرونا با سویه دلتا هندی را که از ابتدای تیرماه 
از جنوب بر مرکز کشور سایه انداخت، بدون شک باید مرگبارترین خیز طی ۱۹ 

ماه گذشته برشمرد.
تعداد تلفات روزانه کرونا طی این مدت و بویژه در اواخر مردادماه چند بار رکورد 

زد و در دوم شهریورماه با ۷۰۹ مورد مرگ در بالاترین حد ایستاد.
با این حال در پی تسریع روند واکسیناسیون گرچه شیب تلفات روزانه طی 
روزهای اخیر به زیر ۵۰۰ نفر رسیده اما تا رسیدن به وضعیت دی ماه سال ۱۳۹۹ 

فاصله زیادی وجود دارد.
مجموع تزریق واکسن در ۱۷ شهریور به ۳۱ میلیون و ۴۵۰هزار و ۶۹۴ دوز 
واکسن کرونا در کشور رسید که رکورد آن زده شد و تا ۲۳ شهریور ۳۷ میلیون و 
۸۶۶ هزار و ۵۵۱ نفر از مردم ایران دُز اول و دُز دوم واکسن برابر کرونا واکسینه 

شده اند.
تاکنون ۲۶ میلیون و ۱۳۹ هزار و ۱۳۳ نفر دُز اول واکسن کرونا و ۱۳ میلیون و 
۷۵ هزار و ۶۰۱ نفر نیز دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده 

در کشور به ۳۹ میلیون و ۲۱۴ هزار و ۷۳۴ دُز رسیده است.
این همه تلاش و افزایش سرعت واکسیناسیون باعث شده تا ۲۳ شهریور 
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به پنج میلیون و ۳۴۰ هزار و ۶۵۶ نفر و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۱۱۵ هزار و ۱۶۷ نفر برسد، شتاب واکسیناسیون 
برای کاهش آمار مرگ و ابتلا به کروناست که در بسیاری از استانهای کشور روند 

نزولی دارد.
 اکنون پنجاهمین محموله واکسن کرونا وارد کشور شده و طبق آمار گمرک 
ایران، مجموع واردات واکسن کرونا از ۵۰ میلیون دز عبور کرد، در ۴۹ محموله 
قبلی، حدود ۴۷ میلیون دز واکسن وارد کشور شده است و حدود ۴۵ درصد از 
کل واکسن های وارداتی در شهریور ماه و ۵۵ درصد دیگر در هفت ماه گذشته 
وارد شده است، اما باوجود شتاب در واردات واکسن و تزریق آن به جمعیت کشور 
که بزودی دانش آموزان نیز مانند دانشجویان به چرخه واکسیناسیون افزوده می 

شوند، نباید از خیز ششم کرونا که در آبان ماه ممکن است آغاز شود، غافل شد.
به گفته بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، همانطور که 
قبلا قول داده شد تا پایان شهریور ماه ۵۰ میلیون دُز وارد می شود و در مهر ماه ۴۰ 
میلیون دُز دیگر وارد می کنیم، البته این میزان واردات علاوه بر تولیدات داخلی 
است و ما سعی می کنیم که همه مردم واکسن کرونا را در اسرع وقت دریافت 

کنند.
موج پنجم کرونا باعث غم و اندوه مردم شد

وی افزود: متاسفانه موج پنجم باعث غم و اندوه مردم شد و اکنون تلاش 
می شود با کمک نیروهای وزارت بهداشت، دانشجویان و مردم به سرعت واکسینه 

شوند، این هفته رکورد جهانی واکسیناسیون کرونا در کشور را می زنیم، این رکورد 
هم اکنون در اختیار آلمان با تزریق ۵۰ میلیون دُز در یک هفته است که تا پایان 

هفته رکورد آن ها شکسته خواهد شد.
عین اللهی تصریح کرد: حجم زیادی واکسن احتیاج داریم به طوری که ۶۰ 
میلیون جمعیت باید واکسینه شوند و اگر ضرب در دو شود ۱۲۰ میلیون دُز و اگر 
بچه ها هم بخواهند واکسینه شوند ۱۴۰ میلیون دُز واکسن احتیاج داریم بنابراین 

برای ما زمان خیلی مهم است چرا که اگر امروز واکسن بزنیم بهتر از فردا است.
وزیر بهداشت با اشاره به سیل ورود واکسن کرونا در کنار تولیدات داخلی، 
گفت: در دولت جدید مجوز تولید داخلی پنج واکسن سیناژن، رازی، پاستور، 

فخرا و برکت داده شده است.
استان ها سير نزولی دارند

علیرضا رییسی سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا نیز در این زمینه می گوید: 
اکنون پیک کرونا روند نزولی دارد، ۲۱ استان کاملا سیر نزولی داشته، هشت 
استان تازه از قله عبور کردند و در سه استان هم روند افزایشی متوقف شده است. 
بنابراین چشم انداز این است که تا دو هفته آینده وضعیت بستری بیمارستانی از 

عدد سه هزار روزانه پایین تر خواهد آمد.
پایان مهر ماه داریم اگر میزان  تا  برنامه ریزی که  افزاید:  براساس  وی می 
واکسیناسیون روزانه را به یک میلیون و ۶۰۰ هزار دُز در روز برسانیم می توانیم 
و  نشوند  معطل  صف ها  در  که  مردم  احترام  حفظ  شویم.  نزدیک  هدف  به 
واکسیناسیون منظم انجام شود امری ضروری است. راه تحقق این هدف این 
است که تعداد پایگاه های واکسیناسیون به دو هزار پایگاه برسد و از تیم های 

واکسیناسیون ما نیز ۲ برابر شود.
معاون وزیر بهداشت تصریح می کند: اگر ضریب اطمینانی به اسم دو شیفت 
شدن پایگاه ها را داشته باشیم خود به خود ظرفیت های ما دو برابر می شود و به 
تزریق روزانه یک میلیون و ۶۰۰ هزار دوز واکسن می رسیم که در طی یک ماه 

بالای ۴۵ میلیون دُز واکسن تزریق خواهد شد.
رییسی اظهار می دارد: اگر با این سرعت پیش رویم تا پایان مهر ماه دوز اول 
واکسن همه تزریق شده است و دُز دومی هایی که نوبت شان شود تزریق می شود 
و در نهایت تا ۱۵ آبان تعدادی برای لکه گیری باقی می مانند. البته ما آخرین 
اطلاعاتی که در دنیا در ارتباط با دُز یادآور مطرح است را رصد می کنیم که جا 

نمانیم و اگر به آن هم نیاز باشد توانمندی وجود دارد.
آبان ماه پيک ششم کرونا

وی با اشاره به گذر کشور از قله پیک پنجم کرونا تاکید می کند: به این ترتیب 
پیش بینی آن است که دو هفته آینده از سه هزار بستری روزانه ابتلا به کرونا پایین 
می آید  و تا چهار هفته آینده به کف آن در پیک پنجم خواهیم رسید. اینجا جایی 
است که نیاز داریم به کمک بسیج که در ۶ تا هشت هفته باقی مانده سیر نزولی 
بیماری، بتوانیم حداکثر توان خود را برای ایمن سازی بگذاریم، زیرا  پیش بینی  

ما از پیک بعدی بیماری، در آبان ماه است.
رییسی می گوید: بنابراین اگر آبان ماه میزان واکسیناسیون را قابل توجه انجام 
داده باشیم حتی با ویروس جدید جهش یافته و در صورت میزان ابتلا، اما میزان 
مرگ و میر بالا نخواهد رفت. در بحث واکسیناسیون هدف اول کاهش مرگ و میر 

و هدف بعدی کاهش ابتلاست.
وی خاطرنشان می کند: هنوز آمار ابتلا و بستری در بسیاری از شهرها بالا 
است. از این رو ادامه مراقبت های بهداشتی، استفاده از ماسک و فاصله گذاری 

اجتماعی علاوه بر واکسیناسیون ضروری است.
حمید نژادلو رییس بیمارستان شهدای یافت آباد نیز در این زمینه می گوید:  با 
توجه به اینکه در حال نزولی شدن میزان بستری ها و مرگ و میر کرونایی هستیم 
اما باید مراقب سویه لامبدا که آغاز خیز ششم کرونا است، باشیم، ورودی مرزها 

باید به شدت کنترل شوند.
وی می افزاید: افزایش واکسیناسیون در کاهش روند بستری و مرگ و میر 
بیماران کرونا تاثیر خوبی دارد واز طرفی رعایت پروتکل های بهداشتی نیز بهتر 

شده که بر روند موثر خواهد بود و آمارها کاسته می شود.

 ـزهره سعيدی:  گروه خانواده 
دو سال است که مدارس به دلیل شیوع کرونا در 
کشور تعطیل شده و بچه ها به صورت آنلاین درس و 
مشق خود را دنبال می کنند و آخر سال هم امتحان 
می دهند، در این مدت خیلی از خانواده ها از این 
وضعیت راضی و خیلی های دیگر هم شاکی بودند 
که نمی توانند از پس درس و مشق بچه ها بر بیایند، 
دسترسی  مجازی  فضای  و  اینترنت  به  عده  یک 
سخت تری داشتند و یک عده هم شرایط خوبی 

برای استفاده در مراکز شهر داشتند.
حال امسال با ورود میزان زیاد واکسن به کشور و 
واکسینه شدن بخش زیادی از جامعه و فروکش موج 
پنجم کرونا زمزمه های بازگشایی مدارس به گوش 
می رسد. هنوز مشخص نیست که مسئولان در این 
زمینه چه تدبیری دارند منتها مطرح می شود که 
امکان بازگشایی مدارس در سال تحصیلی جدید 
زیاد است و بچه ها می بایست برای رفتن به مدرسه 

آماده شوند.
ممکن است خیلی از بچه های پایه های مختلف 
پس از دو سال مدرسه نرفتن دچار استرس کلاس 
های حضوری شوند و یا اینکه والدینشان ندانند 
چطور بچه ها را برای شروع سال تحصیلی جدید 
به صورت حضوری آماده کنند. در زمینه کاهش 
استرس بچه ها و همینطور آمادگی جسمی و روانی 
آنها در این گزارش مباحثی را مورد توجه قرار می 

دهیم:
**بچه ها را به ساعت مدرسه عادت دهيد

تعطیلی  خاطر  به  روزها  این  ها  بچه  از  خیلی 
تابستان به صبح زیاد خوابیدن عادت کرده اند بهتر 
است در این مدتی که مشخص نیست مدارس در 

مهر یا آبان ماه بازگشایی شوند، بچه ها را به صبح 
زودتر بیدار شدن عادت دهید مثلا هر روز نیم تا یک 
ساعت زودتر بیدار شوید و بچه ها را هم بیدار کنید 
تا مشخص به کاری شوند و ازاین طریق دیگر بیدار 
شدن ساعت هفت صبح برایشان سخت نخواهد 

بود.
نکته دیگر هم این است که دیگر بچه ها تا دیروقت 
بیدار نباشند و به دیدن فیلم و سریال و بازی مشغول 
نشوند. بهتر است شب ها نیز بچه ها زودتر بخوابند 
به  شوند.  بیدار  خواب  از  زودتر  بتوانند  صبح  تا 
استثنای بحث مدرسه رفتن به طور کلی براساس 
تحقیقات هر  چه دیرتر بچه ها در سنین مختلف به 
خواب بروند، توانایی تمرکز آنها در دوران مدرسه و 
احیای سلول های مغزی در آنها سخت تر و دیرتر 

می شود.
کلاس اولی ها بهتر است تشویق شوند که شب 
ساعت ۹ بخوابند تا بتوانند صبح راحتتر بیدار شوند 
و همینطور آنها را به مطالعه در این مدت نیز عادت 

دهید.
در  نظم  ایجاد  برای  که  کارهایی  از  دیگر  یکی 
آمادگی مدرسه رفتن بچه ها می توانید انجام دهید 
این است که بچه ها سر ساعت مشخص غذا بخورند 
اگر در این مدت بچه ها عادت به غذای سر وقت 
را  غذا  است  بهتر  مدت  این  در  نداشتند  خوردن 
سرساعت بخورند تا برای مدرسه رفتن آماده شوند.  
**گفت وگو برای آمادگی مدرسه رفتن کلاس 

اولی ها را آغاز کنيد
بهتر است با بچه های دوره ابتدایی به ویژه کلاس 
اولی ها گفت وگو کنید و شرایط مدرسه را به شیرینی 
و خوبی برایشان توضیح دهید تا به لحاظ روحی 

آماده شوند مخصوصا اینکه می توانند در مدرسه 
بخوانند  داستان  و  شعر  کنند،  پیدا  دوست  کلی 

برایشان بگویید تا مشتاق به مدرسه رفتن شوند.
برخی بچه ها ممکن است پس از دو سال مدرسه 
حضوری نرفتن استرس داشته باشند، بهتر است 
متناسب سنشان با آنها صحبت کنید و بگویید که 
درس و مشق و یادگیری آنها در مدرسه خیلی بهتر از 
در خانه ماندن برایشان سود دارد. بهتر است به آنها 
بگویید که درکشان می کنید اما خوب است که آنها 
دوستان و هم سن و سال هایشان را بعد از دو سال 

می بینند و با هم ارتباط برقرار می کنند.
بهتر است تغذیه بچه ها سالم و منظم باشد تا برای 
مدرسه رفتن شرایط جسمی بهتری داشته باشند. 
صبحانه قبل از مدرسه رفتن خیلی مهم است باید 
در نظر داشته باشید که با شروع مدارس فرصت 
کافی بچه ها برای صبحانه مناسب خوردن داشته 
باشند. در این مدت قبل از شروع مدارس بهتر است 
پوست سر و موی بچه ها، وضعیت تغذیه و چکاپ 

سلامتی بچه ها را در نظر بگیرید.
تغییرات با تمرین و تکرار روزمره حاصل می شود 
در این زمینه بچه ها طی یک تا دو ماه به مرور زمان با 
تمرین و تکرار و بدون استرس وارد کردن به بچه ها، 
عادت به صبح زود بیدار شدن، غذا خوردن سر وقت 

و مسائل دیگر می کنند.
 کسانی که فرزندانی دارند که از الان برای مدرسه 
رفتن استرس گرفته اند بهتر است ابتدا روی خود 
کار کنند شاید خود والدین استرس مدرسه رفتن 
پیدا کرده اند پس از آن با گفت وگو به بچه ها بگویند 
مشکل  هیچ  رود،  می  پیش  خوب  چیز  همه  که 
نگرانی  و جای  نمی کند  تهدید  را  آنها  بیماری  و 
نیست خیلی از بچه ها این دوره ممکن است دچار 
وسواس شده باشند بنابراین بهتر است والدین با 
اموزش پروتکل های لازم در مدرسه به آنها اطمینان 

و خاطرجمعی بدهند.
اگر کودک سن کمی دارد می توانید مهارت های 
تا تمیز کردن  لازم برای شست و شوی دست ها 
لباس ها و گذاشتن کیف در کشوی میز و همینطور 
پوشیدن کفش و مراقبت از سلامتی خود را در خانه 
با او تمرین کنید این کار نیاز به چند روز تمرین روزانه 

دارد.
در زمینه مراقبت از سلامتی بچه ها والدین می 
توانند با معلمان و مدیر مدرسه در تماس باشند و 
مراقبت های لازم را از آنها گرفته و به بچه ها منتقل 
کنند. برخی لوازم ضروری و ضدعفونی کننده مثل 
صابون یا الکل و همینطور ماسک و دستمال را نیز 
می توانند والدین هر روز در کوله بچه ها جا دهند  
وبه آنها اموزش دهند که چطور از آن استفاده کنند.

ضرورت  تنظيم ساعت خواب و تغذيه :

بچه ها را برای سال تحصیلی جدید آماده کنیم

واکسيناسيون به تنهايی کافی نيست ؛پروتکل های بهداشتی همچنان بايد رعايت شود

عبور از خیز پنجم پایان کرونا نیست
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معاون مسکن و ساختمان وزير راه وشهرسازی مطرح کرد:

کنترل بازار اجاره نیازمند مجوز قانونی
تمام  اینکه  بر  تاکید  با  شهرسازی  و  راه  وزارت  ساختمان  و  مسکن  معاون 
قراردادهای اجاره به صورت خودکار، تمدیدشده حساب می شود، گفت: اجرای 
مصوبه کرونایی تعیین نرخ اجاره بها بدون تغییر ادامه دارد مگر اینکه توافقی بین 

مالک و مستاجر انجام شود.
»محمود محمودزاده«،درباره وضعیت بازار اجاره در پایتخت، افزود: ما نظر وزارت 
راه و شهرسازی را درباره قیمت زمین، ساختمان و نرخ اجاره چندین بار اعلام کرده 
ایم.  اعداد و ارقام اعلام شده توسط سایر نهادها قابل تسری به همه جای شهر 
نیست و  اگر به صورت محله ای یا منطقه ای اعلام شود مشخص خواهد شد که 
نرخ ها در یکسری از مناطق برخوردار شهر عدد بالاتری است و در مناطقی از شهر 

بسیار پایین تر از قیمت اعلام شده است.
اجرا  برای  آن  ابلاغ  و  مصوبات  اخذ  گفت:  اجاره  بازار  ساماندهی  درباره  وی 
مهمترین برنامه وزارت راه برای ساماندهی بازار اجاره در شرایط فعلی بوده است. 
اما بحث کنترل بازار فرق دارد و موضوع جدایی است که متاسفانه دست ما برای 
نظارت بر کنترل بازار اجاره به دلیل عدم پشتوانه قانونی بسته است و چون هر 
اقدامی توسط دولت باید با پشتوانه قانونی انجام شود باید این شرایط با کمک 

مجلس تغییر کند.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در همین راستا اخیرا نیز مجلس در قالب 
طرحی به دنبال راهکاری برای مدیریت بازار اجاره است و اکنون در قالب طرحی 

در مجلس برای کنترل بازار توسط وزارت راه و شهرسازی در حال تدارک هستیم.
وی تاکید کرد: این تغییر به شدت دنبال می شود تا مکانیزم نظارت بر بازار اجاره 

به یک چارچوب مشخص برسد.
آخرين وضعيت اجرای مصوبه تمديد خودکار قراردادها

محمودزاده درباره عدم رعایت مصوبه کرونایی تمدید خودکار قراردادهای اجاره 
با نرخ مصوب نیز گفت: افزایش قیمت خارج از این مصوبه یک توافق بین مالک و 
مستاجر است و اگر مالک و مستاجر قصد عبور از مصوبه را داشته باشند با توافق 
با یکدیگر ممکن است. با این حال محتوای مصوبه کاملا مشخص است و تمام 
قراردادهای اجاره، تمدید شده تلقی می شود مگر موارد استثنا که دستگاه قضایی 

روی آن حکم تخلیه صادر می کند که در متن مصوبه قید شده است.  
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی تاکید کرد: مصوبه تعیین نرخ 
اجاره بها ملاک عمل است و دستورالعملی برای لغو یا کاهش و افزایش آن وجود 
ندارد. وی درباره اثرات اجرای این مصوبه در تابستان سال گذشته گفت: بر اساس 
آماری که از شرکت های خدمات بار استخراج کردیم در پی اجرای مصوبه، ۶۵ 

درصد کاهش جابجایی در پایتخت داشتیم.
محمودزاده با توضیح اینکه این مصوبه شامل دوبخش  جلوگیری از جابجایی 
مستاجر و کنترل قیمت ها است، ادامه داد: متوسط رشد نرخ اجاره در سال 
گذشته ۳۲ درصد بود که با وجود اینکه تورم عمومی پایین تر بود،  همین میزان 
افزایش نیز بسیار زیاد است و مورد قبول ما نیست.  اما در حد امکانات با مصوبه 
ستاد تا حدودی قیمت ها را کنترل کردیم که برای بهتر شدن شرایط به دنبال 

حمایت قانونی از سمت مجلس هستیم.

رئيس سازمان برنامه و بودجه:

 بخش خصوصی باید به صورت جدی
 وارد فعالیت اقتصادی شود

رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان این که باید با اصلاح سیاست ها و برداشتن 
موانع سرمایه گذاری، بخش خصوصی به صورت جدی وارد فعالیت اقتصادی شود، 
گفت: ظرفیت منابع عمومی دولت و مالیات در بودجه سال ۱۴۰۱ به طور دقیق 

مشخص شود.
به گزارش سازمان برنامه و بودجه، پنجمین جلسه ستاد تهیه و تدوین لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور، با حضور رئیس سازمان برنامه و بودجه، اعضای 
ستاد، مشاورین و رؤسای سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ها که به صورت 

آنلاین شرکت کرده بودند، برگزار شد.
میرکاظمی در این جلسه با بیان اینکه باید دقیق و علمی مشخص شود که میزان 
ظرفیت مالیاتی در نظام اقتصادی چقدر است، گفت: در آن صورت براساس آن 
برنامه ریزی ها صورت بگیرد و مصارف به سمت برنامه ها سوق داده شود تا پایان 

سال اثربخشی آنها مشخص، و چرخه اقتصادی به حرکت درآید.
معاون رئیس جمهوری با تاکید براینکه باید نگاه مدیران و مسئولان در استان ها 
برای اجرای پروژه ها تغییر کند، افزود: مدیران و استانداران با دلسوزی و همتی که 

دارند باید بدنبال خلق منابع جدید و اثربخش باشند.
میرکاظمی همچنین با بیان اینکه همه دستگاه ها و وزارتخانه ها در خلق منابع 
مسئولیت دارند، گفت: همانطورکه مدیران و استانداران در مصارف اختیارات دارند 
در جذب منابع نیز باید اختیارات داشته باشند و استراتژی مدون برای جذب منابع 
به صورت فاینانس داخلی و خارجی، جذب منابع از بیرون، بانک ها و کمک از 

خیرین، مولدکردن دارایی ها و مشارکت بخش خصوصی را خیلی جدی بگیرند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به طولانی شدن زمان اجرای پروژه ها، 
افزود: امیدواریم زمان بهره وری پروژه ها با احساس مسئولیت و توان مدیریتی که در 
استاندارن است سرعت بگیرد چرا که طولانی شدن اجرای پروژه ها عملا اثربخشی 

آنها را کاهش می دهد و چیزی جز اتلاف منابع و نیروی انسانی نخواهد بود.
وی با اشاره به میزان جذب منابع در ۶ ماه گذشته که از مطلوبیت لازم برخوردار 
نبود، گفت: درباره فروش دارایی ها، واگذاری سهام و سایر امور که نیاز به کار سخت 
و تلاش دارد گام های اندکی برداشته شده است و تنها خلق پول و انتشار اوراق 

قرضه که راحت ترین و آسان ترین کار است در دستور کار قرار گرفته است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به اینکه با وزارت امور اقتصاد و دارایی 
جلسه ای درباره اینکه که چقدر ظرفیت مالیات در نظام اقتصادی وجود دارد برگزار 
خواهد شد، تصریح کرد: رؤسای سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ها هم نظرات 
کارشناسی و دقیق خود را در این باره مطرح می کنند تا ظرفیت استان ها مشخص 

شود و در این راستا باید مشوق هایی در نظر گرفته شود.
موانع  که  است  این  اصلی  استراتژی  اینکه  بیان  با  پایان  در  میرکاظمی 
سرمایه گذاری برداشته شود، گفت: با اصلاح سیاست ها و آسیب شناسی از موانع، 
باید امکان سرمایه گذاری بخش خصوصی برای بهره برداری پروژه های نیمه تمام 

که حجم گسترده ای در سطح کشور دارد، فراهم شود.

رئيس کميسيون ويژه جهش توليد مجلس :
مجوز کسب و کار دیگر مانع کار تولیدی نمی شود

رئیس کمیسیون ویژه جهش تولید مجلس شورای اسلامی گفت: فرایند صدور 
مجوز کسب و کار نباید مانع کار تولیدی شود.

 سیدشمس الدین حسینی در برنامه تیتر امشب شبکه خبر گفت: محیط کسب 
کار کشور ها در رقابتی شدن و بهبود کسب و کار اهمیت زیادی دارد و باید موانع را 

از این محیط برطرف کنیم.
وی افزود: جمع کارشناسان به این نتیجه رسیدند که آنچه اهمیت دارد سهولت 

کار تولیدی است و مجوز مهم نیست.
سیدشمس الدین حسینی گفت: خیلی از کسب و کار های اقتصادی نیاز به 
مجوز ندارد به عنوان مثال مجوز دفتر مهندسی خیلی پیچیده نیست و نباید زمان 

بر باشد.
رئیس کمیسیون ویژه جهش تولید مجلس افزود: برای راه اندازی کار صنایع 

دستی در منزل نیازی به این همه سرگردانی نیست.
حسینی گفت: این طرح مجلس تلاش می کند بروکراسی اضافی را از محیط 

کسب و کار حذف کند.
رئیس کمیسیون ویژه جهش تولید مجلس افزود: صدور مجوز ها به دلیل تضاد 

منافع سخت شده است.
حسینی گفت: چنانچه هر یک از مراجع صدور مجوز در موعد مقرر در درگاه ملی 
مجوز های کشور، پاسخ درخواست کننده مجوز را اعم از قبول یا رد اعلام نکند، به 
منزله موافقت در نظر گرفته و مجوز از طریق درگاه ملی مجوز های کشور به طور 

خودکار صادر می شود و در اختیار متقاضی قرار می گیرد.

یکی از پارامترهای عمده رشد و توسعه اقتصادی و اجتماعی هر جامعه، تربیت 
نیروی انسانی کارآمد است که آموزش  فنی و حرفه ای راهکاری میانبر برای 

تربیت نیروی انسانی متخصص به شمار می رود.
حجت الله عبدالملکی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی چندی پیش در یک 
برنامه زنده تلویزیونی که به تشریح برنامه های وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در دولت سیزدهم می پرداخت، مساله مهارت را یکی از حلقه های مفقوده 
دانست و گفت: اکنون نمی توانیم به هیچ وجه نیروی کار ماهری را پیدا کنیم که 

بیکار باشد که حتی اگر هم بیکار باشد، این بیکاری موقتی است.
وی افزود: من همین جا به سراغ آموزش های فنی  و حرفه ای می روم چرا که 
این حوزه با ارزش ظرفیت های بسیار عالی دارد و ما می خواهیم آن را فعال 

کنیم.
وزیر تعاون سپس اظهار داشت: وقتی تولید می خواهد شکل بگیرد و منشا 
اشتغال است، عوامل مختلفی باید کنار هم قرار بگیرند تا ما بتوانیم تحول در 

حوزه اشتغال ایجاد کنیم.
آموزش ها با نگاه به بازار

عبدالملکی با تاکید براینکه اگر ما آموزش های فنی و حرفه ای را در استان ها به 

خصوص با نگاه به بازار ارائه دهیم، بخش زیادی از مشکل بیکاری حل می شود، 
گفت: برنامه ریزی که ما انجام داده ایم، این است که بیاییم آموزش ها را بازار 
محور کنیم چرا که بعضی از آموزش ها سنتی هستند و کاربرد ندارند به همین 

دلیل یک تحول جدی در نظام آموزش فنی حرفه ای خواهیم داشت.
او توضیح داد: ما باید ببینیم در هر منطقه چه مهارتی نیاز است و بیاییم بر 
اساس آن آموزش دهیم، حتی گفتیم که ۳۵۰ تا از واحدهای آموزش های فنی 
و حرفه ای را به واحدهای کارآفرینی ارتقا دهیم به این معنا که اینها روی زنجیره 
ارزش کار کنند و کسی که آموزش می بیند را در تامین مالی و بازاریابی کمک 
کنند. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: این کار یک انقلاب در زمینه 

آموزش است و با انجام آن بخش بزرگی از مشکل بیکاری حل خواهد شد.
از آنجا که آموزش های فنی و حرفه ای، فعالیت هایی هستند که فرد را برای 
احراز شغل، حرفه و کسب و کار آماده می کنند و یا کارایی و توانایی او را در انجام 
آنها افزایش می دهند، به همین سبب عدم وجود پل های ارتباطی بین مراکز 
آموزشی و صنعتی باعث می شود که مراکز آموزشی به تربیت نیروهایی بپردازند 

که چندان مورد نیاز بخش های تولیدی جامعه نباشد.
این در حالی است که نظام آموزشی مهارتی یکی از عمده ترین منابع آموزشی 

و تامین نیروی انسانی برای فعالیت های بخش صنایع است.
آموزش های مهارتی بازارمحور

آموزش های فنی و حرفه ای نقش مهمی در تشکیل سرمایه انسانی از طریق 
تربیت نیروی ماهر مورد نیاز بازار کار در کشورهای مختلف جهان ایفا می کند. 
این آموزش ها در کشورهای در حال توسعه نه تنها عهده دار تربیت نیروی کار 
مورد نیاز بخش های مختلف اقتصاد کشور است بلکه از طریق بسترسازی خود 
اشتغالی، به حل مشکل بیکاری نیز کمک می کند. در واقع این آموزش ها راه 

میانبری در مسیر تربیت نیروی انسانی به شمار می روند.
آموزش فنی و حرفه ای یعنی مرتبط کردن آموزش با دنیای کار برای بهبود 
وضعیت اشتغال جوانان و کاهش میزان بی کاری که در این میان مرتبط ساختن 
هرچه بیشتر آموزش با نیازهای اقتصادی و بازار کار یکی از مسایل عمده است.

بازنگری استانداردهای  و محتوای برخی دوره ها،  تجدید نظر در عناوین 
آموزشی شغلی متناسب با طرح الگوی آموزش های مهارتی بازارمحور، بازنگری 
روش های تدریس و متناسب ساختن برنامه ها با نیازهای کاربردی می تواند در 
کیفی سازی آموزش ها و جلب رضایت کارآموزان موثر باشد. به طور کلی، تنوع 
بخشیدن و بازنگری پویا در خصوص چارچوب و محتوای دوره ها و روش تدریس 
به عنوان یکی از حیاتی ترین و کلیدی ترین عوامل موفقیت و رضایت مندی 

مخاطبان خدمات آموزشی مطرح است.
بر همین اساس کارشناسان پیشنهاد داده اند که سازمان فنی و حرفه ای 
ضمن افزایش نظارت و تاکید بر پذیرش کارآموزان فاقد مهارت، با هماهنگی 
تولیدکننده و براساس دستورالعمل اجرایی، یک نفر مربی را به عنوان مسوول 
آموزش کارگاه قرار دهد تا فرآیند آموزشی به صورت علمی و صحیح از سوی 
مربی صورت گیرد و ضمن افزایش اثربخشی و بهبود کیفیت خدمات آموزشی 

اهداف طرح آموزش بازارمحور نیز محقق شود.
بی توجهی به نياز واقعی کارآموزان

از سوی دیگر؛ بی اطلاعی و بی توجهی به نیازهای واقعی کارآموزان و همچنین، 
ارائه نشدن خدمات آموزشی در ساعات مناسب نیز سبب کم اثر شدن آموزش ها 
می شود. در نتیجه، به اعتقاد کارشناسان لازم است با بررسی نیازهای کارآموزان 

و انتظاراتی که از نظام آموزش دارند، خدمات مناسبی ارائه شود.
از آنجا که یکی از عوامل رشد و توسعه اقتصادی و اجتماعی هر جامعه، 
تربیت نیروی انسانی کارآمد است و سازمان آموزش فنی و حرفه ای نیز یکی 
از موسسات تربیت کننده نیروی انسانی متخصص است، چنانچه نظام آموزش 
فنی و حرفه ای، هنرجویان دوره دیده ای داشته باشد که جایگاه روشن و 
مشخصی در بازار کار و نظام اشتغال نداشته باشند، بخش عمده ای از سرمایه 
گذاری های شخصی و دولتی به بازدهی مطلوب منجر نمی شود و به نوعی 

اتلاف سرمایه تبدیل می گردد.
بر همین اساس با توجه به بالا بودن هزینه های آموزش  فنی و حرفه ای و برای 
جلوگیری از خسارت های مادی و معنوی لازم است که چگونگی رابطه بین 

اینگونه آموزش ها و اشتغال افراد مهارت دیده مورد بررسی قرار گیرد.

راهی که رشد و توسعه اقتصادی و اجتماعی را به همراه دارد؛

آموزش های مهارتی بازار محور، تسریع کننده اشتغال

 وزیر نفت با تاکید بر اینکه ظرفیت پالایش نفت و میعانات گازی 
باید افزایش پیدا کند، گفت: پیش بینی می شود که ظرفیت 
پالایشی کشور در ۴ سال آینده در این دولت، حدود یک و نیم برابر 
افزایش پیدا کند و تولید فعلی ۲.۲ میلیون بشکه در روز به سه و نیم 

میلیون بشکه در روز برسد.
به  رادیویی  گفت وگوی  یک  در  شب  چهارشنبه  اوجی  جواد 
تشریح مهمترین برنامه های این وزارتخانه در دولت سیزدهم و 

پاسخ به پرسش هایی درباره تأمین گاز زمستانی پرداخت.
وی در آغاز به اوضاع نیروی انسانی در این وزارتخانه اشاره کرد 
و گفت: متاسفانه بی محلی و کم مهری در حق کارکنان نفت در 
سال های اخیر اتفاق افتاده است و از این رو این مساله جزء اولویت 

کاری  من بود و چند ابلاغیه در این
زمینه صادر و گروهی صاحب نظر را  نیز در این زمینه بسیج 

کردم.
اوجی ادامه داد: تبدیل وضعیت نیروهای مدت موقت به معین و 
تبدیل وضعیت نیروهای ایثارگر به طور جدی در دستور کار است و 

برنامه های خوبی برای سرمایه انسانی صنعت نفت داریم.
وی با بیان اینکه سرمایه  انسانی از سرمایه های اصلی صنعت 
نفت به شمار می آید، گفت: تلاش ما این است که پست هایی 
که متاسفانه در دوره پیش حذف شدند را احیا کنیم، همچنین 

آموزش نیروی انسانی در دستور کار است.
وی با اشاره به اینکه افزایش تولید در میدان های نفت و گاز 
ساماندهی  افزود:  است،  متخصص  و  ماهر  نیروهای  نیازمند 

سرمایه انسانی اولویت اصلی کار بنده در وزارت نفت خواهد بود.

وزیر نفت در ادامه همچنین به مساله سوخت رسانی زمستانی 
اشاره کرد و با تاکید براینکه ظرفیت پالایش نفت و میعانات گازی 
باید افزایش پیدا کنند، گفت: در این حوزه دو برنامه ارتقای کمی 
و کیفی پالایشگاه های کنونی و همچنین ایجاد ظرفیت پالایشی 

جدید با ساخت پترو پالایشگاه ها را در برنامه داریم.
اوجی ادامه داد: در صورت توجه به مشوق هایی مانند قانون 
اعطای تنفس خوراک پالایشگاه ها، می توانیم برای سال آینده 

افزایش ظرفیت پالایشی مطلوبی را داشته باشیم.
میلیارد مترمکعب  افزود: سال گذشته در مجموع ۲۲۵  وی 
گاز در کشور مصرف شد که نزدیک به ۱۳۰ میلیارد مترمکعب 
آن مربوط به صنایع و نیروگاه ها بوده و ۵۵ میلیارد مترمکعب به 
بخش خانگی اختصاص یافته است. وزیر نفت با تاکید براینکه در 
زمستان برای تامین مصرف گاز با مشکل روبه رو می شویم، گفت: 
از این رو از نفت گاز و نفت کوره به  عنوان سوخت جانشین در 

زمستان در نیروگاه ها استفاده می شود.
اوجی گفت: با تدابیر خوبی که طی هفته های اخیر در وزارت 
نفت در نظر گرفته شده و بررسی چالش های سال گذشته، تلاش 
ما این است که مشکلی در بخش خانگی ایجاد نشود، در عین 

حال ذخیره سازی سوخت مایع در نیروگاه ها آغاز شده است.
وزیر نفت همچنین با اشاره به اینکه مصرف گاز خانگی در فصل 
سرما ۴ تا ۴.۵ برابر مصرف دیگر ایام سال است، افزود: در دوره 
زمانی کوتاهی، مصرف خانگی افزایش می یابد که دلیل عمده 
آن نبود وسایل گازسوز استاندارد در بخش خانگی و ساختمانی 
انرژی  مصرف  مهار  با  براینکه  تاکید  با  همچنین  وی  است. 

می توانیم سالانه ۴۰ تا ۵۰ میلیون مترمکعب از ائتلاف انرژی 
جلوگیری کنیم، افزود: سهم ایران به  عنوان دومین دارنده ذخایر 
گاز جهان با بیش از ۳۳ میلیارد مترمکعب از تجارت گاز، کمتر از 
۲درصد است و از این رو تلاش داریم با دیپلماسی گازی و به  کار 
گرفتن روش هایی مانند تهاتر، واردات، سوآپ گاز و ترانزیت که 

درآمد خوبی دارند، این سهم را افزایش دهیم.
وزیر نفت در ادامه با اشاره به اینکه هشت سرمایه گذار آمادگی 
ساخت پتروپالایشگاه ها را دارند، گفت: به همین منظور، مجوز 
تا یک  و ۵۰۰  میلیون  برای حدود یک  تنفس خوراک  اعطای 

میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه صادر شده است.
وی تصریح کرد: پیش بینی می شود که ظرفیت پالایشی کشور 
طی ۴ سال آینده در این دولت، حدود یک و نیم برابر افزایش پیدا 
کند و تولید فعلی ۲.۲ میلیون بشکه در روز به سه و نیم میلیون 

بشکه در روز برسد.
اوجی در ادامه با بیان اینکه ۱۵۰ میلیارد بشکه نفت خام میزان 
نفت اثبات شده ایران است یعنی در حوزه بالادستی، ظرفیت 
بسیار خوبی داریم، افزود: بنابراین افزایش ظرفیت تولید نفت 
با افزایش ظرفیت تولید فرآورده های نفتی رخ  و گاز، همزمان 
خواهد داد همچنین همراه با افزایش ظرفیت تولید نفت و گاز و 
ظرفیت های پالایشی، بهینه سازی و مدیریت مصرف فرآورده های 

نفتی و گاز نیز باید مورد نظر قرار داشته باشد.
وزیر نفت همچنین به برنامه های این وزارتخانه درباره توسعه 
متاسفانه  و گفت:  کرد  اشاره  پتروشیمی  پایین دستی  صنایع 
اکنون ۷۰ درصد از تولید محصولات صنعت پتروشیمی صادر و 

تنها ۳۰ درصد در داخل مصرف می شود که این رویه نوعی نیمه  
خام  فروشی است.

وی افزود: برنامه ما این است که به  صورت جدی به تکمیل و 
توسعه زنجیره پایین دستی صنعت پتروشیمی ورود کنیم.

اوجی گفت: برای تامین خوراک صنایع تکمیلی پتروشیمی 
مشکلی وجود ندارد و همه زیربناهای آن در کشور فراهم است و 
از این رو امیدواریم در پایان این دولت شهرک های شیمیایی و پارک 

پتروشیمی شکل گیرد.

وزير نفت:

 ظرفیت پالایش نفت و میعانات گازی باید افزایش پیدا کند

هنوز دو ماه از روی کار آمدن دولت سیزدهم نگذشته که زمزمه های موافقت قوه 
مقننه و قوه مجریه با اختصاص سهام عدالت به جاماندگان به گوش می رسد. وعده 

پرطرفداری که ابهامات زیادی بر سر راه تحقق آن وجود دارد.
با آزادسازی سهام عدالت در اردیبهشت سال ۱۳۹۹ و قیمت قابل توجه این سهام 
متاثر از وضعیت بازار سرمایه در آن روزها، بحث مشمول بودن یا نبودن سهام عدالت 
داغ شد. درحالی که طبق آمار حدود ۴۹ میلیون نفر مشمول سهام عدالت هستند، 
همواره صدای اعتراض عده ای که به گوش می رسد که چرا با وجود اینکه جزو 

دهک های کم درآمد جامعه هستند، مشمول این سهام نمی شوند.
در هر حال دولت دوازدهم درحالی به کار خود پایان داد که اعلام شد پرونده ثبت 
نام سهام عدالت بسته شده است و امکان اینکه مشمول جدیدی پذیرفته شود 
وجود ندارد؛ هرچند که مجلس نشینان هر از گاهی دوباره برگه وعده اختصاص 
سهام عدالت به جاماندگان را رو می کردند. با این حال و هرچند که سقوط آزاد بازار 
سرمایه باعث کاهش ارزش واقعی سهام عدالت شد و درحال حاضر نیز امکان 
فروش این سهام آنطور که باید و شاید وجود ندارد، اما سهام عدالت همچنان از ارج 

و قرب نیفتاده و افراد زیادی خواهان آن هستند.
از چهار ميليون تا ۲0 ميليون نفر جامانده سهام عدالت!

حال با روی کار آمدن دولت سیزدهم شاهد وعده هایی هستیم که از اختصاص 
سهام عدالت به جاماندگان حکایت دارد. به طوری که گفته می شود هم رئیس 
جمهور و هم نمایندگان مجلس با این موضوع موافقت کرده اند و قرار است این 
موضوع تا پایان سال جاری تعیین تکلیف شود. درمورد اینکه تعداد جاماندگان 

سهام عدالت چقدر است نیز روایت های مختلفی وجود دارد. برخی آن را ۴ میلیون 
نفر می دانند که شامل افرادی می شود که برگه سهام عدالت را از سالهای قبل در 
دست دارند اما به دلیل اینکه ثبت نام خود را کامل نکرده بودند، مشمول حساب 
نمی شوند. برخی دیگر هم بر این باورند که دسته دوم کسانی از شش دهک کم 
درآمد جامعه هستند که به هر دلیل در فرآیند شناسایی و پرداخت سهام عدالت 
قرار نگرفتند و اگر دولت بخواهد سهام جدیدی اختصاص دهد، باید به آنها توجه 
کند که این تعداد حدود ۲۰ میلیون نفر هستند که احتمال دارد ۴ میلیون از آنها 
کسانی باشند که کارت سهام عدالت دارند؛ بنابراین حداقل ۱۶ میلیون نفر هستند 
که مستحق گرفتن سهام عدالت بوده، اما تا کنون سهامی دریافت نکرده اند. برخی 

دیگر نیز تعداد جاماندگان را ۲۰ میلیون نفر تخمین می زنند.

رويارويی کسری بودجه و جاماندگان سهام عدالت!
در هر صورت باید ابتدا بررسی شود که دولت قرار است اختصاص سهام عدالت 
به جاماندگان را از چه محلی تامین کند؟ باید توجه داشت که دولت باید سهامی برای 
اختصاص دادن داشته باشد که اگر هم داشته باشد، بدون تصویب قانون از سوی مجلس 
امکان تخصیص سهام خود به مردم را ندارد؛ یعنی مجلس باید ابتدا قانونی را تصویب 
کند مبنی بر اینکه دولت اجازه دارد سهام خود را به عنوان سهام عدالت به جاماندگان 
تخصیص دهد. با این حال حتی اگر این قانون هم از سوی مجلس تصویب شود، توجه 
به این نکته ضروری است که دولت سهامی برای فروش ندارد که بتواند پاسخگوی ۲۰ 
میلیون جامانده سهام عدالت باشد. سهامی هم که دارد قرار است کسری بودجه را جبران 
کند؛ چراکه در قانون بودجه سال ۱۴۰۰ در بخش واگذاری دارایی های مالی ردیفی برای 
منابع حاصل از واگذاری شرکت های دولتی در نظر گرفته شده است. البته این ردیف در 
بودجه تازگی ندارد اما آنچه باعث تمایز آن در این لایحه نسبت به سالهای قبل شده، رقم 
چشمگیر آن است. در واقع طبق پیش بینی صورت گرفته در قانون، قرار است حدود ۹۵ 
هزار میلیارد تومان از سهام شرکت ها در واگذار بورس شود؛ درحالی که این رقم در سال 
گذشته ۱۱.۶ هزار میلیارد تومان بود و به عبارتی ۸۴ هزار میلیارد تومان افزایش پیدا کرده 
است. این پیش بینی درحالی صورت گرفته است که دولت از ابتدای سال جاری تا کنون 
حتی یک ریال از سهام خود را در بازار سرمایه نفروخته است. این بدان معنی است که 
دولت روی فروش سهام خود در بازار سرمایه برای تامین بودجه سال جاری حساب زیادی 
باز کرده است. بنابراین اگر قرار است سهام دولت به نوعی تامین کننده بودجه باشد، پس 

دولت از چه طریقی می خواهد به جاماندگان، سهام عدالت اختصاص دهد؟

گل يا پوچ وعده اختصاص سهام عدالت به جاماندگان؛

رویارویی کسری بودجه و جاماندگان سهام عدالت!

آگهی تبصره 3 ماده ۱۲0 آيين نامه قانون ثبت
نظر به اینکه احدی از ورثه سیدمحمدعلی روحانی،بنام آقای سیدحمیدرضا 
-۱۰۶۸۴/۶۹ پلاک  ششدانگ  مالکیت  سند  که  است  نموده  اعلام  روحانی 
اصلی واقع در بخش یک ثبت قم در صفحه ۲۲ دفتر ۹۱ ذیل ثبت ۹۴۵۵ به نام 
آقای دیدارعلی فراهانی ثبت وسند مالکیت بشماره مسلسل ۱۲۰۵۰۰ صادر 
وتسلیم شده است سپس تمامی مورد ثبت فوق طی سند قطعی ۳۲۰۸۶ مورخ 
۱۳۵۰/۱۱/۱۱ دفتر ۵ قم به آقای سیدمحمد علی روحانی انتقال قطعی گردیده 
مورخ  وراثت شماره ۹۸۰۹۹۷۲۵۲۴۰۰۰۲۶۷  نیز طی حصر  ایشان  که  است 
۱۳۹۸/۰۲/۰۲ شعبه ۴۰ شورای حل اختلاف قم فوت نموده است که سند 
مالکیت فوق نزد آقای سیداحمدرضا روحانی میباشد وچون با اخطاریه های شماره 
۱/۸۲۸۲ مورخ ۱۴۰۰/۰۶/۰۳ و ۱/۸۵۹۴ مورخ ۱۴۰۰/۰۶/۱۳ نامبرده سند 

مذکور را تسلیم ننموده است لذا مراتب طبق تبصره ۳ ذیل ماده ۱۲۰ آیین نامه 
قانون ثبت آگهی می شود که دارندگان سند مالکیت موردنظر از تاریخ انتشار این 
آگهی ظرف مدت ۱۰ روز مهلت دارند سند مالکیت مذکور را تسلیم این اداره نماید 
و یا مجوز قانونی نگاه داشتن آن را ضمن اعتراض کتبی خود به این اداره اعلام 
نماید در غیر اینصورت پس از انقضای مدت مذکور نسبت به تنظیم سند نسبت به 

سهم الارث ورثه فوق الذکر برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱۴۴۳۹(
رونوشت به ستاد اجرايی فرمان امام )ره(
رضا حسينخانی-سرپرست ثبت منطقه يک قم

-------------------------------------------------------
آگهی تبصره 3 ماده ۱۲0 آيين نامه قانون ثبت

از وراث آقای سیدمحمدعلی روحانی،بنام سیدحمیدرضا  اینکه یک تن  نظر به 

از  فرعی   ۷۱ پلاک  ششدانگ  مالکیت  سند  که  است  نموده  اعلام  روحانی 
۱۰۶۸۴-اصلی واقع در بخش یک ثبت قم موضوع صفحه ۳۱ دفتر ۸۱ ذیل 

شماره ثبت ۸۱۴۴ به نام سیدمحمدعلی روحانی نزد احدی از وراث می باشد چون با 
اخطاریه شماره ۱/۸۲۶۲-۱۴۰۰/۰۶/۰۲ نامبردگان سند مذکور را تسلیم ننموده اند 
مراتب طبق تبصره ۳ ذیل ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت آگهی می شود که دارندگان 
سند مالکیت موردنظر از تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت ۱۰ روز مهلت دارند سند 
مالکیت مذکور را تسلیم این اداره نماید و یا مجوز قانونی نگاه داشتن آن را ضمن 
اعتراض کتبی خود به این اداره اعلام نماید در غیر اینصورت پس از انقضای مهلت 

مقرر  نسبت به صدور سند المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱۴۴۴۰(
رونوشت به ستاد اجرايی فرمان امام )ره(
رضا حسينخانی-سرپرست ثبت منطقه يک قم
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برای  تیم  این  است  قرار  اگر  می گوید:  پرسپولیس  فوتبال  تیم  کاپیتان 
قهرمانی آسیا بجنگد باشگاه هم باید تلاش کند به تعهدات خود در قبال 

بازیکنان عمل کند.
سید جلال حسینی درباره پیروزی پرسپولیس برابر استقلال تاجیکستان، 
اظهار کرد: بازی سختی را پیش رو داشتیم و در تمام دقایق مسابقه شرایط 
بسیار سخت بود. استقلال تاجیکستان تیم بسیار خوبی بود که خیلی چغر 
بود و بسیار خوب دفاع می کرد. آن ها دفاع منظمی را انجام می دادند و کار 
را برای ما بسیار سخت کرده بودند. درست است که ما در دقیقه ۹۰ به گل 

رسیدیم اما آن ها تا همان دقیقه بدون اشتباه دفاع کردند و اجازه نداند به گل 
برسیم. البته ما می دانستیم آن ها روی ضد حملات هم خطرناک هستند. 
چرا که آن ها را به خوبی آنالیز کرده بودیم، با این حال بازی ها در این مرحله 
همیشه سخت است، چون تیم های قدرتمند به این مرحله راه پیدا می کنند. 
خوشحالیم که پیروز شدیم و به مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا 

صعود کردیم.
وی اضافه کرد: استقلال تاجیکستان چند بازیکن جدید جذب کرده بود و 
به خاطر همین چند بازی آخرشان را اجازه ندادند کسی ببیند و ما هم بدون 

این که این بازی ها را ببینیم وارد میدان شدیم. از طرف دیگر تماشاگرانی در 
ورزشگاه حضور داشتند که آن ها را تشویق می کردند و بازی هم روی چمن 
مصنوعی بود که سختی کار را دو چندان کرده بود. با این حال ما خودمان را 
برای هر شرایطی آماده کرده بودیم. ما ۹۰۰ روز است که میزبانی نکرده ایم و 
مجبور هستیم که بیرون از خانه به میدان برویم. با همه این شرایط خوشحالم 

که برد خوبی به دست آوردیم و صعود کردیم.
کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس در بخش دیگری از صحبت هایش درباره این 
که در حال حاضر خیلی ها از این تیم توقع کسب قهرمانی در آسیا دارند، 
گفت: اگر می خواهید قهرمان شوید باید برنامه ریزی دقیقی انجام بدهید. ما 
الان به مرحله ای صعود کردیم که از منطقه غرب آسیا سه تیم دیگر هم حضور 
دارند که یک تیم به فینال می رسد. امیدوارم که در شرایط فعلی باشگاه بتواند 
برنامه ریزی دقیق تری داشته باشد و به تعهدات خود در قبال بازیکنان عمل 
کند. این  قدر هم ساده نیست که بخواهیم برویم و هر بازی را ببریم. باید همه 
باشگاه کنار هم باشند و کارشان را به خوبی انجام بدهند. ما دو ماه پیش از 
آخرین بازی لیگ دیگر پولی دریافت نکردیم و تا به امروز هم همان شرایط 
پابرجاست. الان هم منتظر هستیم؛ وعده وعیدهایی داده شده است و باید 
ببینیم چه خواهد شد. همه عوامل باشگاه باید دست به دست هم بدهند 
تا شرایط خوبی برای تیم مهیا شود. بازیکنان و کادر فنی تلاش می کنند تا 
بهترین عملکرد را داشته باشند. باشگاه هم باید تلاش کند به تعهدات خود 
عمل کرده و شرایط خوبی را برای تیم مهیا کند تا بازیکنان تمرکزشان فقط 

روی بازی ها باشد.
او در پاسخ به این سوال که چقدر برای پرسپولیس شانس قهرمانی در 
لیگ قهرمانان آسیا قائل است؟ گفت: هیچ وقت نمی توانیم درباره شانس 
قهرمانی صحبت کنیم. همه تیم ها قدرتمند هستند و به سادگی به این مرحله 
نرسیده اند. تیم های رقیب بازیکنان خارجی خوب و همین طور ملی پوشان 
زیادی در اختیار دارند. این در حالی است که از تیم ما سه بازیکن بسیار خوب 
جدا شدند. بازیکنان جدید هم نیاز به زمان دارند تا به هماهنگی مطلوبی 
برسند. این که ما بخواهیم برابر تیم های عربی بازی کنیم در شرایطی که آن ها 
چند بازیکن خارجی جذب کرده اند و تیم شان را تقویت کرده اند برای ما بسیار 
سخت است. خیلی باید تمرکز کنیم و با برنامه ریزی بسیار خوب به میدان 
برویم تا نتیجه بگیریم. مطمئنا در مرحله بعد هر تیمی که با ما بازی می کند 
کار برایش سخت خواهد بود. از طرفی برای ما هم کار سخت خواهد بود. ما 
برای مان فرقی نمی کند با چه تیمی بازی می کنیم و خودمان را آماده می کنیم 

تا بهترین عملکرد را داشته باشیم.

جلال حسينی: باشگاه بايد به تعهدات خود عمل کند

  چهاررئيس پيشين عضوهيئت رئيسه کاراته استان قم شدند؛ قهرمانی آسیا نیاز به برنامه ریزی دارد

استفاده ازتجربه وکارآمدی
 برای تحول در کاراته قم

ايمان/ رضا ملکی
با شروع فصل جدیدی در کالبد کاراته قم وشناخت سکاندار این رشته که درامواج 
ناآرامیها غرق بود و روزگار پرتلاطمی را پشت سرمیگذاشت مسیر جدیدی برای احیا 
مجدد این رشته جذاب ودیدنی گشوده شد تامردان پرصلابت وبزرگ سپید جامه 
کاراته استان قم درکنار بانوان برومند این رشته بتوانند حرفهای جدیدی رادر فصل 

پیش روی این ورزش درولایت وکشور جاری سازند.
مهدی بیرانوند رئیس جدید وپرتلاش وفهیم این رشته دوست داشتنی باآگاهی 
ازوضع موجود کاراته استان با درایت وبلنداندیشی سعی کرد تاباوصل نمودن نفرات 
پرتجربه وکارآمد دربدنه هئیت بتواند چرخهای زنگ زده کاراته قم راصیقل داده 
ودراین راستا جذب نفرات موثروتحصیل کرده وزن مدیریتی آن را بالا برده تا کاراته 

قم بتواند بار دیگر بعنوان گل سرسبد رشته های ورزشی قم معرفی گردد.
تابراساس  معرفی  بایستی  می  رئیسه  هیئت  جدید  اعضا  اول  درحرکت 
دستورالعمل های تعریف شده اداره کل ورزش وجوانان تصمیمات مصوب گردیده 
دربدنه هیئت کاراته اجرا شود. نام های آشنا که سالیان سال دراحیا این رشته درقم 
تلاش داشتند برای هیئت رئیسه انتخاب شدند تا برای اولین بار درحیات کاراته قم 
نفرات معرفی درهیئت رئیسه وزنی والا از لحاظ سوابق ورزشی،مدیریتی وتحصیلی 
دربدنه این رشته داشته باشند. بانگاهی کوتاه به نفرات جذب شده هیئت رئیسه 
درخواهیم یافت که کاراته راه خود را پیدا نموده ودعوت از ۴تن از مسئولان پیشین 
هیئت کاراته که شناخت کافی و وافی در طول سالها ازاین رشته دارند می تواند 

عصای دست مهدی بیرانوند رئیس جدید سپید جامگان ورزش ولایت باشد.
نگاهی کوتاه داریم برسوابق مدیریتی،تحصیلی و ورزشی اعضا هیئت رئیسه 

هیئت کاراته :
اجرایی  مدیریت  ارشد  :کارشناس  کاراته  هیئت  رئیس  بیرانوند  ۱-مهدی  

واستراتژیک-کمربندمشکی دان ۷ وادوریو.
۲-حسن عابدی-رئیس پیشین هیئت کاراته-مدیرکل ورزش وجوانان استان قم-

کارشناسی ارشد حقوق-کمربند مشکی دان۵ سبک شیتوریو
مشکی  وفلسفه،کمربند  عرفان  زاده:دکترای  حاجی  ۳-دکترمهرداد 

دان۴،سرپرست پیشین هیئت کاراته
۴-علیرضا برخورداری ،رئیس پیشین هیئت کاراته،کارشناس ارشد تربیت بدنی 

ورئیس هیئت کاراته علوم پزشکی ایران،کمربند مشکی دان ۷شوتوکان
۵-رجب نخستین حلم:دبیرهیئت کاراته،۸سال دبیری هیئت کاراته،کارشناس 
وپرورش-کمربند مشکی دان ۴-سبک  آموزش  بازنشسته  انگلیسی دبیر  زبان 

شیتوریو
ارشد  کارشناس  کاراته،  هیئت  دار  فرد:خزانه  طهماسبی  ۶-علی 

حسابداری،کمربند مشکی دان ۴ سبکهای آزاد
۷-سرکار خانم عزیزه سادات موسوی:سرپرست نایب رئیسی بانوان، کارشناس 

ارشد تربیت بدنی ،کمربند مشکی دان۵ سبک شوتوکان
سال،کارشناس   ۱۰ مدت  به  کاراته  هیئت  پیشین  رئیس  ملکی-  ۸-رضا 

مدیریت،عضو انجمن خبرنگاران کشور ومطبوعات استانی به مدت ۴۰ سال
امیدداریم باجمع توانمند وتحصیل کرده اعضا هیئت رئیسه کاراته قم بتواند 
روزهای شکوفائی مجدد خود رابار دیگر تجربه نماید وشاهد روزهای خوب برای این 

رشته درآینده باشیم.

مرحله دوم مسابقات ليگ برتر هندبال ؛

پاس قم به مصاف رعد آمل و سپاهان 
اصفهان می رود 

تیم هندبال مردان پاس ناجای قم در دو دیدار حساس از مرحله دوم مسابقات 
لیگ برتر هندبال باشگاه های کشور رو در روی رقبای آملی و اصفهانی قرار می گیرد. 
تیم هندبال پاس قم بعد از دو باخت متوالی در دیدارهای مرحله نخست فصل 
۱۴۰۰ پیکارهای لیگ برتر هندبال مردان باشگاه های کشور از روز ۲۸ شهریور 
ماه در دور دوم مرحله نخست این مسابقات با انگیزه جبران امتیازات از دست رفته 
برابر حریفان خود صف آرایی می کند. در حالی که قرار بود بازی های مرحله دوم از 
دور نخست فصل جاری لیگ برتر هندبال مردان ایران از پنجم مهر ماه آغاز شود، 
اما به دلیل تشکیل اردوی تیم ملی این مرحله از ۲۸ تا ۳۱ شهریور برگزار می شود 
و بلافاصله بعد از آن دومین مرحله اردوی تیم ملی مردان از دوم تا یازدهم مهر 
تشکیل خواهد شد. رقابت های این مرحله نیز به میزبانی تالار فدراسیون هندبال 
در مجموعه ورزشی انقلاب برگزار می شود و تیم های لیگ برتری در مدت چهار روز 
برابر یکدیگر قرار می گیرند، در حالی که مرحله نخست این مسابقات از ۲۳ تا ۲۶ 
مرداد در تهران انجام شد و تیم هندبال پاس ناجای قم در دو دیدار حساس نتیجه 
به تیم های ذوب آهن اصفهان و نیروی زمینی شهید شاملی کازرون واگذار کرد. با 
توجه به تشکیل دومین اردوی تیم ملی هندبال مردان ایران بعد از پایان این مرحله، 
مانوئل مونتایا فرناندس سرمربی اسپانیایی تیم ملی نظارت ویژه ای بر بازی ها دارد 
تا احتمالا نفرات دیگری را هم به اردو دعوت کند، بر همین اساس بازی های تیم 
پاس ناجای قم در مقابل رقبای اصفهانی و آملی اهمیت ویژه ای دارد. در این فصل 
از لیگ برتر ۱۰ تیم حضور دارند و در این مرحله نیز ۱۰ بازی برگزار می شود که تیم 
هندبال پاس ناجای قم در روز یکشنبه ۲۸ شهریور ماه برابر تیم رعد پدافند آمل قرار 
می گیرد و دومین مسابقه خود را روز چهارشنبه ۳۱ شهریور ماه در مصاف با تیم 

فولاد مبارکه سپاهان اصفهان انجام می دهد.
 

دبيرهيات ورزش های ناشنوايان استان قم :

»جدّایی« نماینده قم در کاراته قهرمانی 
جهان شد

دبیرهیات ورزش های ناشنوایان استان قم از انتخاب کاراته کای با تجربه و پرافتخار 
قهرمانی  کاراته  پیکارهای ۲۰۲۱  در  ایران  اعزامی  ملی  تیم  همراهی  برای  قم 

ناشنوایان جهان خبر داد.
توحید محمدی اظهار کرد: اعضای تیم ملی کاراته ناشنوایان کشورمان این 
روزها تمرینات آماده سازی خود را زیر نظر یکی از بهترین مربیان این رشته یعنی 
مسعود رهنما سرمربی سابق تیم ملی کاراته بزرگسالان، نوجوانان و جوانان ایران 
در بازی های آسیایی و جهانی برگزار می کند. وی ادامه داد: کاراته کاهای ناشنوای 
میدان  به  جهان  قهرمانی  مسابقات ۲۰۲۱  در  امسال  ماه  آبان  باید  کشورمان 
بروند، رقابت هایی که کسب موفقیت از آن برای تیم ملی اهمیت زیادی دارد زیرا 
کشورمان میزبانی این رقابت ها را بر عهده دارد و چهره های شاخص جهان پائیز 
امسال به تهران می آیند. دبیر هیات ورزش های ناشنوایان کشورمان اضافه کرد: 
در مرحله انتخابی اردوی تیم ملی کاراته ناشنوایان سه کاراته کای ناشنوای قم 
سیدمرتضی جدّایی، مهدی سعدی و سیدمحمد میرقیصری حضور داشتند و 
سرانجام سیدمرتضی جدّایی کاراته کای پرافتخار و با تجربه قم برای همراهی تیم 
ملی انتخاب شد. وی خاطرنشان کرد: جدّایی که پیش از این نیز سابقه همراهی 
تیم ملی ایران در مسابقات مختلف برون مرزی را دارد، با توجه به تجربه بالای خود 
قطعا توانایی کسب مدال از این رقابت ها را دارد، کاراته کایی که ۶ سال پیش کاپیتان 

تیم ملی ناشنوایان ایران در مصاف با رقبای جهانی بود.

کارشناس فوتبال کشورمان گفت:، در مورد شکست استقلال مقابل الهلال در لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: فوتبال 
ایران سنتی است و پیشرفت محسوسی نداشته. هر سال که می گذرد، کشورهای آسیایی روی تخصص و تیم های پایه 
کار می کنند. به همین دلیل به تدریج از فوتبال پیشرفته آسیا فاصله می گیریم. حتی کشورهای عربی در ابعاد مختلف و 

زیرساخت ها کار می کنند اما ما اینطور نیستیم.
مسعود اقبالی افزود: فرهاد مجیدی یک  مربی جوان و تازه کار است و تاثیر چندانی در پیشرفت استقلال ندارد. اما با 
توجه به مشکلات عدیده و تنش های مدیریتی، بالاخره این جوان ها هم نیازمند آرامش هستند تا فوتبالشان را به نحو 
احسن به نمایش بگذارند. وقتی حاشیه وجود دارد، بازیکن از پتانسیل خودش نمی تواند به خوبی استفاده کند. بنابراین 
استقلال وقتی مقابل این تیم ها قرار می گیرد، تنها ۵۰ درصد ظرفیت خودش را در اختیار دارد. نتیجه را واگذار می کند 
و جای تعجب هم ندارد. کارشناس فوتبال تصریح کرد: همینطور در مورد پرسپولیس که بازی خوبی را انجام داد. این 
تیم، منطقی و براساس برنامه های تاکتیکی در دفاع و حمله بازی منسجمی را ارائه کرد و برنده شد اما چه استقلال و چه 
پرسپولیس؛ در مراحل بالاتر دچار  مشکل می شوند. وقتی  مقابل تیم های شرقی قرار می گیریم، به خاطر سرمایه گذاری 
و تفکر عمیقی که در فوتبال دارند، جایگاه خاصی نداریم. سال هاست برای قهرمانی می جنگیم اما به جایی نمی رسیم. 
وقتی در ابعاد مختلف سرمایه گذاری نشود، فقط بازی می کنیم؛ بدون اینکه در  مقایسه با تیم های بزرگ قاره پیشرفت 
محسوسی داشته باشیم. اقبالی در مورد نفرات جدید استقلال و ارزیابی آن ها مقابل الهلال که باعث شد پس از بازی 
بسیاری عنوان کنند این خریدها در حد استقلال نیستند، گفت: پشتوانه فوتبال ما همین ها هستند. تمام باشگاه ها را 
هم بگردیم، استقلال به جز جذب این بایکنان کار دیگری نمی توانست انجام بدهد. مهره های درشت را تیم هایی مانند 
سپاهان که سرمایه بیشتری دارند، جذب می کنند. بازیکنان  هم به دنبال قرارداد بهتر هستند. متاسفانه استقلال و  
پرسپولیس مشکلات عدیده اقتصادی دارند. به همین خاطر بازیکنان خوب به این دو تیم نمی روند. در نتیجه به دنبال 

بازیکنان متوسط می روند که بعضا در اندازه اسم استقلال و پرسپولیس نیستند.
وی افزود: هواداران طاقت ندارند که استقلال یا پرسپولیس ببازد. آن ها برد می خواهند. همیشه بهترین بازیکنان را 
جذب می کردند و راه تیم ملی از این دو تیم می گذشت اما الان به دلیل مشکلات و تنش های موجود در دو تیم، بازیکن 
خوب جذب نمی شود. استقلال آن تیم سابق نیست که برایش سر و دست بشکنند چون جاذبه و پول ندارد. البته بازیکنانی 
که استقلال گرفته، جوان و بسیار مستعد هستند اما برای رسیدن به بلوغ تاکتیکی و کامل شدن نیاز به زمان دارند که 
متاسفانه حامیان دو تیم  نمی  توانند منتظر بنشینند تا تیمشان در چند بازی شکست بخورد اما مثلا سرمربی حفظ شود. 

در نتیجه برای او هم  مشکلاتی به وجود می آید.

 اظهارات مدیرعامل باشگاه استقلال در یک برنامه تلویزیونی از شکاف بین مدیران این باشگاه با سرمربی این تیم بعد 
از آتش بس خبر می دهد.

 در اواخر لیگ بیستم شکاف عمیقی بین مدیران باشگاه استقلال و فرهاد مجیدی ایجاد شد تا جایی که تمرینات آبی 
پوشان به اعتصاب کشید و حتی بازیکنان علیه احمد مددی موضع گیری های تندی انجام دادند. 

اختلافات بین طرفین درحالی پیش می رفت که استقلال در تدارک برگزاری فینال جام حذفی بود. آبی پوشان بعد از 
شکست مقابل فولاد در فینال فصل بیستم را هم بدون جام به پایان رساندند اما همه چیز در نقل و انتقالات به فراموشی 

سپرده شد. 
در آن مقطع هیچ کسی متوجه نشد چطور رابطه فرهاد مجیدی با مدیران باشگاه به یکباره خوب شد چون سرمربی 
استقلال در اظهاراتش بارها از ملکیان و مددی رئیس هیات مدیره و مدیرعامل باشگاه تعریف کرد و مدعی شد این 

نفرات در نقل و انتقلات زحمات زیادی کشیدند. 
این صحبت ها باعث فوتبالدوستان و حتی هواداران استقلال شد که چطور سرمربی که تندترین انتقادات را به مدیران 
باشگاه می کرد به یکباره رنگ عوض کرده است. در واقع میان طرفین آتش بس ایجاد شد اما کاملا مشخص بود که 

زخم اختلافات دوباره سر باز خواهد کرد. 
این اتفاق زمانی رخ داد که استقلال بازی مرحله یک هشتم نهایی در لیگ قهرمانان آسیا را به الهلال واگذار کرد و 
درست از همین جا بود که موضع گیری مدیران باشگاه آغاز شد. ابتدا ملکیان و سپس مددی اعلام کردند که در مورد 
فرهاد مجیدی و ادامه همکاری وی در جلسه هیات مدیره تصمیم می گیرند. مسئله ای که قانونی است و در حیطه 

اختیارات مدیران. 
از این اظهارات می توان دو برداشت کرد؛ اول اینکه مدیران استقلال تصمیم دارند به مجیدی اولتیماتوم داده و به وی 
اعلام کنند باید در چارچوب وظایف خود کار کند و بپذیرد که هر چقدر هم محبوبیت داشته باشد در نهایت سرنوشتش 

در اختیار مدیران باشگاه است. 
و دوم اینکه مدیران استقلال تصمیم دارند سرمربی خود را از کار برکنار کنند که البته این موضوع هم چندان بی دردسر 
نخواهد بود زیرا مجیدی با این باشگاه قرارداد دارد و به تازگی قرارداد دستیار ایتالیایی او هم به امضا رسیده و طبعا 

برکناری هر دو نفر برای باشگاه هزینه خواهد داشت. 
با این وجود با اظهارات صورت گرفته پای فرهاد مجیدی خواهد بود و او هشدار مدیران استقلال چه در مقطع فعلی و 

چه برای چند هفته آینده دریافت کرده است. 

 استقلال ۵0 درصد ظرفيت خودش را دارد

اقبالی: تیم مجیدی نیازمند آرامش است
شکاف دوباره بين مديران استقلال با مجيدی ؛

پوست خربزه زیر پای فرهاد مجیدی

که  بود  برتری  لیگ  تیم  آخرین  آبادان  نفت  صنعت 
سرمربی اش برای فصل بیست و یکم را معرفی کرد تا تکلیف 

نیمکت ۱۶ تیم در لیگ بیست و یکم مشخص شود.
بنا بر این گزارش، یحیی گل محمدی، محرم نوید کیا، 
عبدالله  نویی،  قلعه  امیر  کریمی،  فیروز  مجیدی،  فرهاد 
مهاجری،  رضا  ربیعی،  محمد  حسینی،  مجتبی  ویسی، 
علیرضا منصوریان، رسول خطیبی، ساکت الهامی، سیروس 
پورموسوی، مهدی تارتار، رضا عنایتی و علی اصغر کلانتری 
۱۶ نفری هستند که سکان هدایت ۱۶ تیم لیگ برتری در 
فصل بیست و یکم را در دست گرفته و اگر تا زمان شروع 
بازی ها اتفاق خاصی نیفتد، این ۱۶ نفر استارت لیگ بیست 

و یکم را خواهند زد.
3 چهره سرشناس خارج از گود

نام ۳ مربی سرشناس که فصل گذشته در لیگ برتر حضور 
داشتند، در بین این ۱۶ نفر به چشم نمی خورد. جواد نکونام، 
محمود فکری و سید مهدی رحمتی نفراتی هستند که انتظار 
می رفت در لیگ بیست و یکم هم در نقش سرمربی حضور 

داشته باشند، که این طور نشد.
این در حالی است که نکونام و رحمتی در تمام طول فصل 
هدایت فولاد و پدیده را در دست داشتند و محمود فکری 
هم فصل را با استقلال آغاز و با نفت مسجد سلیمان به اتمام 
رساند. هر ۳ مربی هم در تیم های خود نتایج قابل قبولی 
گرفته بودند. به خصوص نکونام که توانست فولاد را برای 

اولین بار به قهرمانی جام حذفی برساند.
البته می توان به این نفرات نام هایی مثل حسین فرکی، 
مجید جلالی، فراز کمالوند و چند نام دیگر را هم اضافه کرد.

تازه واردهای نام آشنا
در بین ۱۶ مربی فصل بیست و یکم، نام هایی دیده می شود 
برتر حضور  باوجود آشنا بودن، فصل گذشته در لیگ  که 

نداشتند و تازه وارد این مسابقات می باشند.
که  است  مربیانی  سرشناس ترین  از  یکی  مهاجری  رضا 
علیرغم سال ها تجربه سرمربیگری در لیگ برتر، مدتی بود از 
این مسابقات دور بود و امسال بار دیگر به سطح اول فوتبال 
اتفاقاً به همان تیمی بازگشت که به نظر  ایران بازگشت و 

می رسد به آن تعلق خاطر دارد. یعنی پدیده.
آشنای  نام  واردان  تازه  از  دیگر  یکی  هم  ویسی  عبدالله 
نیمکت های داغ است. ویسی که حتی سابقه کسب قهرمانی 
در لیگ برتر با استقلال خوزستان را دارد، پس از چند ناکامی 
از جمله در سپاهان و پیکان، مدتی از سطح اول فوتبال ایران 
دور بود که در این فصل جای جواد نکونام در فولاد را گرفت تا 

یکی از مربیان بومی فصل بیست و یکم باشد.
رضا عنایتی و علی اصغر کلانتری هم سرمربیان دو تیم 
هوادار و فجر سپاسی که خودشان این دو تیم را از لیگ یک 
به لیگ برتر رسانده اند، هدایت این دو تیم را بر عهده دارند تا 

از جمله تازه واردان نام آشنای مسابقات باشند.
يک جابجايی مستقيم

جابجایی در بین تیم ها و مربیان در این فصل زیاد بوده، 
اما یک جابجایی کاملًا مستقیم انجام شد و آن هم تعویض 

مربیان دو تیم پیکان و ذوب آهن است تا در فصل جدید 
پیکان  نیمکت  روی  آهن  ذوب  جای  به  حسینی  مجتبی 
نشسته و مهدی تارتار از نیمکت پیکان به نیمکت ذوب آهن 

منتقل شود.
دیگر جابجایی هایی که می توان به آن اشاره کرد حضور 
علیرضا منصوریان در صنعت نفت، فیروز کریمی در تراکتور 
پس از استعفای کمالوند، رسول خطیبی در آلومینیوم اراک و 

سیروس پورموسوی در نفت مسجد سلیمان است.
رفت و برگشت های عجيب در تبريز

پیش از شروع مسابقات اتفاقی عجیب در تراکتور رخ داد 
و در حالی که پرشورها ابتدا کمالوند را به عنوان سرمربی 
معرفی کرده بودند، به یکباره وی از این تیم کنار رفت تا فیروز 
کریمی جانشین او شود. به این ترتیب تراکتور هم با وقفه ای 
چند هفته ای فصل را با همان مربی آغاز می کند که با او به 

پایان رسانده بود.
نيمکت های با ثبات

فصل  سرمربیان  با  را  جدید  فصل  که  هستند  تیم هایی 
از؛  عبارتند  تیم ها  این  که  می کنند  آغاز  خود  گذشته 
پرسپولیس و یحیی گل محمدی، سپاهان و محرم نوید کیا، 
استقلال و فرهاد مجیدی، گل گهر و امیر قلعه نویی، مس 
رفسنجان و محمد ربیعی و بالاخره نساجی و ساکت الهامی.

از بین ۶ تیمی که فصل جدید را با مربیان فصل گذشته 
شأن آغاز می کنند، به جز استقلال و نساجی، ۴ تیم دیگر 
مربیان فعلی خود را از ابتدای فصل گذشته در اختیار دارند.

با دوام ترين مربی ليگ برتر
محمد ربیعی در بین مربیان شاغل در لیگ برتر رکورد با 
دوام ترین مربی را به خود اختصاص می دهد. او برای دومین 
سال پیاپی هدایت تیم مس رفسنجان در لیگ برتر را عهده 
دار است و پیش از آن نیز در یک فصل هدایت این تیم را در 
لیگ یک بر عهده داشت تا امروز با ۳ سال متوالی حضور در 
یک تیم به عنوان سرمربی، با دوام ترین مربی حاضر در لیگ 

برتر باشد.
دومين فصل بدون مربی خارجی

نکته حائز اهمیت این است که هر ۱۶ سرمربی وطنی بوده 
و هیچ مربی خارجی در لیگ برتر شاغل نیست که این اتفاق 
برای دومین سال پیاپی رخ داده است. البته که قانون منع 
استفاده از مربی و بازیکن خارجی هم در رقم خوردن این 

اتفاق بدون نقش نبوده است.
ترکيب اوليه تيم ها

این آرایش، آرایش اولیه تیم ها برای حضور در لیگ برتر 
است و قطع به یقین در میانه راه شاهد تغییراتی در نیمکت 

تیم های لیگ برتری خواهیم بود.
هستند مربیانی که امروز مسئولیت هدایت هیچ تیمی را بر 
عهده ندارند، اما آنها در صف انتظار برای ورود به لیگ برتر 
نشسته اند و در صورت لغزش هر یک از مربیان لیگ برتری، 

ممکن است این تعویض ها با سرعت انجام گیرد.
تجربه و سابقه نشان می دهد که لیگ برتر ایران از هفته های 

پنجم به بعد ظرفیت تغییر روی نیمکت را دارد.

گزارشی ازوضعيت سرمربيان ليگ برتری؛
مردان 1۶ نیمکت و بیرون ماندن ۳ چهره معروف
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 رئیس قوه قضاییه خطاب به دادیاران و بازپرس ها و قضات گفت: در گام 
اول در مواجهه با مراجعان خود قرار متناسب صادر کنید و تا آنجا که مقدور 

است و لازم نیست از صدور قرار بازداشت موقت پرهیز شود. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای  روزپنجشنبه در 
بیستمین همایش سراسری دادستان های عمومی، انقلاب، نظامی و ویژه 
روحانیت که به منظور بررسی راهکارهای اساسی تحول و تعالی در دادسراها 
برگزار شد، اظهارداشت: امروز نه تنها مردم متدین و متعهد و انقلابی ما، 
بلکه مردم جهان بیش از همیشه تشنه عدالت هستند و عدالت را مطالبه 

می کنند.
رئیس قوه قضاییه افزود: این مطالبه راه را برای تحقق و گسترش عدالت که 
از وظایف مهم نظام اسلامی ما و قوه قضاییه است هموارتر و البته مسئولیت 

منادیان عدالت را بسیار سخت تر و سنگین تر می کند.
محسنی اژه ای علت سخت تر و سنگین تر شدن مسئولیت منادیان عدالت 
در شرایط فعلی را تلاش های کسانی دانست که به تشنگان عدالت، به جای 
عرضه عدالت سراب آن را پیشنهاد می کنند و عدالت را به گونه ای تفسیر 

می کنند که سبب اخلال و تأخیر در دستیابی به عدالت می شود.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به ضرورت تحول و تعالی به عنوان نیاز امروز 
دستگاه قضا به تبیین الزامات و ارکان این تحول و تعالی پرداخت و مهم ترین 

عامل را نیروی انسانی مستعد و باانگیزه و کارآمد و با انرژی معرفی کرد.
محسنی اژه ای افزود: علاوه بر داشتن نیروی انسانی کاردان و با انگیزه 
و با روحیه جهادی باید حتما نسبت به گذشته نوآوری هایی در عرصه کار و 
خدمت داشته باشیم و با همان ساز و کارها و ابزار مرسوم و متعارف تحول 

اساسی ایجاد نمی شود.
محسنی اژه ای افزود: در این شرایط که مردم مطالبه گر عدالت هستند و 
رفع تبعیض مطالبه است، همه دستگاه ها موظف به تحقق عدالت هستند 

اما وظیفه عدلیه به عنوان نماد بروز و ظهور عدالت سنگین تر است.
وی تأکید کرد: اگر می خواهیم ظالمین و متعدیان به حقوق مردم و جامعه 
و حقوق عامه را سر جای خود بنشانیم هم باید خودمان حقیقتاً عامل به اوامر 

الهی و ناهی منکرات باشیم و هم حامی آمران به معروف و ناهیان از منکر.
به  تحقق عدالت  در  را  آنکه سهم خود  برای  قوه قضاییه گفت:  رئیس 
درستی بپردازیم باید مردم رابه خوبی بشناسیم و مسائل آنها را مورد توجه 
قرار دهیم و خوب و بد را دقیق تشخیص دهیم و به طور جدی در خدمت 
مردم به خصوص کسانی باشیم که حقی از آنها تضییع شده و مورد تعدی 

قرار گرفتند.
قوه قضاييه بايد پناهگاه همگان باشد

محسنی اژه ای افزود: قوه قضاییه باید ملجا و پناهگاه همگان باشد و اگر 
کسی احساس کرد که مورد ظلم قرار گرفته و برای تظلم خواهی به عدلیه 
مراجعه کرده باید بیش از همه مورد توجه قرار گیرد و برای استیفای حق و 

رفع ظلم از او تلاش کنیم.

وی ادامه داد: اگر جایی به حقوق عامه دست اندازی شد با قاطعیت باید 
عمل کنیم و در این میان دادستان ها به عنوان مدعی العموم نقش پررنگ 
و سنگینی دارند و باید روز به روز با حساسیت بیشتری به وظیفه شان عمل 
کنند. رئیس قوه قضاییه یکی از مهم ترین مسائل در شرایط کنونی را افزایش 
اعتماد عمومی و امیدبخشی به آحاد مردم به خصوص جوانان عنوان کرد 
و گفت: تحقق این دو مسئله نیازمند کارآمدی و اقدامات عالمانه و توجه 
به خواسته های به حق مردم و مشارکت دادن آنها در سرنوشت خودشان و 

استفاده از ظرفیت های مردمی و برای رفع مشکلات است.
محسنی اژه ای افزود: اگر شناخت درستی از شرایط کشور و اولویت ها 
نداشته باشیم و کار عالمانه انجام ندهیم و از نیروهای توانمند و باانگیزه به 
خوبی بهره  نبریم و مردم را در سرنوشت خویش مشارکت ندهیم و از آنها برای 

رفع مشکلات کمک نگیریم امید و پیشرفت حاصل نمی شود.
وی خاطر نشان کرد: دشمن در نقطه مقابل این حرکت با تمام نیروی خود 
وارد میدان شده و جنود شیطان نیز در قالب های مختلف به صحنه آمده تا 
مردم را ناامید کند و به آنها بگوید که این ساختارها و سازکارها کارآمد نیست 
و مسئولین از مردم جدا هستند و آنگونه که باید و شاید به فکر مردم نیستند.

دولت باید نظارت های درونی را در راستای مقابله با فساد تقویت کند
محسنی اژه ای اظهارداشت: وظیفه همه مسئولان در برابر این تهدیدات 
و اقدامات دشمن در گام اول آگاهی بخشی نسبت به اقدامات دشمن است 
و در گام دوم باید با بصیرت اولویت ها تشخیص داد و با همت مضاعف در 
جهت رفع مشکلات مردم به تأمین معیشت آنها و بهبود وضعیت اقتصادی 

گام برداشت.
وی در همین راستا حمایت از تولید و فعالان اقتصادی و مبارزه با فساد و 
مفسدان و رانت خوارن و انحصارگران و برخورد با تبعیض ها و حذف بسترها و 
گلوگاه های فسادزا را در جهت وتغییر وضع موجود به نفع مردم و گره گشایی 

از کار آنها مورد تأکید قرار داد.
رئیس دستگاه قضا گفت: قوه قضاییه علاوه بر برخورد جدی با مفسدان و 
کسانی که در این شرایط حساس کالاهای مورد نیاز مردم را احتکار کرده و با 
قیمت گزاف عرضه می کنند و موجب اثرگذاری فشارهای دشمن می شوند و 
همچنین جلوگیری از قاچاق، دولت را در رفع موانع تولید، شناسایی و معرفی 

آسیب ها در جهت اصلاح قوانین و حذف بسترهای فسادزا یاری می دهد.
محسنی اژه ای در عین حال این نکته را نیز متذکر شد که دولت باید 
نظارت های درونی را در راستای مقابله با فساد در سیستم اجرایی تقویت کند

حراست ها و بازرسی دستگاه ها باید بیش از پیش فعال شوند
رئیس قوه قضاییه افزود: حراست ها و بازرسی دستگاه ها باید بیش از پیش 
فعال شوند و به گونه ای حسابرسی کنند و سامانه ها را فعال نمایند تا با ایجاد 

شفافیت امکان فساد و تکرار برخی مسائل گذشته وجود نداشته باشد.
وی خاطر نشان کرد: دستگاه قضایی نیز با ایجاد تحول در مسیر تعالی و با 
نیروهای کارآمد و دارای روحیه جهادی و انقلابی و پاک و متدین در برخورد با 

مصادیق فساد در کنار دولت خواهد ایستاد.
دادسراها  در  تعالی  و  تحول  اساسی  راهکارهای  به  قضاییه  قوه  رئیس 
پرداخت و با اشاره به سختی کار دادستان ها و دادسراها، از آنها به عنوان 
کسانی یاد کرد که در صف اول تحقق عدالت، مبارزه با جرائم و مقابله با 

ظالمان و قانون شکنان و متعدیان به حقوق مردم قرار دارند.
محسنی اژه ای گفت: کسانی که به دادیاران و بازپرس ها و دادستان ها 
و مسئولان اجرای احکام مراجعه می کنند یا مورد ظلم قرار گرفته اند و یا 
متهمانی هستند که از یک سوی دعوا به عنوان مجرم شناخته می شوند و 

شاکی انتظار برخورد قاطع و بازدارنده با این افراد را دارد.
وی ادامه داد: نوع کار دادسراها و حجم کار آنها بسیار زیاد است و کسانی 
که به شعب دادیاری مراجعه می کنند به دلیل تألماتی که دارند اصرار و انتظار 
سرعت عمل در رسیدگی به کارشان را دارند و میزان مراجعات و پرونده ها در 

این مراکز بسیار بالاست.
با تأمين قرار از سوی متهم بلافاصله دستور رفع بازداشت صادر شود

محسنی اژه ای افزود: آنجا که قانون الزام کرده و قاضی تشخیص می دهد 
باید قرار بازداشت موقت صادر شود به قانون عمل کنید اما اگر نیازی به 
چنین قراری نبود از صدور آن خودداری کنید زیرا علاوه بر عوارض برای 
جامعه و خانواده و خود متهم باعث مشکلاتی برای دستگاه قضا نیز می شود.
وی درباره قرارهای منجر به بازداشت نیز تأکید کرد که حدالامکان به 
گونه ای عمل شود که با تأمین قرار از سوی متهم یا اطرافیان بلافاصله دستور 

رفع بازداشت صادر شود.
محسنی اژه ای درباره صدور قرارهای قضایی محدودیت زا نیز متذکر شد که 

تا حد امکان از صدور این  نوع قرارها اجتناب شود.
ممنوع الخروج بودن افراد همان لحظه اعلام شود

محسنی اژه  ای گفت: اگر صدور قرارهایی چون ممنوع  الخروجی ضرورت 
داشت، در گام اول در صورت عدم منع قانونی به فرد اعلام شود و در گام دوم 

نیز به محض رفع ضرورت، محدودیت برداشته شود.
وی ادامه داد: اگر قاضی تشخیص می دهد که باید کسی ممنوع الخروج 
شود و مشکل امنیتی هم پیش نمی آید، همان لحظه باید او را در جریان قرار 
دهد؛ نه این که فرد وقتی همراه با خانواده یا هیأت کاری می خواهد به سفر 
برود و متحمل هزینه شده، در فرودگاه متوجه شود که نمی تواند از کشور 

خارج شود.
محسنی اژه  ای خاطرنشان کرد: در مدت اخیر با مصادیقی در این زمینه 
برخورد کرده ام که میشد به فرد قبل از حضور در فرودگاه ممنوع الخروجی 

اطلاع داده شود.
پرهيز از توقيف مواد اوليه و ابزار توليد

رئیس قوه قضاییه توصیه ای برای حمایت از تولید داشت و گفت: باید از هر 
اقدامی از جمله توقیف مواد اولیه و ابزار تولید که موجب تعطیلی کارگاه ها و 
کارخانه ها می شود، پرهیز و تلاش کرد از راه های قانونی دیگر استفاده شود.

محسنی اژه ای افزود:  در توقیف اموال و پلمب اماکن نیز اگر اموال توقیفی 
منقول است، باید در محل و شرایط مناسبی نگهداری شود که خسارتی به 

آن وارد نشود.
وی با بیان این که این اموال باید پس از توقیف بلافاصله تعیین تکلیف شود، 
افزود: اکنون برخی اموال توقیفی در مواردی به شکل نادرستی در انبارهای 
سازمان اموال تملیکی نگهداری می شوند که به نفع کشور تولید، اقتصاد و 

مردم نیست.
وی به بازپرس ها و دادستان ها توصیه کرد که در دستورات شان به ضابطان 
موضوع را دقیق و شفاف تبیین کنند و بر روند اجرای کار نیز نظارت دقیق 

داشته باشند تا طبق خواسته آنها عمل شود.
برخی مقررات مربوط به کارشناسی ها نيازمند اصلاح است

رئیس قوه قضاییه به مسئله کارشناسی ها اشاره و از آن به عنوان یکی از 
عوامل اطاله  دادرسی یاد کرد.

وی گفت: برخی مقررات مربوط به کارشناسی ها نیازمند اصلاح است که 
در حال پیگیری است اما برخی از مشکلات ناشی از عملکرد کارشناسان 
است که کارشناسی هایب مکرر و متعدد، کارشناسی های غیرضروری و 

اختلافات فاحش غیرقبول از جمله آنهاست.
محسنی اژه ای بر همین اساس خاطر نشان کرد: باید از کارشناسی های 
غیرضروری پرهیز شود و درهرجا که لازم به نظر تخصصی کارشناسی بود باید 
موضوع شفاف و واضح اعلام و برای آن زمان تعیین گردد و قاضی روند کار 
را پیگیری کند تا هرجا کوتاهی شد برخورد شود. رئیس دستگاه قضا ادامه 
داد: اگر کاشناسی های دوم و سوم با کارشناسی های اولیه اختلاف فاحش 
داشت هم باید از کارشناسان مربوطه توضیح خواسته شود و هم موضوع 

برای رسیدگی به مراجع مربوطه اطلاع داده شود.
تدبير در رسيدگی به پرونده های کثيرالشاکی

وی از دادستان ها و دادسراها خواست که در پرونده های کثیرالشاکی نیز از 
ابتدا تدبیر و مدیریت کنند تا روند کار به گونه ای باشد که مردم هرچه سریعتر 

به حقوقشان برسند و برای آنها و دستگاه قضا گرفتاری به وجود نیاید.
محسنی اژه ای گفت: در پرونده هایی که حاشیه های سیاسی و اجتماعی 
ایجاد می کند نیز حتماً با کارشناسان و متخصصان امر مشورت شود تا از 

تبعات این نوع پرونده ها مدیریت شود.
رئیس دستگاه قضا همکاری دادستان ها و دادسراها با بخش های نظارتی 
را نیز مورد تأکید قرار داد و گفت: همه می خواهیم کار ما به بهترین نحو 
انجام شود و باید از نیروهای نظارت که می خواهند شما را در رفع مشکلات و 

آسیب ها کمک کنند استقبال کنید.
محسنی اژه ای اجتناب از مواضع تهمت را نیز به همکاران دادستانی و 
دادسراها متذکر شد و گفت: همه باید مراقب باشیم که اگر دوست، رفیق و 
همکار ما دچار لغزش و خطا شد در همان لحظه اول به او تذکر دهیم و او را 

متنبه نماییم تا دچرا سقوط نشود.

رئيس قوه قضاييه:
از صدور قرار بازداشت موقت پرهیز شود

يک تحليلگر حوزه سياست بين الملل  مطرح کرد:

سازمان همکاری شانگ های و تکمیل 
نگاه ایران به شرق

علی اصغر زرگر« تحلیلگر حوزه سیاست بین الملل «اظهار داشت: همکاری های 
استراتژیک ایران با اعضای سازمان همکاری شانگهای، نگاه و رویکرد ایران به شرق 

را تکمیل می کند. 
در واقع، سازمان شانگهای با راهبری دو قدرت مهم شرقی جهان به نوعی در تلاش 

برای موازنه سازی برابر آمریکا و غرب است.
در این میان، جمهوری اسلامی ایران بنا به ملاحظات سیاسی، اقتصادی و امنیتی 

توجهی ویژه به سازمان همکاری شانگهای دارد.
در همین خصوص، در گفت و گو با »علی اصغر زرگر« تحلیلگر حوزه سیاست 

بین الملل دلایل این توجه ویژه را جویا شده ایم؛
سازمان شانگهای با توجه به حضور دو قدرت بزرگ جهانی يعنی چين و 

روسيه چه سهمی در مناسبات بين المللی دارد؟
سازمان همکاری شانگهای که در سال ۲۰۰۱ میلادی از سوی کشورهای چین و 
روسیه و چهار کشور قزاقستان ، تاجیکستان، ازبکستان و قرقیزستان پایه گذاری شد، 
اکنون در سال ۲۰۲۱ با نهایی شدن مراحل عضویت هندوستان، پاکستان و ایران و 
سه عضو ناظر مغولستان ، افغانستان و بلاروس گستره جغرافیایی بسیار وسیع تری 

به خود گرفته است.
این سازمان از درون رقابت قدرت های بزرگ بر سر منطقه ژئوپولتیک آسیای میانه 
ظهور کرد و در واقع در پاسخ به بر قرار کردن موازنه در برابر نفوذ آمریکا و ناتو در این 
منطقه پایه گذاری شده است. در این شکی نیست که نقش دو قدرت چین و روسیه  

در اهداف این سازمان تعیین کننده است.
اهداف رسمی سازمان بسیار گسترده است و شامل مسائل امنیتی در آسیای 
میانه به خصوص، تروریسم، جدایی طلبی، و افراط گرایی، همکاری های اقتصادی، 
افزایش سطح بازرگانی و همکاری های بانکی برای فراهم کردن سرمایه جهت طرح 
های مشترک سرمایه گذاری، همکاری های فرهنگی و نهایتا تشکیل باشگاه مشترک 

انرژی است که از خواسته های روسیه محسوب می شود.
بنابراین سازمان شانگهای یک نهاد منطقه ای برای همکاری های چند جانبه در 
حوزه های سیاسی، امنیتی، اقتصادی و فرهنگی و با تاکید بر حفظ و ثبات مرزها و 
حاکمیت ملی کشورها است. این سیاست ها در مخالفت با سیاست های یکجانبه 

گرایی ایالات متحده آمریکا است.
آیا این سازمان از ظرفیت های لازم برای مقابله با این یکجانبه گرایی برخوردار است؟

از اهمیت تشکیل این سازمان و اهداف همه جانبه آن همین بس که مساحت کل 
سرزمین های تحت حاکمیت کشورهای عضو و ناظرین بیش از ۳۵ میلیون کیلومتر 
مربع و با جمعیتی بیش از سه میلیارد یا حدودا بیش از ۴۰ درصد جمعیت دنیا را 
در بر می گیرد. از این رو باید گفت که این سازمان ظرفیت بسیار فراوانی در شکل 
گیری ساختارهای امنیتی حوزه پیرامونی خودش خواهد داشت و برگزاری نشست 
در روزهای ۱۶ و ۱۷ سپتامبر خود گویای تلاش اعضای این سازمان برای ایفای نقشی 

فعالانه تر در بحران های منطقه به خصوص افغانستان است.
خروج نیروهای آمریکا و ناتو از افغانستان و تسلط گروه طالبان بر این کشور از 
تحولات مهمی است که شایسته توجه سازمان خواهد بود. اگر چه این سازمان 
بصورت آشکار به دنبال تقابل با منافع هیچ کشوری نبوده و رسما هدف همکاری های 
چند جانبه برای حفظ امنیت را پیگیری کرده است ولی واقعیت این است که محور 
روسیه و چین به انضمام ایران به نوعی در حال حرکت به سمت تقابل با نفوذ آمریکا 

در منطقه هستند.
همکاری ايران با اعضای سازمان شانگهای حامل چه فرصت هايی برای کشور 

است؟
با توجه به گستردگی جغرافیایی و اهداف سازمان، عضویت رسمی و کامل ایران در 
این سازمان حامل اثرات سیاسی، امنیتی و اقتصادی فراوانی است. از سوی دیگر 
ایران مدت ها است که یکی از حامیان جدی برنامه بعضی از کشورهای عضو به ویژه 
روسیه در مقابله با تروریسم و مواد مخدر بوده است و اکنون عملا به این هدف سازمان 
پیوسته است. ایران همچنین عملا در مسیر کریدور شمال به جنوب و شرق به غرب 
قرار دارد که می تواند نقش تاریخی خود را با وجود بدخواهی بعضی از کشورها ایفا 
کند. علاوه بر این، منابع غنی انرژی نفت و گاز ایران که مورد نیاز چین و هند ، دو عضو 
پر جمعیت سازمان است همراه با همکاری های استراتژیک ایران با این دو کشور و در 

کنار همکاری های امنیتی شانگهای، نگاه و رویکرد ایران به شرق را تکمیل می کند.
آيا سند جامع همکاری های ۲۵ ساله ايران و چين و همچنين همکاری های 
اقتصادی و سياسی ايران با روسيه را می شود در همين چارچوب مورد بررسی 
قرار داد و قائل به نوعی هم افزايی در چارچوب سازمان همکاری شانگهای بود؟
همکاری های اقتصادی ایران و چین از یک طرف و ایران و روسیه از طرف دیگر در 
قالب قراردادهای درازمدت ، در صورتی که با توسعه و سرمایه گذاری های داخلی 
ایران همراه شود، راهگشای بسیاری از مسایل اقتصادی و توسعه ای سریع ایران 

خواهد شد.
نهایتا عضویت ایران در سازمان شانگهای به عنوان یک نهاد قدرتمند منطقه ای 
که در تقابل با نفوذ و یکجانبه گرایی آمریکا و ناتو و تضعیف هژمونی آنها در جهان 
است،  می تواند موضع ایران را در خاورمیانه تقویت کند و حتی در مذاکرات برجامی 
که روسیه و چین دو عضو دایمی شورای امنیت سازمان ملل شرکت دارند، امتیازات 

بیشتری برای لغو تحریم ها از آمریکا اخذ کند.

در  گذاری«  »سرمایه  امنیت  اینکه  بیان  با  ایران  اسلامی  جمهوری  رئیس   
گرو امنیت »سرمایه« و »سرمایه گذار« است تاکید کرد: امنیت هر دو در دولت 
سیزدهم تضمین و زمینه سرمایه گذاری ایرانیان در داخل کشور از جمله تسهیل 

و تسریع صدور مجوزها فراهم شده است. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دولت، آیت الله سید ابراهیم رئیسی که به 
تاجیکستان سفر کرده شامگاه پنجشنبه با ایرانیان مقیم این کشور دیدار و گفت 

وگو کرد. 
وی با بیان اینکه ایرانیان در هر جای دنیا سفیران ایران و نماد عظمت کشور 
هستند، گفت: اگر چه دشمن سعی کرده در مسیر پیشرفت ملت ایران مانع ایجاد 
کند، اما ملت ایران نشان داده با عزم و اراده ای راسخ همه موانع را از سر راه رشد 

و تعالی خود کنار می زند.
 رئیسی ایرانیان خارج از کشور را فرصت و ظرفیتی گرانبها در مسیر پیشرفت 
ایران اسلامی توصیف کرد و افزود: ایرانیان عزیز خارج از کشور همواره تلاش 
کرده اند، میهن شان را در حوزه های اقتصادی، علمی، فنی و مهندسی از داشته 

ها و توانمندی هایشان بهره مند کنند.
وی با تاکید بر اینکه باید در عمل به ظرفیت ایرانیان خارج از کشور توجه کرد و 
آن را در خدمت پیشرفت و گسترش ارتباطات کشور قرار داد، اظهار داشت: این 
ظرفیت می تواند در حوزه های مختلف نقش آفرین بوده و تبدیل به دارایی های 
ماندگاری برای کشور شود. دستگاه های مسئول باید زمینه لازم برای این مهم را 

در کشور تمهید کنند.
رئیس جمهوری با اشاره به اینکه کشورهای همسایه و به ویژه کشورهایی که 
دارای حوزه تمدنی مشترک با ایران هستند، ترجیح می دهند ارتباط خود را با 
ایران در همه حوزه ها گسترش دهند، تصریح کرد: درست است که مسئولیت 
بخش رسمی و سازمانی برقراری و توسعه ارتباطات خارجی کشور با وزارت امور 
ایرانیان خارج از کشور از جمله در  ایران است، اما  خارجه و سفارتخانه های 
تاجیکستان نقش موثر و مهمی در گسترش و تعمیق روابط ایران با سایر کشورها 

دارند.
 رئیسی فعال شدن و رونق یافتن صادرات کالا و خدمات از ایران به کشورهای 
همسایه و منطقه را جزو برنامه های اصلی و اولویت دار دولت سیزدهم برشمرد و 
خاطرنشان کرد: صادرات کالا و خدمات از ایران به کشورهای دیگر و به خصوص 
همسایگان می تواند عامل مهمی در ارتقای سطح روابط خارجی کشورمان باشد.
رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه همه دستگاه های مسئول باید برای تسهیل 
زمینه صادرات کالا و خدمات ایرانی تمام تلاش خود را به کار گیرند، گفت: در کنار 
تلاش برای تسهیل زمینه صادرات، باید مراقب بود کالای بی کیفیت و یا حتی کم 
کیفیت از ایران صادر نشود چرا که کالای ایرانی باید معرف دقت، سلامت کاری 
و توانمندی ایران باشد. رئیسی با بیان اینکه هیچ کشوری توسعه نیافته، الا اینکه 
سیاست خارجی و وزارت خارجه آن در خدمت صادرات محصولات و خدمات آن 
کشور قرار گرفتند، اضافه کرد: یکی از مهمترین الزامات پیشرفت کشور این است 

که وزارت امور خارجه، اولویت خود را دیپلماسی اقتصادی بداند.
رئیس جمهوری اظهار داشت: وزارت امور خارجه باید در شناسایی بازارهای 
هدف کالا و خدمات ایرانی فعال شود و مسیر رسیدن به آن را تسهیل کند. استان 
های مرزی کشور نیز در این زمینه ماموریتی مضاعف بر عهده دارند چرا که کالا و 

خدمات ایرانی به ویژه در کشورهای همسایه طرفداران زیادی دارد.
از  اقتصادی  دیپلماسی  و  اقتصاد  برای  معاونتی  ایجاد  به  اشاره  با  رئیسی   
سوی وزیر امور خارجه تصریح کرد: دولت سیزدهم برای فعال کردن دیپلماسی 
اقتصادی برنامه دارد و از این پس میزهای اقتصادی فعال و فعال تر می شود و 
کار توسعه بازارهای صادراتی و تقویت تعاملات اقتصادی کشور را به شکل جدی و 

عملیاتی پیش می بریم و موانع برطرف خواهد شد.
رئیس جمهوری، در ادامه سخنان خود با بیان اینکه امروز بستر برای سرمایه 
گذاری ایرانیان خارج از کشور در بخش های مختلف مهیاست و امنیت سرمایه و 
سرمایه گذار کاملا تضمین شده است، خاطرنشان کرد: امنیت »سرمایه گذاری« 
در گرو امنیت »سرمایه« و امنیت »سرمایه گذار« است که هر دو در دولت سیزدهم 
تضمین شده است و زمینه سرمایه گذاری ایرانیان در داخل کشور را به طرق 
مختلف از جمله تسهیل و تسریع صدور مجوزها فراهم کرده و از فعالیت شرکت 

های ایرانی در خارج از کشور حمایت می کنیم.
اولويت دولت ايران اقتصادی است

 رئیس جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه سطح روابط اقتصادی ایران و 

بلاروس کافی و راضی کننده نیست، گفت: تکمیل هر چه سریع تر پروژه های 
مشترک دو کشور می تواند روند گسترش تعاملات اقتصادی دوجانبه را تسریع و 

تسهیل کند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی عصر روز پنجشنبه در نخستین روز از سفر به 
تاجیکستان، در دیدار "الکساندر لوکاشنکو" رئیس جمهوری بلاروس که با حضور 
وی در محل اقامت رئیس جمهوری کشورمان برگزار شد با تاکید بر این که اولویت 
دولت ایران اقتصادی است، افزود: به دنبال توسعه مناسبات اقتصادی در منطقه 
هستم و به وزرای اقتصادی و فنی دستور داده ام پیگیر اجرای توافقات مشترک 

باشند.
آیت الله رئیسی خاطر نشان کرد: تهران و مینسک زمینه ها و ظرفیت های بسیار 
خوبی برای گسترش روابط دارند و روابط خوب و سازنده سیاسی دوجانبه می تواند 
به عملیاتی شدن هر چه بیشتر و سریع تر این ظرفیت ها کمک موثری کند. تامین 
متقابل کالاها و خدمات مورد نیاز ایران و بلاروس از یکدیگر یکی از زمینه های 

خوب تقویت مناسبات اقتصادی است.
آیت الله رئیسی به اعتراف دولتمردان آمریکایی مبنی بر شکست سیاست فشار 
حداکثری ضد مردم ایران اشاره کرد و اظهار داشت: توسعه مناسبات منطقه ای 
یکی از راه های مقابله با تحریم است و کشورهایی مثل ایران و بلاروس زمینه و 

راه های غلبه بر تحریم ها را پیدا کرده اند.
تحريم ها مانع پيشرفت ايران نبوده و نيست 

رییس جمهوری همچنین در دیدار با رییس جمهور ازبکستان، گفت: سطح 
روابط اقتصادی دو کشور باید متناسب با روابط سیاسی ارتقا یابد و فعال شدن 
کمیسیون مشترک همکاری ها و مشارکت بخش خصوصی در گسترش روابط و 

تعاملات اقتصادی دو کشور کمک می کند. 
این دیدار روز - پنجشنبه - شوکت میرضیایف رییس جمهوری ازبکستان و آیت 
الله سید ابراهیم رییسی، ریییس جمهوری ایران در حاشیه نشست شانگهای در 

دوشنبه پایتخت ازبکستان انجام شد.
رییسی در این دیدار با تبریک فرارسیدن سی امین سالگرد استقلال ازبکستان 
بخش  فعالان  مشارکت  و  همکاری ها  مشترک  کمیسیون  شدن  فعال  گفت: 
خصوصی می تواند نقش موثری در گسترش روابط و تعاملات اقتصادی دو کشور 

ایفا کند.
همکاری  سازمان  آتی  دوره  بر  ازبکستان  ریاست  تبریک  با  رییس جمهوری 
شانگهای خطاب به همتای ازبک خود اظهار داشت: معتقدم نگاه مثبت و سازنده 
جنابعالی می تواند برای منطقه و کشورهای عضو سازمان شانگهای برکات و ثمرات 

زیادی به همراه داشته باشد.

رییس دولت سیزدهم در ادامه سخنان خود در این دیدار با تاکید بر اینکه تحریم 
ها مانع پیشرفت ایران نبوده و نیست، گفت: در عین حال به دنبال رفع تحریم های 

ظالمانه علیه جمهوری اسلامی هستیم.
با  و  فراگیر  از تشکیل دولتی  ایران  رییسی تصریح کرد: جمهوری اسلامی 
مشارکت همه گروه ها و اقوام در افغانستان که به استقرار صلح و ثبات در این کشور 

منتج شود، حمایت می کند.
سوابق تمدنی ازبکستان و ایران نقش بسزایی در گسترش روابط دو کشور دارد

 ظرفيت گسترش مناسبات بين تهران و اسلام آباد وجود دارد
 رئیس جمهوری در دیدار با نخست وزیر پاکستان با بیان اینکه ظرفیت های 
دست نخورده و ارزشمندی در ایران و این کشور برای گسترش مناسبات وجود 
دارد،گفت: عزم جمهوری اسلامی ایران ارتقای روابط و همکاری های منطقه ای 

به ویژه با کشورهای همسایه است و در این میان پاکستان جایگاه خاصی دارد. 
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور بعد از ظهر روز پنجشنبه در 
جریان سفر به تاجیکستان، در دیدار عمران خان نخست وزیر پاکستان، روابط دو 
کشور را با توجه به اشتراکات تاریخی و فرهنگی، فراتر از همسایگی توصیف کرد 
و گفت: نباید اجازه دهیم فتنه گری و شیطنت بیگانگان این روابط خوب را تحت 

تاثیر قرار دهد.
رئیسی با اشاره به مرز طولانی دو کشور و ظرفیت گسترش تعاملات اقتصادی 
در مناطق مرزی گفت: استقرار امنیت در مناطق مرزی می تواند ظرفیت های 
قابل توجه این مناطق برای تعاملات و تبادلات اقتصادی و تجاری را فعال کرده و 

به شکوفایی آبادانی این مناطق نیز کمک کند.
کليد حل مشکلات افغانستان، تشکيل حکومت فراگيراست 

قبول  با  پاکستان  وزیر  نخست  با  خود  گفتگوی  ادامه  در  جمهوری  رئیس 
درخواست وی برای برگزاری نشست مشترک درباره تحولات افغانستان، افزود: 
باید تلاش کرد حکومتی در افغانستان شکل بگیرد که همه اقوام و گروه ها را 
در بر گرفته و برخاسته از اراده آحاد مردم این کشور باشد. کلید حل مشکلات 
افغانستان، تشکیل حکومت فراگیر و جلوگیری از مداخلات بیگانگان در امور این 

کشور است.
آیت الله رئیسی تصریح کرد: سابقه ۲۰ سال حضور نیروهای آمریکایی و غربی 
در افغانستان هیچ نتیجه ای جز خرابی، آوارگی و کشتار بیش از ۳۵ هزار کودک 
و هزاران زن و مرد افغانستانی نداشت.خروج نیروهای آمریکایی فرصتی تاریخی 
برای شکل گیری حکومتی مردمی در افغانستان و برقراری آرامش در این کشور 

و منطقه است.
روابط تهران و ايروان همواره دوستانه و سازنده بوده است

 آیت الله رئیسی همچنین  روز جمعه در دومین روز از سفر به تاجیکستان، در 
دیدار »نیکول پاشینیان« نخست وزیر ارمنستان که در اقامتگاه رییس جمهوری 
کشورمان برگزار شد، ضرورت افزایش سطح کنونی مناسبات اقتصادی ایران و 

ارمنستان را مورد تاکید قرار داد.
وی افزود: تشکیل کارگروه های تخصصی در موضوعات اقتصادی از جمله در 
زمینه تبادل انرژی، حمل و نقل، پروژه های تولیدی مشترک و مبادلات مالی می 

تواند محرک مناسب و نقطه عطفی در ارتقای سطح تعاملات دو کشور باشد.
رئیسی با اشاره به توانمندی صنعتی و بخش خصوصی ایران برای تامین کالا 
و خدمات مورد نیاز ارمنستان تصریح کرد: کارگروه های تخصصی باید بر اساس 
یک جدول زمانی توافقات و همکاری های اقتصادی را به پیش برده و مشکلات و 

موانع احتمالی در عملیاتی شدن این توافقات را برطرف کنند.
 ايران به دنبال حل و فصل مسئله هسته ای از طريق گفت وگو است

آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی همچنین روز جمعه در دومین روز از سفر به 
تاجیکستان، در دیدار »قاسم توقایف« رییس جمهوری قزاقستان که در اقامتگاه 
رییس جمهوری کشورمان برگزار شد، تحولات افغانستان را موضوع مشترک همه 
کشورهای منطقه عنوان کرد و افزود: مشکلات افغانستان صرفا با تشکیل دولتی 
فراگیر و با مشارکت همه اقوام و گروه ها که بتواند صلح و ثبات را در این کشور 
برقرار کند و پرهیز کشورهای خارجی از مداخله در امور افغانستان حل و فصل 

خواهد شد.
رییس جمهوری با بیان اینکه ایران به دنبال حل و فصل مسئله هسته ای از 
طریق گفت وگو است، تاکید کرد: البته چنانکه پیش تر نیز اعلام شده است، 
مذاکره را برای مذاکره نمی خواهیم و به دنبال مذاکراتی هستیم که به حل مساله 

و رسیدن به نتیجه منجر شود.

رئيسی  درجمع ايرانيان مقيم تاجيکستان:

امنیت »سرمایه« و »سرمایه گذار« را در دولت تضمین کردیم
ايرانيان خارج از کشور درخدمت پيشرفت کشور قرارگيرند
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مدیرکل بیمه سلامت استان از توقف چاپ دفترچه کاغذی بیمه و کارت سلامت از 
مهرماه خبر داد.

محمدرضا فخاریان قمی  روز چهارشنبه در نشست  خبری با اصحاب رسانه گفت:از 
مهرماه برای هیچ یک از بیمه شدگان بیمه سلامت دفترچه کارتی صادر نمی شود و 
نیاز است بیمه شدگان صندوق روستایی و بیمه سلامت همگانی که اعتبار دفترچه آن 
ها به اتمام رسیده و برای تمدید اعتبار دفاتر خود به دفاتر پیشخوان طرف قرارداد بیمه 
سلامت مراجعه کنند. وی با اشاره به سامانه های غیرحضوری بیمه سلامت افزود : بیمه 
شدگانی که دفترچه آنان تا پایان شهریورماه اعتبار دارد می توانند با مراجعه به تارنمای 

www.bimehsalamatiranian.ir نسبت به تمدید اعتبار دفترچه خود اقدام کنند.
اجرای  پزشک خانواده در قالب نظام ارجاع

مدیرکل بیمه سلامت استان با بیان اینکه از مهرماه تنها به ارائه کارت ملی خدمات 
بیمه ای به شهروندان و بیمه شدگان بیمه سلامت ارائه می شود خاطرنشان کرد: طرح 
پزشک خانواده در قالب نظام ارجاع نیز توسط بیمه سلامت از مهرماه اجرایی می شود.
فخاریان قمی گفت: با اجرای این طرح هر 500 تا هزار نفر به یک پزشک خانواده 
منتصب می شوندو تمامی خدمات پزشکی و درمانی این افراد زیرنظر و باتایید اولیه 

پزشک خانواده صورت می گیرد.

مدیرکل بیمه سلامت افزود: برای اجرایی شدن این طرح باید آدرس و شماره تلفن 
بیمه شدگان به درستی در سیستم بیمه سلامت ثبت شده باشد و نیاز است بیمه 
شدگان با مراجعه به سامانه بیمه سلامت به نشانی bimehsalamatiranian.ir و یا دفاتر 

پیشخوان نسبت به اصلاح آدرس و شماره تلفن همراه خود اقدام کنند.
بيمه شدگان برای اصلاح و تکميل پرونده خود اقدام کنند

 وی افزود: خدمات بیمه ای از مهرماه فقط به کسانی ارائه می شود که آدرس و شماره 
تلفن صحیح خود را در سیستم وارد کرده اند. فخاریان قمی با اشاره به تعیین سرانه 
ماهانه 7500 تومانی برای هر بیمه شده گفت: در قالب این طرح به ازای هر بیمه 
شده مبلغ 7500 تومان به پزشک خانواده پرداخت می شود و بیمه شده نیز در هر بار 

مراجعه مبلغ 6 هزار تومان پرداخت می کند.
وی گفت: بیمه شدگان نهایتا هرشش ماه یک بار باید به پزشک خانواده مراجعه کنند 
که این موضوع می تواند نقش چشمگیری در پیشگیری از بیمار ی هایی همچون 
دیابت و فشارخون ایفا کند. مدیرکل بیمه سلامت در ادامه از تحت پوشش قرار گرفتن 
302 هزار و 970 نفر از شهروندان توسط این بیمه گفت: بیمه سلامت در سال جاری 
71 میلیارد و 300 میلیون تومان به طرف های قرارداد خود پرداخت کرده و علاوه 

بر تسویه بدهی سال پیش بخشی از مطالبات سال جاری را نیز پرداخت کرده است.

مديرکل بيمه سلامت استان قم خبرداد:

حذف دفترچه و کارت بیمه سلامت از مهر ماه
خدمات بيمه ای فقط با کارت ملی انجام می شود

تماس با مرکز  11۰ و درخواست کمک با سفارش پیتزا!
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در پی تماس یک خانم با ۱۱۰ و سفارش پیتزا، هوشیاری 
اپراتور با دریافت پاسخ "بله-خیر" و اطمینان از مزاحمت فردی برای وی، بلافاصله مأموران پلیس به محل 
وقوع تماس اعزام و متهم دستگیر شد. سردار بهادر اسماعیلی اظهار داشت: بامداد سه شنبه طی تماس 
خانمی با مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ قم و سفارش پیتزا، هوشیاری اپراتور باعث شد تا با درخواست 
پاسخ "بله-خیر" از شخص تماس گیرنده و اطمینان از مزاحمت برای وی، بلافاصله موضوع به مأموران 
گشت کلانتری ۱۹ توحید اعلام و موضوع در دستور کار مأموران این کلانتری قرار گرفت.وی افزود: در 
ادامه پلیس با حضور در محل وقوع تماس، عامل مزاحمت که همسر سابقش بوده و وارد منزل شده را 
دستگیر و به کلانتری منتقل کردند.تحقیقات تکمیلی از علل و انگیزه ارتکاب جرم در دست بررسی است

قمی های بالای 18 سال می توانند واکسینه شوند
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: افراد بالای ۱۸ سال دراین 
استان امکان واکسینه شدن را دارند، وشرایط سِنی تزریق واکسن برای آنان برداشته شد. دراین اطلاعیه 
آمده است: درتماس تلفنی صبح روز ۲۶ شهریورماه، محمدرضا قدیر رییس دانشگاه علوم پزشکی قم 
با بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، درمان وآموزش پزشکی مجوز تزریق واکسن به تمامی گروه های سِنی 
به مراکز  با مراجعه  این گزارش همشهریان قمی می توانند  بالای ۱۸ سال درقم صادر شد.براساس 
واکسیناسیون برای تزریق واکسن اقدام کنند. از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون کرونا درقم حدود 
۵۹۵ هزار دُز واکسن تزریق شده است.درآخرین رنگ بندی ارائه شده دراپلیکیشن ماسک، قم از بیستم 

شهریورماه جاری وارد مناطق نارنجی  کرونایی شد.

عضویت کامل  ایران درسازمان همکاری  شانگ های   
جمهوری اسلامی ایران بطور رسمی به عضویت کامل اجلاس سران سازمان همکاری شانگهای درآمد. 
جمهوری اسلامی ایران تا کنون به عنوان عضو ناظر در سازمان همکاری شانگهای حضور داشت و از 
امروز)جمعه(و در بیست ویکمین اجلاس سران سازمان همکاری شانگهای به عضویت کامل این سازمان 
درآمد.آیت الله دکتر ابراهیم رییسی رییس جمهوری اسلامی ایران نیر روزجمعه  در جریان سخنرانی در 
این سازمان ضمن تشکر از اعضای سازمان همکاری شانگهای برای عضویت دائمی ایران در این سازمان 
تصریح کرد: امیدوارم سازمان شانگهای در ادامه مسیر بالنده خود را که موفق شده در مدت کوتاه جایگاه 

منطقه ای و بین المللی ممتازی را کسب کند، تداوم بخشد.

شهاب حسینی برنده قدیمی ترین جوایز فیلم اروپا شد 
برندگان جوایز سالانه سینمای فنلاند )یوسی( اعلام شد و شهاب حسینی برای نقش آفرینی در فیلم 
»اولین برف« ساخته حامی رمضان، موفق به کسب جایزه بهترین بازیگر مرد این رویداد شد.»اولین برف« 
اولین ساخته بلند حامی رمضان کارگردان ایرانی - فنلاندی که پیش از این در بخش نسل جشنواره فیلم 
برلین رونمایی شد و داستان آن درباره زندگی پسربچه ای ۱۳ ساله در یکی از روستاهای فنلاند است که 
زندگی اش با عدم پذیرش درخواست پناهندگی خانواده اش دگرگون می شود.شبنم قربانی، آران-سینا 
کشوری و کیمیا اسکندی دیگر بازیگران این فیلم هستند.جوایز فیلم یوسی که مهم ترین جوایز سالانه 
سینمای فنلاند است، از سال ۱۹۴۴ اعطا می شود و به عنوان قدیمی ترین جوایز فیلم در اروپا شناخته  

می شود.

هشدار وزارت خارجه به زائران اربعین
وزارت امور خارجه با صدور اطلاعیه ای خطاب به زائران اربعین حسینی )ع(، موکب ها و شرکت های 
هواپیمایی تاکید کرد: بدون اخذ و دارا بودن روادید معتبر عراق، اقدام به انجام سفر و یا جابجایی مسافر 
نکنند. روابط عمومی وزارت امور خارجه در پایان این اطلاعیه از کلیه زوار حسینی )ع( و عاشقان آن 
حضرت موکدا درخواست کرده است نسبت به ابعاد و نتایج حقوقی و کیفری اقدامات خلاف توافقات 
دو کشور در زمینه روادید، توجه کافی را دشته و صرفا با استفاده از مسیر هوایی، برای عزیمت به عراق و 

شرکت در مراسم اربعین سالار شهیدان اقدام نمایند.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

بیش از50 درصد معابر شهری
 مجدد آسفالت شده است

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با تأکید بر اینکه در این ۶ سال تا ۱۴۰۰ بالغ بر 
یک میلیون و ۵۰۰ تن آسفالت در معابر سطح شهر توزیع صورت گرفته است گفت: در 

این مدت به طور متوسط بالغ بر ۵۰ درصد معابر شهر قم آسفالت یا روکش شده است.
عباس حلوایی زاده با اشاره به تلاش ها و موفقیت های شهرداری قم در اجرای طرح 
نهضت آسفالت اظهار داشت: موضوع توزیع آسفالت به صورت منسجم و گسترده در 
سال های گذشته جز اولویت های شهرداری بوده که خوشبختانه عملکرد قابل توجهی 

در این زمینه از خود به جای گذاشته است.
وی با بیان اینکه طبق برنامه ریزی ها به طور متوسط ۲۵۰ هزار تن در سال روکش 
آسفالت صورت گرفته است، ابراز کرد: در برخی سال ها این تناژ به ۳۰۰ هزار تن نیز 

رسیده است و این در حالی بوده  که درگذشته متوسط زیر ۲۰۰ هزار تن بوده است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم تصریح کرد: در این راستا دو نکته حائز اهمیت 
است؛ اینکه معابر خاکی به خصوص در میان جدیدالاحداث ها در سطح شهر نداشته 
باشیم و دیگری در جهت به روزرسانی و ترمیم کوچه ها و معابر تلاش مضاعف صورت 
گیرد. وی با تأکید بر اینکه در این ۶ سال تا ۱۴۰۰ بالغ بر یک میلیون و ۵۰۰ تن 
آسفالت در معابر سطح شهر توزیع صورت گرفته است عنوان کرد: در این مدت کل 
معابر استخراجی سطح شهر و به طور متوسط بالغ بر ۵۰ درصد معابر شهر قم آسفالت 

یا روکش شده است.
حلوایی زاده یادآور شد: در تأمین مواد اولیه صرفاً از کارخانه های خود شهرداری به 
تأمین آسفالت پرداخته ایم؛ در حال حاضر دو کارخانه فعال آسفالت با ظرفیت ۱۶۰ و 
۲۴۰ تنی در تولید و توزیع وجود دارد که در آن ها نیروهای بومی مشغول به فعالیت 

هستند.
کاهش هزينه توليد آسفالت با تمهيدات مديريت شهری 

وی با اشاره به کاهش هزینه ها در تولید مواد اولیه آسفالت اذعان کرد: در این خصوص 
یک استخر قیری وجود دارد که منابع قیر در آن ذخیره شده و برنامه ریزی خوبی در 
تأمین قیر با قیمت مناسب اتفاق افتاده است، به ویژه اینکه با تغییر قیمت های زیادی 
در طول سال مواجه بودیم و اگر این ذخایر قیر را در هر سال نداشتیم، می توانست در 

پیشبرد اهداف عمرانی وقفه ایجاد کند.
حلوائی زاده یادآور شد: از طرفی انجام آسفالت فصل خاص خود را می خواهد و در 
زمستان نمی توان به دلیل دمای پایین هوا به آسفالت معابر پرداخت که در این شرایط 
وقتی منابع وجود دارد با ایجاد مواد لازم در زمان بندی خودش آن را به بهترین نحو 
عملیاتی می سازیم. وی خاطرنشان کرد: در سال ۹۷ با توجه به تمهیداتی که اندیشیده 
شد، توانستیم با توان و ظرفیت بالاتری از چندین کلان شهر در کشور، اقدام به آسفالت 
شهر کنیم؛ به صورتی که این کلان شهرها ۶ برابر قم وسعت و جمعیت داشت، اما تناژ 
آسفالت در قم با این کلان شهرها برابری می کرد و این رقم بزرگی است که به دلیل 

برنامه ریزی به خوبی شکل گرفت.

شهردار قم:

52 دستگاه اتوبوس نو وارد ناوگان 
حمل ونقل عمومی می شود

شهردار قم گفت: با اعتباری بیش از ۲۱۵ میلیارد تومان، ۵۲ دستگاه اتوبوس نو 
خریداری و به ناوگان حمل ونقل عمومی شهر قم اضافه می شود.

سید مرتضی سقاییان نژاد، با اشاره به برنامه ریزی انجام گرفته برای رفع دغدغه های 
در  اهتمام  افزود:  شهر  عمومی  حمل ونقل  ناوگان  نوسازی  در  قم  شهرداری 
برنامه های  مهم ترین  از  یکی  عمومی  حمل ونقل  توسعه  و  مناسب  خدمات رسانی 
شهرداری می باشد که همواره تلاش شده است، گام های اثرگذاری برای ارتقای سطح 

کمی و کیفی خدمات این بخش برداشته شود.        
ناوگان  نوسازی  برای  انجام  شده  پیگیری های  و  تلاش ها  از  گزارشی  ارایه  با  وی 
اتوبوسرانی گفت: با وجود مشکلات عدیده ای که در تامین اتوبوس نو در کشور وجود 
دارد، دومین مرحله از خرید اتوبوس های شهری توسط شهرداری قم در سال های اخیر 
انجام شد. وی خاطرنشان کرد: خرید مرحله نخست شامل ۱۱۰ دستگاه اتوبوس با 
استاندارد یورو ۴ بود که در سال گذشته این تعداد وارد ناوگان حمل ونقل عمومی شهر 
قم شد.   سقاییان نژاد ادامه داد: با پیگیری های انجام  شده در سطح کشوری و مجموعه 
دولت، توانستیم در این مرحله ۵۲ دستگاه اتوبوس شهری با استانداردهای لازم را 
خریداری کنیم. وی در تشریح روند تامین اعتبار و عقد قرارداد خرید این اتوبوس ها 
گفت: در سال گذشته در سطح ملی پیگیری هایی انجام گرفت و توانستیم با اخذ 
مجوز فروش اوراق مشارکت، بخش عمده ای از اعتبار خرید این اتوبوس ها را تامین و 
امسال با فروش اوراق مشارکت و تامین مابه التفاوت هزینه، مراحل نهایی را انجام دهیم 

و اتوبوس ها را تحویل بگیریم.                  
شهردار قم ابراز امیدواری کرد: در آینده نزدیک و با تسریع در انجام مراحل اداری و 
تنظیم و عقد قراردادهای بهره برداری، این اتوبوس ها وارد چرخه حمل و نقل عمومی 

شهر قم شوند.         
 

مديرعامل سازمان پارک هاوفضای سبز شهرداری قم خبرداد:

آغاز طرح مطالعاتی گونه های گیاهی 
سازگار با اقلیم قم 

 مدیرعامل سازمان پارک هاوفضای سبز شهرداری قم از آغاز مرحله جدید طرح 
مطالعاتی بررسی سازگاری گونه های گیاهی با اقلیم شهر قم با استفاده از کارشناسان 

داخلی خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به اجرای طرح مطالعاتی گونه های سازگار با آب وهوای شهر قم 
اظهار داشت:  طی ۲ دوره سه ساله بررسی سازگاری گونه های گیاهی از سال ۹۰ توسط 
سازمان پارک ها با همکاری مرکز تحقیقات جهاد کشاورزی انجام و بیش از ۱۰۰ گونه 

گیاهی مورد مطالعه قرار گرفت.
وی افزود: با پایان گرفتن دوره دوم سه ساله، سازمان پارک ها درنظر دارد، مرحله جدید 
را درمرکز تحقیقات، آموزش وتولید گل وگیاه سازمان با توان داخلی کارشناسان خود 

ادامه دهد.
گونه های  لیست  و  انجام شده  خصوص  دراین  اولیه  بررسی های  کرد:  اضافه  وی 
گیاهی با همکاری کارشناسان مرکز تحقیقات و همچنین متخصصان مرتبط با موضوع 
در شهرداری و سازمان های همکار درحال بررسی است و پس از تکمیل در کارگروه 

آموزش وتحقیقات بررسی شده و کار آغاز خواهد شد.
مدیرعامل سازمان پارک هاوفضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه بسترسازی درحال 
انجام بوده و بخشی از کار درسایت گیاهان دارویی بوستان علوی انجام خواهد شد، 
تصریح کرد: دراین سایت، گیاهان دارویی متناسب با اقلیم شهر کِشت خواهد شد و 

مجموعه باغ گیاهان دارویی تشکیل می شود.
وی با بیان اینکه گونه های درختی و درختچه ای که زیرمجموعه گیاهان دارویی 
نباشند، در مرکز تحقیقات بوستان غدیر کِشت می شود افزود: با توجه به گونه های 
جدیدی که در دوره تحقیقات وارد فضای سبز شده امیدواریم با مدیریت طرح جدید 

بتوانیم درسال های آینده گونه های دیگری را نیز وارد فضای سبز شهر کنیم.
و  کارشناسی وبهره وری هزینه ها  توان  از  استفاده  با  داریم  جوادیان گفت: تلاش 
زیرساخت های ایجادشده بتوانیم حداکثر استفاده را از امکان های موجود برده و نتایج 

خوبی را به دست آوریم .
 

مديرمنطقه دو شهرداری قم خبرداد:

ساماندهی مشاغل مزاحم شهری 
مدیرمنطقه دو شهرداری قم با بیان اینکه یکی از اقدامات خوب، قابل توجه و ارزشمند 
شهرداری در سال های گذشته ساماندهی مشاغل مزاحم شهری بوده است،  گفت: در 

حال حاضر در منطقه دو آهن فروشی وجود ندارد.
رضا رحیمی در با اشاره به اهمیت ساماندهی مشاغل مزاحم شهری اظهار داشت: 
وجود برخی مشاغل به علت ایجاد مشکلات ترددی،  ایجاد صدا، نارسایی بصری و… 

همواره مورد نارضایتی مردمی بوده است.
وی با بیان اینکه یکی از اقدامات خوب، قابل توجه و ارزشمند شهرداری در سال های 
گذشته ساماندهی این مشاغل بوده است،  ابراز کرد: یکی از مطالبات  ویژه مردم منطقه 
خروج آهنفروشان بوده که ۳۰ سال در برنامه ها قرار داشته ولی هیچ گاه عملیاتی نشده 

بود.
مدیر منطقه دو شهرداری قم ادامه داد: این پروژه با ایجاد زیرساختهای لازم در شهرک 
صنوف و بسترسازی برای انتقال این صنوف مزاحم در سال ۱۳۹۶ فراهم شد و مراحل 
انتقال تا سال ۱۳۹۸ ادامه پیدا کرد و در حال حاضر در منطقه دو آهنفروشی به هیچ وجه 

وجود ندارد.

رئيس کل دادگستری استان قم :

۶5 زندانی قم به آغوش جامعه بازگشتند
همزمان با سالروز شهادت امام حسن مجتبی)ع(، ۶۵ نفر از زندانیان استان قم با حضور رییس کل دادگستری و 

مسئولان دیگر استانی در اردوگاه حرفه آموزی و کاردرمانی قم آزاد شدند و به آغوش جامعه بازگشتند.
رئیس کل دادگستری استان در این خصوص، بیان داشت: در بازدیدی که از زندانهای قم انجام شد مقدمات 

اعطای مرخصی پایان حبس ۶۵ نفر از زندانیان فراهم و این افراد از زندان آزاد شدند.
حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری ادامه داد: این زندانیان از کسانی بودند که مرتکب جرایم سبکی شدند 
که با تایید حسن اخلاق آنها، با ارفاق قانونی مرخصی پایان حبس، چند ماه زودتر از اتمام حبس شان از زندان آزاد 
شدند. وی افزود: افرادی که مرتکب سرقت و جرایم سنگین شده اند از این ارفاقات بهره ای نمی برند چراکه آزادی 

آنان مضرر آرامش جامعه است.
مظفری در خصوص وضعیت زندانهای قم بیان داشت: در بازدید هایی که از زندان های قم مکررا انجام شده است 
تمام اصول و حق زندانیان با مدیریت خیلی خوبی رعایت می شود و درکوتاه ترین زمان ممکن، درخواست های 

زندانیان رسیدگی می شود و بابت تکریمی که از زندانیان می شود باید مدیران زندان را تقدیر کرد.
وی در خصوص واکسیناسیون زندانیان نیز افزود: واکسیناسیون زندانیان مطابق دستورالعمل های مربوطه در 

تاریخ های مشخص انجام شده است و مشکلی از نظر کنترل بیماری کرونا در زندانهای استان وجود ندارد.
در پایان رئیس کل دادگستری استان به همراه دادستان و قاضی ناظر زندان به صورت چهره به چهره با زندانیان 

بند نسوان و بندهای مردان دیدار و ضمن استماع درخواست های آنان، دستورات لازم را صادر نمودند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

توقیف موتورسیکلت سنگین قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف و توقیف یک دستگاه موتورسیکلت سنگین قاچاق در قم خبرداد .

سرهنگ  مرداد حسین جعفریان اظهارداشت : در راستای طرح تشدید و مقابله با قاچاق کالا و در پی کسب خبری 
مبنی بر تردد و نگهداری یک دستگاه موتورسنگین قاچاق، موضوع در دستور کار ماموران انتظامی قرار گرفت.

وی افزود: در ادامه پس از اطلاع از محل نگهداری و تردد موتورسیکلت مذکور، ماموران به محل مورد نظر اعزام و 
موتورسیکلت ۱۳۰۰ قاچاق را کشف کردند.

سرهنگ جعفریان با بیان اینکه ارزش موتورسیکلت کشف شده برابر اعلام نظر کارشناسان، ۲ میلیاد و ۲۵۰ 
میلیون ریال برآورد شده است، گفت: در این راستا یک نفر دستگیر و تحویل مرجع قضائی شد. 

توقیف خودرو حامل لوازم آشپزخانه قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان در بخش دیگری از سخنان خود  از کشف محموله قاچاق لوازم آشپزخانه در نتیجه 

بازرسی از یک دستگاه خودرو پراید خبرداد 
جعفریان افزود: مأموران پاسگاه انتظامی طغرود حین گشت زنی در محور سلفچگان به ساوه یک دستگاه 

خودروی سواری پراید ۱۱۱ حامل بار قاچاق که به مقصد "تهران" بارگیری شده بود را توقیف کردند.
وی افزود: مأموران طی بازرسی از خودرو مذکور، تعداد ۲۲۹۰ قلم انواع لوازم آشپزخانه خارجی فاقد مجوز و 

قاچاق کشف کردند.
فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: پلیس قم با جدیت با هرگونه قاچاق کالا و ارز مقابله و شهروندان نیز 

می توانند اطلاعات خود را به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند.

جانشين فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری سارقان طلای 15 کودک 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: با تلاش مأموران انتظامی استان ۲ سارق طلای کودکان در قم 

شناسایی، دستگیر و به ۱۵ فقره سرقت اعتراف کردند 
 سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: والدین یک کودک ۲ ساله شکایتی مطرح مبنی بر اینکه کودک شان به 
همراه برادر ۸ ساله اش در پارکی در منطقه پردیسان مشغول بازی بودند که توسط یک زوج طلای فرزند ۲ساله به 

سرقت رفته است، بنابراین بلافاصله موضوع در دستورکار مأموران انتظامی استان قم قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی افراد مذکور توسط مأموران کلانتری ۱۴ شناسایی و دستگیر شدند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: سپس متهمان به پلیس آگاهی استان منتقل و در تحقیقات کارآگاهان 
به ۱۵ فقره سرقت اعتراف کردند. سردار اسماعیلی تصریح کرد: در نهایت افراد مذکور به همراه پرونده تشکیل شده 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده يگان حفاظت اداره کل منابع طبيعی وآبخيزداری قم :

2 محموله چوب  قاچاق درقم کشف شد
به دنبال عملیات های گشت ومراقبت  اداره کل منابع طبیعی وآبخیزداری قم، گفت:  فرمانده یگان حفاظت 
نیروهای یگان حفاظت، سحرگاه بیست وسوم شهریورماه ۲ دستگاه نیسان حامل چوب های قاچاق کشف وضبط 

شد.
عباس زینی وند، اظهار داشت: سودجویان درحال حمل ۱۲ گرده بینه چوب راش و الوار توسکا بودند که با عملیات 
گشت و سرکِشی شناسایی وضبط شدند. فرمانده حفاظت منابع طبیعی قم درادامه از شهروندان خواست هرگونه 

تخریب، تصرف وحریق درعرصه های جنگلی ومرتعی را با تلفن شبانه روزی ۱۵۰۴ درمیان بگذارند. 

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت 
: به منظور تسریع و تسهیل درحمل کالاهای اساسی و 
نهاده های دامی ، 120 هزارتن گندم ازمبادی استانهای 
هرمزگان و خوزستان ، تاپایان سال 1400،  به استان قم 

حمل میشود..
محمد حسن کلهری اظهارداشت : طی سنوات گذشته 
، حمل و انتقال  کالاهای اساسی ،  نهاده های دامی و... 
ازمبادی کشور ، توسط شرکتهای حمل ونقل این مبادی 

صورت می گرفت .
کلهری افزود: اما طی سال جاری به دلیل دپو مقادیر 
کشور،  جنوبی  دربنادر  اساسی  کالاهای  چشمگیری 
مقررگردید از ظرفیت حمل ونقل استانهای مقصد جهت 

به  درادامه  وی   . گردد  استفاده  کالاها  این  جابجایی  
تشکیل جلسه با اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان 
به منظورهماهنگی درراستای این امر پرداخت و خاطر 
نشان ساخت : پس از بررسی های صورت گرفته نسبت به 
شناسایی و معرفی شرکت حمل و نقل توانمند دراستان قم 
اقدام ومقررگردید طی انعقاد قراردادی با این شرکت نسبت 

به حمل کالاهای اساسی از مبادی به استان اقدام گردد .
بررسی  از  پس   : افزود  تکمیلی  درتوضیحی  کلهری 
های صورت گرفته ، نسبت به تعیین و معرفی شرکت 
باربری توحید راه سلفچگان به عنوان شرکتی توانمند که 
قابلیتهای فنی حمل افزون بر 60 هزارتن گندم ازمبادی 
کشور به استان قم ) دربازه زمانی مشخص ( رادارد،  جهت  

انعقاد قرارداد فیمابین اقدام شد .
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم از 
ویژگی های اجرای این طرح به تسریع وتسهیل در حمل 
کالاهای اساسی به استان اشاره ومتذ    کرشد: دراین طرح 
کلیه امور تنظیم اسناد حمل بار ) صدور بارنامه ( دراستان 
قم صورت گرفته و حمل بار نیز توسط ناوگان اعزامی 

شرکت توحیدراه سلفچگان انجام می شود .
کلهری درخصوص نحوه حمل مابقی گندم موردنیاز 
استان ازمبادی کشور نیز اظهار داشت : حمل 60 هزار تن 
گندم دیگر ) سهمیه استان قم ( درزمره تعهدات مسئولین 
امر درمبادی کشور است که انشالله دربازه زمان اعلامی به 

استان حمل میشود .

مديرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم:

120 هزارتن گندم ، تاپایان سال به استان قم حمل می شود 

معاون سیاسی و امنیتی استاندار قم   گفت: برای 
باید  قم  در  عمومی  واکسیناسیون  وضعیت  بهبود 
برای  پزشکی  علوم  دانشگاه  توسط  لازم  رایزنی های 
حذف محدودیت سنی و عمومی کردن واکسیناسیون 

پیگیری شود. 
ستاد  جلسه  در  چهارشنبه  روز  پور  سلیمان  بیژن 
مدیریت بحران قم در سالن کرامت استانداری،با اشاره 
به ظرفیت خالی برخی مراکز تجمیعی واکسیناسیون 
کرونا، بیان کرد: وضعیت کلی واکسیناسیون در قم هم 

اکنون قابل قبول و رضایت بخش نیست.
وی افزود: هم اکنون ۱۳۰ هزار دوز واکسن در استان 
قم ذخیره شده و با واردات مطلوب انواع واکسن هیچ 
نگرانی بابت واکسیناسیون عمومی وجود ندارد، اما باید 
نسبت به تحرک و افزایش ضریب واکسیناسیون اقدام 

شود. او ادامه داد: استقبال گروه های سنی پایین برای 
دریافت واکسن کرونا مطلوب تر از گروه های سنی افراد 
سالمند است و تلاش می شود تا واکسیناسیون گروه 

سنی زیر ۱۸ سال نیز توسعه یابد.
نبايد در دام عادی انگاری وضعيت کرونايی 

گرفتار شويم 
شد:  یادآور  قم  استاندار  امنیتی  و  سیاسی  معاون 
اینکه هنوز هیچ کدام از شهر های کشور در وضعیت 
آبی و عادی قرار ندارد نشان می دهد که خطر ویروس 
کرونا همچنان نگران کننده است و نباید در دام عادی 

انگاری گرفتار شویم.
سلیمان پور گفت: منع تردد شبانه تنها برای افرادی 
که برای تزریق واکسن مراجعه می کنند برداشته شده 
و سایر افراد در صورت تردد در این ساعات مشمول 

جریمه خواهند شد.
کرد:  بیان  قم   استاندار  امنیتی  و  سیاسی  معاون 
سهمیه نهایی ایران جهت حضور در پیاده روی اربعین 
۶۰هزار نفر است و سفر ها نیز صرفا بصورت هوایی 
امکان پذیر است و افراد متقاضی باید هر دو دوز واکسن 

را تزریق کرده باشند.
فرماندار قم نیز در ادامه این جلسه، بیان کرد: استان 
قم این آمادگی را دارد تا محدودیت سنی واکسیناسیون 
این  در  ظرفیت ها  و  زمینه ها  تمام  و  کند  حذف  را 

خصوص فراهم است.
مرتضی حیدری یادآور شد: قرارگاه شهید سلیمانی 
قم نسبت به رهگیری افراد مبتلا آمادگی لازم را دارد و 
جامعه بسیجیان و اصناف و هلال احمر استان آماده 

کمک به کادر درمان هستند.

معاون سياسی و امنيتی استاندار قم : 

قم آماده حذف محدودیت سنی واکسیناسیون است 

طرح: سجادجعفری

یک سوم مناطق زراعی و جنگلی شمال تبدیل به ویلا شد! 

دولتی  اداره های  استقرار  ضرورت  بر  کهک  شهرستان  از  دربازدید  قم  استاندار   
درشهرستان های جدیدالتاسیس استان تاکید کرد و گفت: باید با پیگیری مسئولان استان 

در بودجه سال آینده اعتبارهای کافی برای توسعه ۲ شهرستان جدید قم پیش بینی شود.
بهرام سرمست روز پنجشنبه در نشست با فرماندار و مسئولان کهک برضرورت توسعه 

متوازن و استقرار اداره های مختلف در شهرستان های جدید استان تاکید کرد.
استاندار قم گفت: شهرستان کهک دارای ظرفیت های متعدد گردشگری و صنعتی است 
که با توسعه و تکمیل زیرساخت ها، ظرفیت های مناسبی درحوزه اشتغال در این منطقه فراهم 

می شود.
وی تصریح کرد: باید با پیگیری مسئولان استان در بودجه سال آینده اعتبارهای کافی برای 

توسعه ۲ شهرستان جدید استان پیش بینی شود.
وی تعریض و تامین ایمنی مسیر جاده پردیسان - کهک را نیز یکی از مهمترین اولویت های 
منطقه برشمرد و گفت: باید دربودجه سال آینده اعتبار کافی برای ایجاد ایمنی  و توسعه 

زیرساخت ها در حوزه راه برای شهرستان کهک پیش بینی شود.
با  همدلی وهم افزایی  با  خواست  کهک  شهرستان  مسئولان  از  همچنین  قم  استاندار 

نهادهای مختلف ظرفیت های بالقوه را درجهت توسعه این شهرستان بالفعل نمایند.

استاندار قم تاکيد کرد:

ادارات دولتی درشهرستان های جدیدالتاسیس قم مستقر شوند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت:تاکنون۲۰ درصد از مردم قم هر دو دز واکسن 
کرونا را دریافت کرده اند،انتظار داریم با ترویج فرهنگ واکسیناسیون،درگیر موج های 

بعدی نشویم.
محمدرضا قدیر صبح چهارشنبه در جلسه ستاد مقابله با کرونا استان با بیان اینکه 
واکسیناسیون نقش مؤثر و مهمی در حفظ و ارتقا سلامت جامعه دارد، گفت: انتظار 
داریم با ترویج فرهنگ واکسیناسیون، درگیر موج های بعدی نشویم. رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه سیر ابتلاء به بیماری در استان قم نزولی شده است، 
گفت: در حال حاضر ۸۱۲ نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند 
که حال ۲۳۶ نفر از آن ها وخیم است. قدیر با تاکید بر اینکه همچنان مردم باید با رعایت 

بیش از پیش دستورالعمل های بهداشتی، یاری گر مدافعان سلامت و کادر درمان 
باشند، ادامه داد: تسریع واکسیناسیون گروه های هدف در استان قم، آمار مبتلایان 
و فوتی های کرونایی را روزبه روز کمتر خواهد کرد. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در 
پایان گفت: خوشبختانه بعد از واکسیناسیون کادر درمان، شاهد کاهش چشمگیر 
ابتلاء به بیماری در این گروه هدف بوده ایم. رئیس مرکز بهداشت استان قم  نیز در 
این جلسه با اشاره به افزایش تجمعات و سفرها، بیان کرد: هرچند وضعیت ابتلای به 
بیماری در قم روند نزولی پیدا کرده، اما با توجه به افزایش مسافرت ها و تجمع ها خطر 
سینوسی شدن وضعیت کرونایی استان وجود دارد شهروندان باید بیشتر نسبت به 

رعایت دستورالعمل های بهداشتی وفادار باشند.

رئيس دانشگاه علوم پزشکی قم  تاکيد کرد:

نقش موثر و مهم واکسیناسیون در حفظ و ارتقاء سلامت جامعه 


